
ایمان: امام جمعه قم از موضع گیری خوب وزارت خارجه در مقابل سخنان نخست وزیر انگلیس 
تقدیر کرد.

آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های این هفته نماز جمعه قم با اشاره به حضور رئیس 
جمهور در سازمان ملل، گفت: باید از تریبون این مجمع جهانی برای بیان واقعیت ها و ارائه تصویر روشنی از 
جمهوری اسلامی ایران استفاده کرد چرا که دشمنان ایران در طول سال با استفاده از غول های تبلیغاتی که 

در اختیار دارند، فکر دولت ها و کشورها را بمباران می کنند. 
وی افزود: همگان دیدیم در همین سازمان ملل، نخست وزیر انگلستان بعد از ملاقات با رئیس جمهور ایران 
چگونه راجع به ملت ما قضاوت می کند، لذا از این تریبون ها و فرصت ها باید استفاده کرد و پاسخی دندان 

شکن به آنان داد، ما از  موضع گیری خوب وزارت خارجه در این زمینه تشکر می کنیم.
وی با اشاره به همزمان شدن سفر رئیس جمهور با مذاکرات هسته ای، اظهار داشت:  بارها اعلام کرده ایم 

که مذاکرات هسته ای باید به گونه ای باشد که خطوط قرمز نظام حفظ شود و دیدگاه رهبر عزیز انقلاب در 
جای جای این مذاکرات مد نظر قرار گیرد، ما یک ذره از موضع خود کوتاه نخواهیم آمد، چون نمی شود با 

مصالح این ملت در مذاکرات معامله کرد.
حسینی بوشهری در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به  هفته دفاع مقدس، گفت: به دوران دفاع 
مقدس نباید به عنوان یک حادثه تاریخی نگاه کرد، دوران دفاع مقدس یک فرهنگ برای ما ساخت، فرهنگ 
چگونه فکر کردن؛ چگونه عمل کردن و چگونه با دوست و دشمن تعامل  برقرار نمودن، در دوران دفاع 
مقدس این فرهنگی که به جامعه ما داده شد دارای عناصری است که این عناصر باید در جای جای زندگی 

ما بدرخشد. 
وی تصریح کرد: تجربه ثابت کرده بعد از دوران دفاع مقدس هر زمان که به سراغ این عناصر فرهنگ ساز 

رفته ایم، پیروز شده ایم، توکل و اعتماد به خدا و خودباوری عناصر کلیدی دوران دفاع مقدس بوده است. 

نباید به اسم مصلحت 
از شجاعت دست برداریم

در خطبه های این هفته نماز جمعه قم صورت گرفت؛

تقدیر امام جمعه قم از موضع گیری وزارت خارجه

وزیر راه و شهرسازی:

آزادراه قم - گرمسار زمستان به بهره برداری می رسد
ایمان: عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی روز پنجشنبه در سفر یک روزه 
به قم ضمن بازدید از پروژه آزادراه قم – گرمسار، در آئین افتتاح همزمان 10 
پروژه ساماندهی سکونتگاه های غیر رسمی قم در مدرسه شهید احمدی 
روشن شرکت کرد. وی همچنین از پروژه توسعه ضلع شرقی حرم بازدید نمود 
و در جلسه هم اندیشی وزیر راه و شهرسازی با اعضای هیات علمی و اساتید 
دانشگاههای قم حضور یافت. نشست با جمعی از فعالان صنعت ساختمان و 
حمل و نقل استان قم نیز از دیگر برنامه های سفر یک روزه آخوندی به قم بود. 

وزیر راه و شهرسازی صبح پنجشنبه در نشست با پیمانکار پروژه آزادراه قم – گرمسار 

از بهره برداری از آزادراه قم – گرمسار تا زمستان سال جاری خبر داد. عباس آخوندی با 
اشاره به اینکه این پروژه تا زمستان آماده بهره برداری خواهد شد، اظهار داشت: تصمیم 
ما این است که هیچ پروژه ای را بدون ایمنی کامل از پیمانکاران تحویل نگیریم. وی با 

اشاره به اینکه در بهره برداری از طرح ها عجله ای وجود ندارد، گفت: آنقدر 
تحمل می کنیم تا آزادراه قم - گرمسار صد درصد تکمیل شده و تمام 

جزئیات از جمله علائم راهنمایی و رانندگی، سیستم کنترل از 
راه دور، خط کشی ها و گاردیل آماده شود تا سازمان راهداری 

بتواند مسئولیت بهره برداری از آن را به عهده بگیرد...

آیت الله سید حسن خمینی

نخستین روزنامه استان قم
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 رییس جمهوری در نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد:

مصالحه و توافق با 
ایران به نفع همه است

اداره کل ورزش و جوانان  معاون فرهنگی و جوانان 
جزو  آموزشی  دوره  گذراندن  گواهی  گفت:  قم  استان 

مدارک وام ازدواج قرار گرفت. 
جمع  در  ازدواج  هفته  مناسبت  به  که  رمضانی  الله  روح 
خبرنگاران سخن می گفت، با تقدیر از تصمیم دولت در زمینه 
تسهیل پرداخت وام ازدواج زوج ها گفت: هر چند وقت یکبار با 

حضور بانک های مختلف جلسه ای به منظور بررسی چگونگی 
عملکرد آنان در زمینه پرداخت وام های ازدواج برگزار خواهد 
شد و مشکلات مورد بررسی قرار می گیرد.رمضانی افزود: مردم 
باید نسبت به حساب های قرض الحسنه توجه بیشتری داشته 
برای  را  بیشتری  مبالغ  بتوانند  بانک ها  این محل  از  تا  باشند 

اختصاص به وام ازدواج در اختیار داشته باشند...

رییس جمهوری گفت: در منطقۀ ما، سیاستمداران و نخبگانِ معتدلی وجود دارند که مورد اعتماد مردم خود هستند و به 
نقش استعمار در عقب افتادگی ملت های منطقه آگاهند و می توانند با جلب اعتماد مردم، قویترین ائتلاف های ملی و بین 

المللی علیه خشونت را تشکیل دهند.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز پنجشنبه در شصت و نهمین اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل متحد اظهارامیدواری کرد 
که نشست امسال مجمع عمومی، جهان را در شرایط حساس کنونی، به امنیت و آرامش انسان ها که از اهداف اصلی سازمان ملل است، گامی 

نزدیکتر کند. وی اظهارداشت:من از منطقه ای میآیم که بخشهای مهمی از آن در آتش تندروی و افراطی گری می سوزد...

صبای قم یک - سایپای البرز صفر: 

صبا ترمز سایپا را کشید

معاون فرهنگی و جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان اعلام کرد:

گواهی گذراندن دوره آموزشی 
جزء مدارک وام ازدواج

استاندار قم تاکید کرد:

برای رفع مشکلات پردیسان برنامه داریم

معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم عنوان کرد: 

ایجاد شهرک هاي خدمات خودرویي درقم 
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ایمان: استاندار قم گفت: مسئولان 
به  ای  نگاه ویژه  امید  و  دولت تدبیر 

مقوله  فرهنگ دارند.
صالحی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
منش استاندار قم در دیدار حجت الاسلام 
شورای  دبیر  شاهمرادی  والمسلمین 
با  سخنانی  طی  کشور  عمومی  فرهنگ 
انقلاب  فرهنگي  رویکردهاي  به  اشاره 
اسلامی  ناب  فرهنگ  گسترش  اسلامي، 
را از مهمترین دلایل شکل گیری انقلاب 

اسلامی ایران عنوان کرد.
استاندار قم با بیان اینکه فرهنگ یکي 
از مقولات مهم در نظام مقدس جمهوري 
اسلامي است تصریح کرد: نگاه حضرت امام 
خمیني)ره( و مقام معظم رهبري به مقوله 

فرهنگ یک نگاه ویژه است.
صالحی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
هاي  برنامه  به  اشاره  با  ادامه  در  منش 
فرهنگي کشور، توجه ویژه دولت تدبیر و 
امید به اعتلای فرهنگ عمومي را مورد 
براي  دولت  عزم  گفت:  و  داد  قرار  اشاره 
جامعه  دیني  فرهنگ  شکوفایي  و  رونق 

جدي است.
وی همچنین شرایط فرهنگی استان 
قم پس از روی کار آمدن دولت یازدهم 
و خاطرنشان کرد: همه  عنوان  مثبت  را 
ی مدیران به ویژه مدیران دستگاه هاي 
برابر جایگاه  در  را  استان، خود  فرهنگي 
معنوي شهر مقدس قم مسئول دانسته و 

در راستای حفظ و اعتلای چنین جایگاهي 
تلاش مي نمایند.

نقش تاثیرگذار جهاد دانشگاهي براي 
برون رفت از بحران کم آبي در کشور

استاندار قم همچنین منش در دیدار 
رئیس جهاد دانشگاهي کشور طي سخناني 
نقش  تواند  مي  دانشگاهي  جهاد  گفت: 
تاثیرگذاري را در برون رفت از بحران کم 
آبي بي سابقه در کشور و استان قم داشته 

باشد.
صالحي منش با تقدیر از تلاش هاي 
این مرکز براي توسعه فعالیت هاي علمي 
اظهار کرد: مجموعه جهاد دانشگاهي کشور 
و  و جهادي  پرتلاش  افرادي شاخص،  را 

دانشگاهي تشکیل مي دهند.
وي با بیان این که جهاد دانشگاهي از 
بدو تأسیس، نقش مهمي را در کاربردي 
کردن علم و تولید ثروت داشته است، به 
موفقیت هاي علمي تحقیقاتي مرکز قم 
اشاره و تصریح کرد: جهاد دانشگاهي قم 
یکي از مراکز موفق در زمینه انجام کار هاي 

علمي، پژوهشي و عملیاتي است.
استاندار قم با تاکید بر لزوم استفاده از 
ظرفیت هاي پژوهشي جهاد دانشگاهي در 
موضوعات مختلف ملي و منطقه اي، بحث 
کویر را از جمله مسائل مهم کشور و استان 
شناسایي  کرد:  خاطرنشان  و  عنوان  قم 
راهکارهاي مقابله با کویر زایي و معرفي 
از  ظرفیت ها و جاذبه هاي زیباي کویر 

جمله حوزه هاي نیازمند همکاري جدي 
جهاد دانشگاهي است.

صالحي  والمسلمین  الاسلام  حجت 
منش پدیده خشکسالي و مشکلات ناشي 
از آن از جمله بحران کمبود آب، مصرف 
بي رویه آب شرب، بحث برداشت هاي غیر 
مجاز و هدر رفت آب در بخش کشاورزي را 
از دیگر چالش هاي اساسي کشور و استان 
قم یاد کرد و گفت: جهاد دانشگاهي مي 
تواند نقش تاثیرگذاري را در برنامه ریزي 
از  رفت  برون  براي  علمي  مناسب  هاي 
مشکلات این حوزه و صیانت هر چه بهتر 
از منابع آب و مدیریت مصرف داشته باشد.

وي همچنین با اشاره به اهمیت توسعه 
فعالیت هاي علمي در بخش کشاورزي و 
تولید، بر ضرورت افزایش همکاري هاي 
با دستگاه  قم  دانشگاهي  مشترك جهاد 
هاي مرتبط در زمینه مطالعه دقیق علمي 
مشکلات این بخش و کمک براي دستیابي 
به بهترین الگوي کشت و تولید محصولاتي 
سازگار با شرایط اقلیمي استان قم تاکید 

کرد. 
دانشگاهي  جهاد  رئیس  طیبي  دکتر 
کشور نیز در این دیدار با تقدیر از اهتمام 
هاي  بحث  به  قم  استان  مسؤلان  جدي 
مرکز  این  آمادگي  از  پژوهشي،  و  علمي 
براي انجام کارهاي تحقیقاتي کاربردي و 
مورد نیاز استان قم در حوزه هاي مختلف 

خبر داد.

ایمان: مدیر حوزه های علمیه خواهران 
کشور گفت: نیازمند همگرایی به منظور 

ارتقای سطح فرهنگی شهر قم هستیم.
به گزارش روابط عمومی مرکز مدیریت 
و  حجت الاسلام  خواهران  علمیه  حوزه های 
المسلمین محمودرضا جمشیدی پنجشنبه 
سوم مهرماه در دیدار شهردار، رییس شورای 
شهر و نماینده قم در مجلس شورای اسلامی 
در سخنانی با بیان اینکه قم، شهری محترم 
است، افزود: با این حال به این شهر از نظر 
فرهنگی کمتر توجه شده است. وی با اشاره 
به حضور حدود 80 هزار روحانی و طلبه در 
شهر قم اظهار کرد: این ظرفیت عظیم می تواند 
دنیا را متحول کند، از این ظرفیت عظیم غفلت 

شده است. مدیر حوزه های علمیه خواهران کشور با بیان 
اینکه شهر قم باید از ظرفیت روحانیان حداکثر استفاده را 
برد و روحانیان در این عرصه مسئولیت سنگینی دارند، ادامه 
داد: باید همگرایی جمعی بیشتری در عرصه فرهنگ قم 
ایجاد شود تا گام های بهتری برداریم. وی با اشاره به برگزاری 
جلساتی با اعضای شورای اسلامی شهر برای مساعدت در 
این زمینه ادامه داد: تجربه نشان می دهد هر چه واحدهای 
حوزوی کوچک تر و بیشتری در مناطق مختلف داشته باشیم، 
نتایج بهتری به دست می آوریم زیرا این واحدهای حوزوی به 
کانون های فرهنگی و قرآنی تبدیل می شوند. حجت الاسلام و 
المسلمین جمشیدی با اشاره به توجه امیرآبادی نماینده قم 
در مجلس شورای اسلامی به موضوع توسعه حوزه های علمیه 
خواهران در منطقه محروم نیروگاه قم، اضافه کرد: امسال 

برای مدرسه  علمیه ای در این منطقه تاسیس شد، بدون 
تبلیغات جذب طلبه، استقبال فراوانی صورت گرفت. این امر 
نشان می دهد ظرفیت مناسبی برای پذیرش طلبه خواهر در 
این منطقه وجود دارد. وی در قسمت دیگری از سخنان خود 
با اشاره به فرارسیدن سالروز شهادت امام جواد)ع( گفت: از 
زمان امام جواد)ع( سیر امامت روشن و بی پیرایه ادامه یافت.

تاسیس حوزه علمیه خواهران در مناطق 
محروم شهر تاثیر فرهنگی فراوانی دارد

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این 
نشست گفت: حضور حوزه های علمیه خواهران در مناطق 
محروم شهر قم می تواند تاثیر فرهنگی فراوانی داشته باشد. 
احمد امیرآبادی افزود: هر چه در بخش حوزه های علمیه 
خواهران سرمایه گذاری کنیم، شاهد نتایج آن خواهیم بود. 

وی ادامه داد: تاسیس حوزه علمیه خواهران در 
مناطقی مانند خیابان آذر و نیروگاه بر وضعیت 
فرهنگی این مناطق تاثیرگذار است. امیرآبادی 
با اشاره به اینکه شورای شهر قم با مساعدت 
به حوزه های علمیه خواهران به ویژه در مناطق 
محروم موافق است، اظهار کرد: این کار باید 
در اولویت قرار بگیرد. در این جلسه همچنین 
محمد دلبری شهردار قم گفت: هرچه امروز 
برای فرهنگ شهر هزینه کنیم و سطح دانش و 
فرهنگ را ارتقا دهیم، در درازمدت هزینه های 
کمتری را متحمل خواهیم شد. وی با اشاره به 
همکاری هایی که با نهاد آموزش و پرورش به 
عنوان متکفل آموزش صورت می گیرد، ادامه 
داد: دانش آموزان را خواهران و مادرانی تربیت 
می کنند که خود باید سطح فرهنگی مناسبی داشته باشند. 
شهردار قم با اشاره به ناهنجاری ها و نیازهای فرهنگی مناطق 
محروم قم، افزود: شهرداری قم برای همراهی در این زمینه 
آمادگی کامل دارد. ولی الله بیاتی رییس شورای اسلامی شهر 
قم نیز تصریح کرد: اهمیت موضوع حوزه های علمیه خواهران 
بر هیچ کس پوشیده نیست. وی با اشاره به وجود برخی 
ناهنجاری ها در خانواده ها، افزود: تربیت فرزندان برعهده بانوان 
قرار دارد و شورا نسبت به توسعه حوزه های علمیه خواهران 
در مناطق محروم نظر مثبتی دارد. رییس شورای اسلامی 
شهر قم با بیان اینکه شهر قم شرایط خاصی دارد و کارکنان 
شهرداری قم به صورت شبانه روزی مشغول کار هستند، 
اضافه کرد: با وجود رکود در کشور، هیچ پروژه ای تعطیل 

نشده است و شهرداری تعهدات مالی بسیاری دارد.

استاندار قم تاکید کرد:

عزم جدی دولت برای شکوفایی فرهنگ دینی جامعه

ایمان: شهردار منطقه یک قم از پیشرفت ۳۵ درصدي تملکات پروژه احیاي بافت 
فرسوده شهري چهل اختران خبر داد.

اکبر قلیچ با اشاره به احیاي بافت فرسوده در منطقه یک از مصوبات سفر مقام معظم رهبري 
اظهار کرد: این منطقه داراي بافت فرسوده فراواني است که احیاي آن در دستور کار قرار گرفته 
است. وي به احیاي بافت فرسوده شهري منطقه چهل اختران اشاره کرد و افزود: شرکت عمران 
معصومیه از سوي اداره کل راه و شهرسازي یکي از ارگان هاي درگیر این بخش بود که ۵۱ مورد 
از املاك این بخش را تملک کرد. شهردار منطقه یک قم با بیان اینکه استانداري قم ۵ میلیارد 
تومان براي این پروژه هزینه کرده است، خاطرنشان کرد: شهرداري قم ۵0 مورد تملک انجام داده 

است که ۷ هزار و ۲۷0 متر مربع این مسیر آزادسازي شده است. وي خاطرنشان کرد: مجموع 
املاك تملک شده در منطقه بافت فرسوده شهري چهل اختران ۱0۱ مورد بوده که ۳۵ درصد 
کار تملک انجام شده است، ولي ۲0۶ مورد ملک باقي مانده است. قلیچ یادآور شد: بر اساس اعلام 
معاونت فني و عمراني استانداري قم مبلغ ۵ میلیارد تومان از اعتبارات مصوب سفر مقام معظم 
براي احیاي بافت فرسوده شهري چهل اختران تصویب شده ولي هنوز اختصاص پیدا نکرده است. 
وي عنوان کرد: با توجه به گستردگي کار و این امر که بافت فرسوده تراکم ملکي و جمعیتي دارد، 
همت مسئولان استاني و کشوري نیاز است تا اعتبارات به اندازه کافي اختصاص پیدا کند و بتواند 

طرح را در زمان مشخص به پایان برساند.

کل  اداره  جوانان  و  فرهنگی  معاون  ایمان: 
منظور  به  گفت:  قم،  استان  جوانان  و  ورزش 
امر  در  خیرین  فعالیت های  به  بخشی  انسجام 
ازدواج، مجمع خیرین ازدواج تشکیل خواهد شد 

تا فعالیت ها هماهنگ تر صورت گیرد. 
جمع  در  چهارشنبه  غروب  رمضانی،  الله  روح 
خبرنگاران با تشریح برنامه های هفته ازدواج در استان 
قم اظهار داشت: همزمان با سالروز پیوند آسمانی امام 
علی )ع( و حضرت زهرا )س( که هفته ازدواج نامگذاری 
و  نهادهای مختلف  از سوی  برنامه های مختلفی  شده 
نهاد و هیئت های مذهبی  همچنین تشکل های مردم 
جشن  افزود:  می شود.وی  برگزار  قم  استان  سطح  در 
هلهله فرشته ها به منظور فرهنگ سازی ازدواج آسان 
امیرالمومنین )ع(  بزرگداشت سالروز پیوند آسمانی  و 
و حضرت فاطمه زهرا )س( در قم برگزار خواهد شد 
که این مراسم از سالهای گذشته مورد توجه و استقبال 
جوانان قرار گرفته که اداره کل ورزش و جوانان نیز از 
حامیان برگزاری این مراسم بوده است.معاون فرهنگی 
و جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان قم، افزود: در 
این مراسم ۱۱0 جهیزیه که با کمک خیرین و برخی 
اهدا  نیازمند  زوج های  به  دیده شده  تدارك  نهاد ها  از 

خواهد شد تا بتوانند زندگی مشترك خود را آغاز کنند.
تجلیل از خیرین عرصه تهیه جهیزیه 

برای نیازمندان
وی گفت: مراسم تجلیل از فعالان و خیرین عرصه 
تهیه جهیزیه برای نیازمندان نیز در روز جمعه ۱۲ مهرماه 
در سالن همایش های شهرداری قم برگزار شد.رمضانی 
افزود: در هفته ازدواج، بسته های فرهنگی به زوج های 
جوان جامعه ورزشی استان قم اهدا و همچنین جشن 
ازدواج ۱۱0 زوج نیز برگزار خواهد شد و به منظور ترویج 
و اشاعه فرهنگ ازدواج آسان نمایشگاه پیوند آسمانی نیز 
برپا خواهد شد.وی عنوان  با حضور غرفه های مختلف 
فعالیت های خیرین  به  بخشی  انسجام  منظور  به  کرد: 
در امر ازدواج، مجمع خیرین ازدواج تشکیل خواهد شد 
تا فعالیت ها هماهنگ تر صورت گیرد.معاون فرهنگی و 
جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان قم، به برگزاری 
جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان به ریاست استاندار 
این جلسه تصمیمات  ابراز داشت: در  و  اشاره کرد  قم 
خوبی در راستای ازدواج جوانان گرفته شد و دستگاه های 
مختلف اجرایی نیز آمادگی خود را برای مشارکت فعال 
در این عرصه اعلام کردند و با یکدیگر به منظور اجرای 

آن هم پیمان شدند.

گواهی گذراندن دوره آموزشی 
جزء مدارک وام ازدواج

تسهیل  زمینه  در  دولت  تصمیم  از  تقدیر  با  وی 
ازدواج زوج ها گفت: هر چند وقت یکبار  پرداخت وام 
با حضور بانک های مختلف جلسه ای به منظور بررسی 
چگونگی عملکرد آنان در زمینه پرداخت وام های ازدواج 
برگزار خواهد شد و مشکلات مورد بررسی قرار می گیرد.

باید نسبت به حساب های قرض  رمضانی افزود: مردم 
محل  این  از  تا  باشند  داشته  بیشتری  توجه  الحسنه 
بانک ها بتوانند مبالغ بیشتری را برای اختصاص به وام 
ازدواج در اختیار داشته باشند.وی بیان داشت: در استان 
قم برای اولین بار در کشور طرحی را اجرا خواهیم کرد 
که بر اساس آن یکی از مدارك مورد نیاز دریافت وام 
ازدواج گواهی گذراندن دوره آموزشی اداره کل ورزش 
و جوانان است که زوجین بعد از دریافت این گواهینامه 
می توانند وام خود را اخذ کنند.معاون فرهنگی و جوانان 
اداره کل ورزش و جوانان استان قم، افزود: این کار به 
منظور آموزش بیشتر جوانان در زمینه مسائل مربوط به 
زندگی است و امیدواریم بتوانیم با ارتباط مستمری که 
با زوجین خواهیم داشت این دوره های آموزشی تا چهار 

سال بعد از ازدواج آنان ادامه یابد.

ایمان: معاون شهردار قم از آمادگي 
شهرک هاي  ایجاد  براي  شهرداري 
همکاري  با  خودرویي  خدمات 

اتحادیه هاي صنفي خبر داد.
جلسه  در  مقدم  اصفهانیان  مهدي 
امور اجتماعي  معاونت خدمات شهري و 
شهرداري قم با اشاره به شکایات گسترده 
زائران و شهروندان مبني بر رعایت نکردن 
قوانین شهري از سوي واحدهاي تجاري و 
اشغال پیاده روها و معابر شهري توسط آنها 
اظهار کرد: در حال حاضر برخي اصناف 
مشکل اصلي را به وجود آورده اند زیرا ضوابط 
درون صنفي خود و قوانین مدیریت شهري 

را رعایت نمي کنند.
و  ساماندهي  جلسه  دومین  در  وي 
از  یکي  اصلي  شوارع  و  معابر  آزادسازي 
رامشارکت  طرح  این  موفقیت  ضروریات 
شهروندان و اتحادیه هاي صنفي همگام با 
مسئولین مدیریت شهري دانست و گفت: 
اطلاع رساني در زمینه نحوه صحیح کسب 

و کار و آزادسازي معابر از اهمیت بالایي 
برخوردار است. وي افزود: هر صنف داراي 
قوانین و ضوابطي است که اگر رعایت شوند 
مشکلي ایجاد نمي شود ولي در اجراي قانون 
عمل  است  بایسته  و  شایسته  که  آنطور 
امور  و  شهري  خدمات  معاون  نکرده ایم. 
در  اینکه  بیان  با  قم  اجتماعي شهرداري 
خیابان شهید بهشتي، میلیون ها تومان براي 
بهسازي معابر و پیاده روها هزینه شده است، 
گفت: با این وجود واحدهاي تجاري موجود 
در این خیابان که بیشتر از صنف تعمیرکاران 
و صافکاران هستند قوانین را رعایت نکرده 
و به اشغال فضاي عمومي مي پردازند. وي 
ادامه داد: اعمال قانون از این پس به صورت 
جامع و کامل صورت مي گیرد و قصد داریم 

رسیدگي به تخلف را در محل انجام دهیم.
اصفهانیان مقدم با اشاره به پیشنهاداتي 
که در این زمینه ارائه شده است خاطرنشان 
و  اطلاع رساني  توجیهي،  جلسات  کرد: 
تخلف  از  جلوگیري  براي  لازم  تبلیغات 

صورت گرفته و از این پس باید اعمال قانون 
را به صورت جدي دنبال کرد.

معاون خدمات شهري و امور اجتماعي 
فرهنگ سازي  کرد:  اضافه  قم  شهرداري 
و ارتقاء فرهنگ شهروندي به منظور رفع 
مشکلات ناشي از سد معبر امري ضروري 
است که باید با همکاري شهرداري و اصناف 

صورت گیرد.
وي با بیان اینکه این آمادگي را داریم 
که براي برخي اصناف مانند نمایشگاه هاي 
قوانین  اساس  بر  شهرك هایي  اتومبیل، 
شهرسازي و طرح تفصیلي ایجاد کنیم گفت: 
تعامل و همکاري میان اصناف و مدیریت 
واحدهاي  مشکلات  حل  موجب  شهري 
تجاري و همچنین شهروندان مي شود و 

معضل سد معبر را هم از بین مي برد.
اصفهانیان مقدم با تاکید بر انجام امور 
تصریح  مشکلات  رفع  براي  پیشگیرانه 
کرد: نباید منتظر باشیم مشکلي به وجود 
بیاید سپس براي حل آن اقدام کنیم؛ این 

آمادگي را داریم که در نقاط مختلف به ویژه 
شهرهاي جدیدي مانند پردیسان شهرك 
هاي خدمات خودرویي در راستاي رفاه حال 

شهروندان ایجاد کنیم.
معاون خدمات شهري و امور اجتماعي 
این پس یک  از  بیان کرد:  قم  شهرداري 
نسخه از رأي کمیسیون بند ۲0 در مورد 
افراد خاطي به اتحادیه مربوطه و اداره اماکن 
هم ارسال خواهد شد تا در سوابق اشخاص 

درج شود.
وي ادامه داد: استفاده از نقطه نظرات 
رفع مشکلات  براي  اصناف  اتحادیه هاي 
شهري به ویژه سد معبر و موارد مربوط به 
پروانه کسب در دستور کار شهرداري قرار 
مي خواهیم  اصناف  از  اینکه  ضمن  دارد 
ایجاد  براي  را  خود  نظر  مورد  مکان هاي 
شهرداري  به  خودرویي  خدمات  شهرك 
اعلام کنند زیرا سازمان میادین موظف شده 
است در مبادي ورودي و در برخي نقاط 

شهر این شهرك ها را ایجاد کند.

معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم عنوان کرد: 

ایجاد شهرک هاي خدمات خودرویي درقم 

معاون فرهنگی و جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان قم :

مجمع خیرین ازدواج در قم تشکیل می شود

اخبـــار  یادداشت روز

اخبــار

دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور خبر داد:

مرکز پژوهشی سبک زندگی 
در قم تاسیس می شود 

ایمان: دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور با اشاره به یکی از مصوبات شورای 
عمومی کشور در قم، ابراز داشت: مرکز پژوهشی حوزه و دانشگاه با موضوع سبک 

زندگی اسلامی، در شهر قم تاسیس می شود 
حجت الاسلام والمسلمین شاهمرادی صبح روز  پنجشنبه در نشستی خبری با حضور 
اصحاب رسانه در محل اداره کل فرهنگ و ارشاد  اسلامی استان قم، با اشاره به این که شورای 
فرهنگ عمومی کشور از سال ۱۳۶4 راه اندازی شده است، اظهار داشت: این شورا در زمان 
ریاست جمهوری مقام معظم رهبری در راستای نیاز عمومی به رصد، پیگیری و اقدام فرهنگ 
عمومی کشور راه اندازی شده و از سال ۱۳۷۲ فعالیت هایی به صورت منظم داشته است. 
وی با بیان این مطلب که تاکنون ۶۲0 جلسه مستمر در شورای فرهنگ عمومی کشور برگزار 
شده است، ابراز داشت: تصویب مصوبه عفاف و حجاب با ۳00 بند از جمله مصوبات مهم و 
اساسی این شورا بوده و کارهای خوبی صورت پذیرفته است. دبیر شورای فرهنگ عمومی 
کشور خاطرنشان ساخت: این شورا بر اساس نیازسنجی که صورت پذیرفت، در استانها به 
ریاست نماینده ولی فقیه و نائب رئیسی استاندار راه اندازی شد که در ادامه به شهرها و 
بخشداری های کشور نیز تسری پیدا کرد. حجت الاسلام والمسلمین شاهمرادی با اشاره به 
برنامه تجلیل از فعالیت های فرهنگی آیت الله امینی و آیت الله استادی از سوی این شورا در 
قم، اظهار داشت: این دو بزرگوار مظهر سبک زندگی اسلامی در سلوك و رفتار و مروج آن در 
جامعه هستند و هردو از شخصیت هایی بودند که سال ها ریاست شورای فرهنگ عمومی 
استان را در اختیار داشتند که به همین منظور از این دو عزیز تجلیل شد. وی با اشاره به یکی 
از مصوبات شورای عمومی کشور در قم، ابراز داشت: تأسیس مرکز پژوهشی حوزه و دانشگاه 
با موضوع سبک زندگی اسلامی، یکی از کارهایی است که در شهر قم انجام خواهد شد. دبیر 
شورای فرهنگ عمومی کشور ادامه داد: یکی از وظایف مهم شورای فرهنگ عمومی، پرداختن 
به مسئله سبک زندگی اسلامی است و در این راستا این پژوهشکده را در راستای جمع آوری 
مجموعه کارهایی که در این موضوع انجام پذیرفته راه اندازی خواهیم کرد تا بتوانیم منبع و 
بانک اطلاعات مناسبی را در این محور داشته باشیم. حجت الاسلام والمسلمین شاهمرادی 
در پایان مسئول نظارت بر مصوبات شورای فرهنگ عمومی کشور را خود دستگاه ها و نهادها 
دانست و گفت: یکی از دستگاه هایی که هیچ بودجه ای برای موضوع عفاف و حجاب قرار نداده 

است، مجلس شورای اسلامی است.

همزمان با روز تجلیل از شهیدان و ایثارگران :

مردم قم میهمان لاله ها شدند
ایمان: مراسم گلباران و عطر افشانی مزار مطهر شهدای هشت سال دفاع 
مقدس با حضور مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان ، خانواده های معظم 
شهدا، خادمان به شهدا و ایثارگران، مردم مومن و شهید پرور، نیروهای نظامی و 

انتظامی و نسلهای ایثارگر برگزار شد.
در این مراسم که عصر پنجشنبه با حرکت کاروان گل از مسجد باب الجنه به سمت گلزار 
علی بن جعفر)ع( و از میدان معصومیه )س( به سمت گلزار امامزاده ابراهیم و همزمان در 
۷۱گلزار شهری و روستایی برگزار شد، حاضران ضمن گلباران و غبار روبی و عطر افشانی از 
مزار مطهر شهدا  به میهمانی لاله ها رفتند و نسلهای انقلاب اسلامی با آرمانهای رفیع شهدا 
تجدید میثاق نمودند.  در این مراسم پیام مقام معظم رهبری به مناسبت روز تجلیل از شهیدان 
و ایثارگران در میهمانی لاله ها توسط مدیر کل بنیادشهیدوامور ایثارگران استان قم قرائت شد:  
دفاع هشت ساله ملت ایران مجموعه ای در هم تنیده از عظمت و جلوه های جمال و جلالی 
است که یک ملت می تواند در نمایشگاه زندگی تاریخی  خود به نمایش بگذارد ولی شهید و 
شهادت آن نگین درخشان و خیره کننده ای است که در مجموعه  شگفت آور و گرانبهاتر از 
هر پدیده ای دیگر به چشم می آید. این برجستگی محصول فداکاری مخلصانه انسانی است 
که خود و همه شئون حیات مادی را در برابر رضای الهی نادیده انگاشته و همه چیز را نثار این 
راه پرافتخار کرده است. خانواده شهیدان  پدران، مادران ، همسران و فرزندان و دیگر دلبستگان 
شهید نیز هر یک سهمی از این عزت معنوی بدست آورده است. سلام خداوند، فرشتگان و 
بندگان صالح  بر این برجستگان جوامع بشری باد. مدیر کل بنیادشهید امور ایثارگران ضمن 
گرامی داشت سی و چهارمین سالروز دفاع مقدس و پاسداشت یادو خاطره شهدا، حماسه 
سازان هشت فصل عشق افزود: شهدا هیچگاه در پی نام نبودند و جاودانه شدند، جوانان با ایمان 
و غیرتمند و با عزت این مرز بوم با نثار جان خویش پیروزی جبهه حق علیه تمامی استکبار را 
رقم زدند و افتخار آفریدند . سردار سید جواد هاشمی افزود: اگر امروز نظام جمهوری اسلامی 
مقتدرانه   در عرصه های مختلف از جمله در موضوع هسته ای وارد شده این به برکت خونهای 
پاك شهدای هشت سال دفاع مقدس است که در سایه امنیت و عزت و ایمان به ثمر نشته 
است.  امروز ما در کنار شهدا با آرمانهای ایشان تجدید میثاق می بندیم که همواره در مسیر 
شهدا حرکت نماییم و هیچگاه یاد و خاطره شهدا را از خاطر نبریم غبار روبی از مزار شهدا در 
واقع زدودن غبار فراموشی از ذهن هاست تا فرهنگ ایثار و شهادت این فرهنگ قرآنی با زنده 
نگه داشتن یاد شهدا همواره در جامعه زنده بماند در پایان این مراسم مزار مطهر شهدا با گل 
و گلاب عطر افشانی شد و یاد و خاطره شهدای هشت سال دفاع مقدس از سوی نسلهای 

انقلاب اسلامی  گرامی داشته شد.

به همت سازمان بسیج فرهنگیان

صبحگاه مشترک هزار نفری 
فرهنگیان بسیجی  قم برگزار شد

ایمان: صبحگاه مشترک هزارنفری فرهنگیان بسیجی استان قم به همت 
سازمان بسیج فرهنگیان استان قم صبح پنجشنبه همزمان با چهارمین روز از 

هفته دفاع مقدس در سالن ورزشی شهید حیدریان برگزار شد.
در مراسم صبحگاه مشترك هزار نفری فرهنگیان بسیجی استان قم ابتدا حمیدرضا دژاکام 
مدیرکل آموزش و پرورش استان طی سخنانی با گرامیداشت هفته دفاع مقدس و یاد و خاطره 
هزار شهید دانش آموز و فرهنگی استان قم ابراز داشت: رزمندگان اسلام در طول هشت 
سال دفاع مقدس با معنویت توام با رزم خود چنان عمقی به مبارزات خود بخشیدند که از 
دل مرارت ها و سختی های جنگ، گوهرهایی چون حماسه و ایثارو دفاع جانانه از مکتب را 
استخراج کرده و قله های رفیع پیروزی همه جانبه را درنوردیدند. سردار مهدی مهدوی نژاد 
فرمانده سپاه استان قم نیز دراین مراسم گفت: حضرت امام)ره( توانستند تهدید جنگ را به 
فرصتی برای تثبیت، حفظ، صدور و تداوم انقلاب اسلامی تبدیل نمایند. وی افزود: همه اقشار 
جامعه در دفاع مقدس نقش داشتند و شهدای بزرگوار ما زیباترین نقش را در تابلوی زرین 
دفاع مقدس خلق کردند. وی اطاعت پذیری از ولی فقیه را شاخصه مهم رزمندگان اسلام و 
در راس آن ها شهدای عزیز عنوان کرد و ادامه داد: دفاع مقدس همچون صحیفه ای است که 
محتوای آن را واژه های متعالی و زیبایی چون ولایت پذیری تشکیل داده است. عزاداری در 
سالروز شهادت امام جواد)ع( و تقدیر از فرهنگیان رزمنده با بیشترین سابقه حضوردر جبهه، 
بخش های دیگری از این مراسم بود. در مراسم صبحگاه مشترك فرهنگیان بسیجی استان 
قم، حسینی مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان، بیطرفان، محمود آبادی 
و گودرزی معاونان اجرایی، بازرسی و روابط عمومی سپاه، روحی و میرهادی مسئولان سازمان 
بسیج فرهنگیان و دانش آموزی، رستمی مدیر امور ایثارگران اداره کل آموزش و پرورش، 
روسای نواحی و مناطق، مدیران کانون های بسیج فرهنگیان، فرماندهان حوزه های بسیج 
دانش آموزی و جمع زیادی از فرهنگیان بسیجی و ایثارگر و گروهان های نمونه از دانش 

آموزان بسیجی استان حضور داشتند.

استقبال مردم قم از پدر و مادر شهید مبارک 
ایمان:  استاندارقم  با حضور در جمع مردم پردیسان از پدر و مادر شهید محمد 

علی مبارک استقبال نمود .
حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش با اشاره حضور چشمگیر روحانیون، فرماندهان 
نیروهای مسلح در این مراسم افزود: همه ما در این مراسم در واقع یه استقبال پدر ومادر خود 
آمده ایم چراکه اینان پدر و مادر همه امت هستند و به گردن همه حق دارند . وی با اذعان بر 
شنیده شدن طنین ظلم ستیزی مقام معظم رهبری به تبعیت از امام خمینی)ره( در سراسر 
دنیا تصریح کرد: فرزندان مقام معظم رهبری در جبهه های علم و دانش و نیز در سراسر مرز 
های پهناور ایران اسلامی به صیانت از کشور جانفشانی می کنند . نماینده عالی دولت در استان 
عزت والای خانواده های ایثارگران را مثال زدنی دانست و افزود: سر افرازی و سربلندی امروز 
ایران اسلامی وام دار پایداری و صبر و استقامت خانواده ها و همسران شهدا ، جانبازان و آزادگان 
است . حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش با بیان اینکه قدوم والدین شهید محمد علی 
مبارك را باید سرمه چشمانمان نمائیم، ادامه داد : پدر بزرگوار این شهید با چهره ای مملو از 
شادی و شور وشعف ، سرشار از تقوا و جهاد است و خدمت به این بزرگواران باعث خوشبختی 
ماست . لازم به ذکر است شهید محمد علی مبارك از شهدای گمنام مدفون در مقبره شهدای 

گمنام شهرك پردیسان بودند که به تازگی مورد شناسایی قرار گرفت.

ذاتی که عوض نمی شود
نخست وزیر انگلیس چهارشنبه شنبه شب گذشته در سخنرانی خود در مجمع عمومی 
سازمان ملل سخنانی را در مورد ایران مطرح کرد که این اظهارات نشان می دهد ذات 
بریتانیا به هیچ وقت تغییر یافتنی نیست. روز چهارشنبه دوم مهرماه ۱۳9۳ در مناسبات 
ایران و انگلیس یک روز نسبتا مهم محسوب می شود. این اهمیت از آن روز است که در 
این روز برای اولین بار پس از ۳۶ سال رئیس جمهور ایران و نخست وزیر انگلیس با یکدیگر 
دیدار کردند. اما در این روز یک اتفاق دیگر نیز رخ داد که ماهیت انگلیس را بیش از گذشته 
در برابر چشمان ایرانیان نمایان کرد. در این روز "دیوید کامرون" نخست وزیر انگلیس پس 
از دیدار با "حسن روحانی" رئیس جمهور ایران، در مجمع عمومی سازمان ملل به ایراد 
سخنرانی پرداخت. کامرون در این سخنرانی عنوان داشت که حضور جمهوری اسلامی 
در ائتلاف ضد داعش می تواند تاثیری مهم در رسیدن به عراقی امن داشته باشد. رویترز 
در مورد این سخنرانی می نویسد: نخست وزیر انگلیس در نطق خود در مجمع عمومی 
سازمان ملل، در مورد راه های مقابله با داعش گفت: ایران می تواند نشان دهد که جزئی از 
راه حل است نه جزئی از مشکل. کامرون در ادامه با اشاره به دیدارش با "حسن روحانی" 
گفت: ما اختلافاتی جدی داریم. حمایت ایران از گروه های تروریستی، برنامه هسته  ای 
این کشور و موضوع حقوق بشر، تمام اینها باید تغییر کند اما با این وجود ایران می تواند 
در مبارزه علیه داعش و دستیابی به عراقی امن و باثبات کمک کند. این اظهارات نخست 
وزیر انگلیس نشان می دهد که انگلیس هر چند در سال های اخیر تلاش کرده تا چهره 
ای دموکرات از خود در جهان نشان بدهد اما با این وجود خصلت این  کشور همچنان 
همانند سال های دور است و بریتانیا همچنان خوی استعمارگری خود را حفظ کرده است. 
نگاهی به تاریخ و سابقه حضور انگلیس در کشورهای مختلف نشان می دهد کمتر کسی 
در دنیا وجود دارد که خاطره ای خوش از حضور بریتانیا در نقاط مختلف جهان داشته 
باشد. وضعیت کنونی خاورمیانه وجود درگیری های متعدد در این منطقه و بروز مشکلات 
مرزی میان کشورها و از همه مهمتر مناقشات فلسطین با رژیم صهیونیستی همگی ریشه 
در طرح هایی دارند که انگلیس بعد از جنگ های جهانی اول و دوم در این منطقه به اجرا 
گذاشت. کامرون در اظهارات خود ایران را متهم به حمایت از گروه های تروریستی و نقض 
حقوق بشر کرده است. نخست وزیر انگلیس در حالی این اظهارات را بیان کرد که هنوز 
مردم جهان تاریخ سه ساله بحران سوریه و یا لیبی و همچنین وضعیت عراق و افغانستان 
را پس از حمله نیروهای ائتلاف از یاد نبرده اند. در مورد سوریه حمایت انگلیس و فرانسه از 
گروه های شورشی و تسلیح آنها موجب شد تا اعتراضات سوریه تبدیل به یک جنگ داخلی 
شود. مرور اخبار مربوط به اروپا و تحولات سوریه نشان می دهد که لندن و پاریس تلاش 
زیادی را برای متقاعد کردن دیگر کشورهای اروپایی برای حمایت تسلیحاتی از گروه های 
تروریستی حاضر در سوریه انجام دادند. این دو کشور با این توجیه که فقط قصد حمایت 
از گروه های شورشی میانه رو را دارند شروع به ارسال تجهیزات نظامی به سوریه کردند و 
همین امر مقدمه ای شد برای دسترسی تروریست ها  به تسلیحات نظامی پیشرفته. اکنون 
اما بعد از گذشت بیش از سه سال کشورهای غربی به این نتیجه رسیده اند که شیوه سال 
های گذشته اشتباه بوده و بهتر است اکنون از طرح "به جان هم انداختن تروریست ها" 
استفاده شود. بر اساس استراتژی مبارزه با داعش که توسط کاخ سفید ترسیم شده گرو 
های شورشی به اصطلاح میانه رو، در مبارزه با داعش نقش پیاده نظام را در اختیار خواهند 
داشت. در مورد لیبی، افغانستان و عراق نیز شاهد هستیم که دخالت قدرت های غربی از 
جمله انگلیس در امور داخلی این کشورها نه تنها خطر تروریسم را از بین نبرده بلکه اکنون 
این سه کشور خود تبدیل به کانون بحران شده اند. کامرون در صحبت های خود ایران را به 
نقض حقوق بشر متهم کرده و این در حالی است که در مرداد ماه سال جاری دادگاه حقوق 
بشر اروپا، طی حکمی باردیگر انگلیس را به نقض حقوق زندانیان محکوم کرد. علاوه بر آن 
تضعیف حقوق بشر در انگلیس تحت عنوان "قانون ضد تروریسم" موضوعی است که طی 
سال های گذشته گزارش های متعددی از آن در رسانه ها منتشر شده است. از اوایل دهه 
۱9۷0، زمانی که مقامات انگلیسي شروع به اعمال تدابیر ضروری در شرایط منازعه ایرلند 
شمالی کردند، حقوق بشر به نام "امنیت" قربانی شد. در میان سوء استفاده هایی که از تدابیر 
ضروری شده است می توان به شکنجه یا سایر بدرفتاری ها و محاکمه هاي ناعادلانه اشاره 
کرد. همین اشاره کوتاه نشان می دهد که کشورهای غربی در این موضوع یعنی حقوق بشر 
از استانداردهای دوگانه پیروی می کنند. استقلال خواهی مردم اسکاتلند نیز نشان از این 
داشت که یکی از موضوعاتی که دولت مرکزی همواره آنرا نادیده انگاشته امنیت انسانی بوده 
است. کامرون در صحبت های خود برنامه صلح آمیز هسته ای ایران را یکی از محورهای 
مورد اختلاف میان ایران و انگلیس برشمرده و این در حالی است که تا کنون هیچ سند 

و یا مدرکی که دال بر غیر صلح آمیز بودن برنامه هسته ای ایران باشد یافت نشده است.
در اصل مشکل غرب و بویژه انگلیس با برنامه هسته ای ایران آن است که آنها نمی 
خواهند کشور دیگری به غیر از تعدادی محدود و معین به دانش استفاده از این انرژی 
هسته ای دست پیدا کند از همین رو با مطرح کردن اتهامات بی اساس سعی می کنند تا 
در پیشرفت ایران مانع ایجاد کنند. نکته اصلی در این میان آن است که چون ایران قصد 
همراهی صد در صدی و پیروی بی چون چرا از غرب را ندارد این کشورها با جمهوری 
اسلامی دچار مشکل شده اند از همین رو برای قانع کردن افکار عمومی جهان در مورد 
خودداری از همکاری با تهران علیه داعش باید توجیهی مناسب ذکر شود و در این میان 
چه موردی بهتر از حقوق بشر و یا اتهام حمایت از گروه های تروریستی؟ منظور غرب از 
گروه های تروریستی گروه هایی همانند حزب الله و یا حماس هستند که به دلیل مقاومت 
در برابر رژیم صهیونیستی به این امر متهم می شوند و این در حالی است که به اذعان خود 
مقامات غربی گزارش ها و اسناد فراونی در مورد حمایت کشورهایی همچون عربستان و 
قطر از گروه های تروریستی وجود دارد اما با این وجود هیچگاه مقامات غربی در اظهارات 
خود نه تنها اشاره ای به این موضوع نمی کنند بلکه از همراهی این کشورها با خود ابراز 
رضایت نیز می کنند.  همین موارد اندك نشان می دهد که انگلیس و دیگر کشورهای 
غربی نه فقط با ایران بلکه با هر کشور دیگری که در امور بین الملل حرفی مستقل داشته 
باشد دچار مشکل می شوند از همین رو است که کامرون در صحبت های خود از یک 
سو ایران را به موارد مختلف متهم می کند و از سوی دیگر دست نیاز به سوی جمهوری 

اسلامی ایران دراز می کند.

آیت الله موسوی اردبیلی: 
ایران باید به قوی ترین کشور جهان تبدیل شود 
ایمان: آیت الله موسوی اردبیلی با تاکید بر انجام فعالیت های علمی قوی 
در کشورگفت: جمهوری اسلامی ایران باید در همه حوزه ها جزو قوی ترین 

کشورهای جهان باشد.   
این مرجع تقلید عصر پنجشنبه در دیدار با مدیران جهاددانشگاهی کشور اظهارداشت: 
خوشبختانه فعالیت های جهاد دانشگاهی فعالیت گسترده ای را در کشور انجام داده 
که قابل تقدیر است. وی افزود: این فعالیت ها بسیار خوب بوده است، زیرا کشور را در 
زمینه علمی مستقل می کند جمهوری اسلامی ایران باید در همه حوزه ها جزو قوی ترین 
کشورهای جهان باشد. این مرجع تقلید با اشاره به اهمیت خودکفایی کشور در زمینه 
های مختلف یادآورشد: یکی از مهمترین رسالت های نهادهای علمی کشور باید توسعه در 
زمینه های مختلف باشد؛ به ویژه در عرصه پزشکی باید این پیشرفت حس شود؛ تا بیماران 
ما دیگر برای بیماری  خویش به خارج از کشور اعزام نشوند. آیت الله موسوی اردبیلی 
بیان کرد: یکی از بهترین کارهایی که باید انجام دهیم در این حوزه است، البته شاید به 
زمینه فعالیت شما مرتبط نباشد؛ ولی شما می توانید زمینه های این مساله را ایجاد کنید. 
حمیدرضا طیبی، رییس جهاد دانشگاهی کشور نیز در این دیدار  گفت:  پژوهش های این 
مرکز به شکل مستمر و کاربردی انجام می شود؛ در حوزه علوم انسانی یک پژوهشگاه و سه 

پژوهشکده در این مرکز فعال می شوند.

با حضور آیت الله اراکي؛

 درس خارج فقه نظام شهرسازي برگزار شد
ایمان: درس خارج فقه نظام شهرسازي آیت الله محسن اراکي با حضور محمد 

دلبري شهردار قم در مدرسه علمیه دارالشفا برگزار شد.
درس خارج فقه نظام شهرسازي به منظور تبیین شهرسازي اسلامي و تشریح مسائل 
فقهي در این ارتباط با تدریس آیت الله محسن اراکي ظهر امروز در مدرسه علیمه دارلشفا 
برگزار شد. آیت الله اراکي طي سخناني مردم و دولت را از ارکان شهر شرعي برشمرد و 
گفت: دولت در شهر شرعي به دو قسمت قانون و حاکم تقسیم مي شود که باید براي ایجاد 
شهري متناسب با خواسته هاي اسلام، حاکم حکومت با استفاده از قوانین اسلامي، مردم را 
ساماندهي و هدایت کند. استاد حوزه علمیه با اشاره به اینکه شهر شرعي ملزوم به داشتن 
ساختمان، پارك و ظاهرسازي هاي امروزي نیست تاکید کرد: اگر فردي در خارج از شهر 
شرعي زندگي کند و از ولایت حکومتي و قانون اسلام بهره اي نبرده باشد آن را مهاجر 
مي نامند. مدیحه ثرایي به مناسبت شهادت امام جواد)ع(، طرح سوال توسط حاضران و 
پاسخ آیت الله محسن اراکي بخشي هاي دیگر این کلاس آموزشي بود که با حضور محمد 
دلبري شهردار قم،برخي از اعضاي شوراي اسلامي شهر قم، جمعي از مدیران و مسئولان 
مدیریت شهري قم به همراه برخي از طلاب مدرسه علمیه دارالشفا انجام شد. لازم به ذکر 
است این نخستین جلسه درس خارج فقه نظام شهرسازي بود و ادامه جلسات این درس 

هر پنجشنبه در مدرسه دارالشفا برگزار خواهد شد.

مدیر حوزه های علمیه خواهران کشور:

نیازمند همگرایی برای ارتقای فرهنگی شهر قم هستیم

شهردار منطقه یک قم خبرداد:

 پیشرفت ۳۵ درصدي تملکات بافت فرسوده چهل اختران



3 اقتصادی

وزیر نیرو :

 در شرایط سخت کم آبی قرار داریم

وزیر نیرو تاکید کرد : در شرایط سخت کم آبی قرار داریم و امیدواریم خداوند 
به برکت خون شهدا نگاه ویژه ای به این کشور داشته باشد و برکات خود را 

افزونی دارد.
حمید چیت چیان در آیین بزرگداشت شهید حسن عباس پور و ۵00 شهید صنعت 
آب و برق در پژوهشگاه نیرو با اشاره به اینکه رزمندگان با کمترین امکانات و تجهیزات 
وظایف خود را در دوران دفاع مقدس انجام دادند و این درسی برای امروز نیز می باشد، 
گفت: بهره وری بالا از درس هایی است که شهدا به ما داده اند.وی با بیان اینکه هدف از 
حضور خانواده معظم شهدا در این جمع تجدید عهد با شهدا است، ادامه داد: ما با دعوت 
از خانواده های شهدا می خواهیم به شهدا بگوییم که فراموش شدنی نیستند و به همان 
عهدی که با خدا و شهدا بسته ایم ادامه خواهیم داد. وزیر نیرو اظهار داشت: هدف شهدا 
حفظ اسلام و آرمان آنها، استقلال و آزادی و مبارزه با ظلم و سربلندی کشور بود و ما نیز با 
شهدا تجدید عهد می کنیم که در همان راه و آرمان ها ایستادگی کنیم. چیت چیان گفت: 
تکریم یادگاران شهدا یادآور فرهنگ ایثار و فداکاری شهدا است و آموختن و الهام گرفتن 
از شهدا از درس های دیگری است که شهدا به ما داده اند. وی با اشاره به ایستادگی و 
استقامت شهدا در سخت ترین شرایط خاطرنشان کرد: به رغم مشکلات موجود و تنگناها 
در صنعت آب و برق با الهام از شهدا ایستادگی و پایداری خواهیم کرد و معتقدیم که با این 
استقامت بر مشکلات غلبه خواهیم کرد. وزیر نیرو اظهار داشت: ترجیح دادن ارزش های 
انسانی به منافع شخصی از دیگر درس های شهدا است و شهادت آمیزه ای از عشق و عقل 
است و معتقدیم جوهره اصلی عشق ، خدمت به مردم و کار در راه خدا است. وزیر نیرو در 
پایان تاکید کرد : در شرایط سخت کم آبی قرار داریم و امیدواریم خداوند به برکت خون 

شهدا نگاه ویژه ای به این کشور داشته باشد و برکات خود را افزونی دارد. 

معاون صنایع وزیر صنعت خبر داد؛

افزایش تولیدات صنعتی و رشد ارزش افزوده 
 معاون صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: در نیمه  امسال نسبت به 
سال گذشته تولیدات صنعتی افزایش یافته و در سال جاری رشد ارزش افزوده 

خواهیم داشت. 
محسن صالحی نیا مشکلات صنعتگران را علاوه بر تولید و عرضه، توزیع و صادرات عنوان 
و اظهار کرد: برنامه هایی برای تولیدکنندگان و تولیدات داخلی در بخش پس از تولید 
داریم تا سهم بهتری در صادرات داشته باشیم. وی برنامه دولت برای حمایت از صنعت 
را خروج از رکود غیر تورمی و لایحه حمایت از تولید عنوان کرد و افزود: این لایحه در 
حال حاضر در مجلس و در کمیته مشترك دولت و مجلس در حال بررسی است. معاون 
وزیر صنایع درباره شرایط پرداخت وام به تولیدکنندگان بدهکار گفت: واحدهای تولیدی با 
نظم در حسابرسی، اعلام آن و توافق با بانک ها در جریان نقدینگی، در خصوص بدهکاری 
قبلی تعیین تکلیف کنند تا منابع تأمین شود. وی اضافه کرد: اگر ۶0 درصد از منابع 
مالی که به سرمایه در گردش تخصیص داده شده، تأمین شود شاهد افزایش تولیدات 
در صنایع خواهیم بود. معاون وزیر صنعت درباره جلوگیری از واردات بی رویه کالاهای 
خارجی اضافه کرد: مقرر شد نرخ ارز به گونه ای اصلاح شود که واردات در مقابل تولید 
داخلی به صرفه نباشد. وی درخصوص سقف ممنوع الخروجی تولیدکنندگان بدهکار گفت: 
این موضوع به وزارت صنعت، معدن و تجارت ارتباطی ندارد و باید امور مالیاتی کشور 
به این سؤال پاسخ دهد. صالحی نیا در خصوص استقرار صنایع تا شعاع ۱۲0 کیلومتری 
شهرهای بزرگ نیز گفت: این موضوع در گذشته فقط برای تهران مطرح بوده و هم اینک 
نیز وضع بدین منوال است و در شهرهای بزرگ به جز اصفهان که تا شعاع ۵0 کیلومتری 
مشخص شده، این مسافت ۳0 کیلومتر تعریف شده است. وی تصریح کرد: اجرای این 
طرح به منظور ساماندهی صنایع آلاینده انجام شده است اما در خصوص صنایع پیشرفته 
و هایتک این محدودیت برداشته می شود. صالحی نیا درباره رویکرد ایران برای همکاری با 
خودروسازان چینی و اینکه آیا چینی ها می توانند باعث ارتقای صنعت خودروسازی ایران 
شوند؟ گفت: اگر شما خبرنگاران فقط یک ماه در خصوص صنعت خودرو خبر تولید نکنید 
قطعا مشکلات صنعت خودرو برطرف می شود. وی تصریح کرد: همین سؤالات متعدد 
شما در حوزه خودور و پرداختن بیش از اندازه رسانه ها به موضوع قیمت خودرو موجب 
شده که مقوله خودرو به یکی از مشکلات اصلی کشور تبدیل شود. معاون وزیر صنعت 
ادامه داد: شما خبرنگاران چرا در خصوص افزایش قیمت در سایر حوزه ها و کالاهای 
اساسی خبر تهیه نمی کنید؟ چرا فقط قیمت خودرو را مهمترین مشکل کشور می پندارید؟ 
همین کارهای رسانه ای شما باعث شده که در این حوزه مشکلاتی بوجود آید. وی صنعت 
خودرو را وابسته به ارتباطات بین المللی دانست و گفت: چون برخی از تولیدات برای ما 
صرفه اقتصادی ندارند مجبوریم برخی از قطعات خودرو را وارد کنیم تا خودروساز داخلی 

متضرر نشود. 

مدیرعامل بانک مسکن:

سفته بازی در تسهیلات خرید مسکن
 به صفر رسید 

بت شکن گفت: با گذاشتن سقف خرید اوراق مشارکت، میزان سفته بازی در 
این بخش کاهش چشمگیری پیدا کرده و به صفر رسیده است.

بت شکن، مدیرعامل بانک مسکن با بیان اینکه امکان خرید اوراق تسهیلات مسکن 
برای هر متقاضی 90 برگ است گفت: متقاضیان تنها می توانند 90 برگ اوراق تسهیلات 
مسکن خریداری کنند که این میزان برابر با 4۵ میلیون تومان است.وی در ادامه افزود: با 
گذاشتن سقف خرید اوراق مشارکت میزان سفته بازی در این بخش کاهش چشمگیری 
پیدا کرده و به صفر رسیده است.مدیرعامل بانک مسکن در ادامه اظهار داشت: تمامی 
خریداران اوراق استفاده کنندگان هستند و هیچ تقاضایی از سوی دلالان و واسطه گران 
ایجاد نشده است.بت شکن در ادامه یادآور شد: خریداران اوراق مسکن نمی توانند تا ۲ ماه 
اوراق خریداری شده را واگذار نمایند.مدیرعامل بانک مسکن در ادامه تصریح کرد: با تقویت 
سپرده گذاری در حساب سپرده ممتاز بانک مسکن متقاضیان می توانند اوراق بیشتری 
خریداری کنند و همین امر باعث کاهش اوراق می شود.وی در ادامه اظهار داشت: سقف 
تسهیلات مسکن پس از 8 سال افزایش ۲0 میلیون تومانی داشته و میزان  آن به ۳۵ 
میلیون تومان رسیده که این امر با اجرای صحیح و برنامه ریزی دقیق باعث ثبات بازار 

مسکن شده است.

هشدارهای صنعتگران
 نسبت به یکسان سازی نرخ ارز 

نایب رییس خانه صنعت و معدن ایران گفت: سیاست های یکسان سازی نرخ  
ارز باید به شکلی تدوین و ترسیم شود که بخش تولید آسیب نبیند. 

منوچهر توسطی درخصوص حرکت بانک مرکزی به سمت یکسان سازی نرخ ارز و 
در پاسخ به اینکه آیا بانک مرکزی می تواند در یکسان سازی نرخ ارز موفق شود یا خیر؟ 
اظهار کرد: فاصله نرخ ارز رسمی با نرخ ارز در بازار آزاد نشان دهنده این نکته است که در 
سیاست های تعیین نرخ ارز خیلی درست عمل نکرده ایم و گرنه هیچ دلیلی ندارد که این 
فاصله زیاد را بین نرخ بازار و نرخ رسمی بانک مرکزی داشته باشیم.  وی تصریح کرد: 
یکسان سازی نرخ ارز در مجموع خوب است و جلوی بسیاری از فعالیت های کاذب بازار 
ارز را می گیرد.  توسطی توضیح داد: نقدینگی در خرید و فروش ارز به جای کاربرد در 
تولید، بلوکه کردن ارز به جای کاربرد در فعالیت های تولیدی، واهمه صادرکنندگان از 
صادرات با نرخ ارز رسمی و اتلاف وقت و انرژی فعالان اقتصادی و مسئولان در بازار، یک 
نوع فساد ایجاد می کند به همین منظور باید ارز تک نرخی شود یا فاصله ناچیزی بین نرخ 
ارز رسمی با نرخ ارز در بازار آزاد وجود داشته باشد.  رئیس خانه صنعت و معدن استان 
مرکزی گفت: تأمین بسیاری از مواد اولیه، قطعات واسطه ای و نیازهای تولید کشور از 
طریق واردات انجام می شود؛ بنابراین اگر قرار باشد این واردات از طریق نرخ جدید افزایش 
یابد و تک نرخی شود مضراتی را برای بخش تولید به همراه خواهد داشت.  وی افزایش 
قیمت تمام شده تولید و کاهش رقابت در تولید کنندگان به تبع افزایش قیمت را به عنوان 
دو مورد از مضرات تک نرخی شدن نرخ ارز برشمرد و افزود: نرخ بالاتر ارز، نقدینگی ریالی 
بیشتری را می خواهد؛ بنابراین در شرایط کمبود نقدینگی و سرمایه در گردش، تولید دچار 
مشکل می شود.  توسطی تصریح کرد: در عین حال که با تک نرخی شدن ارز موافقیم 
اما سیاست های دولت باید به نحوی باشد تا افرادی که ارز را برای تأمین مواد اولیه تولید 
مصرف می کنند، دچار مشکل نشوند.  وی گفت: به طور طبیعی بالا رفتن نرخ ارز تأثیر 
مستقیمی بر افزایش قیمت های داخلی دارد بدون اینکه چیزی در آن تأثیر گذاشته باشد.  
رئیس خانه صنعت و معدن استان مرکزی خاطرنشان کرد: تک نرخی شدن ارز به احتمال 

قوی به طرف نرخ بازار آزاد می رود و منجر به افزایش قیمت و در نهایت تورم می شود. 

آخرین نرخطلا در ایران 

4,090,000یک مثقال طلا

944,180یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,200,000سکه بهار آزادی

9,210,000سکه امامی

4,630,000نیم سکه

2,630,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

206SD37,500,000وی 8

GLX 405 ۳0,000,000پژو 

SLX 405 ۳2,000,000پژو

ELX 40,000,000پژو پارس 

 ۳8,000,000پژو پارس سال

E2 90 40,000,000تندر 

LX ۳2,000,000رانا 

TU5 ۳1,۵00,000رانا 

LX ۳0,۵00,000سمند 

LX EF7 ۳1,۵00,000سمند 

ELX ۳6,۵00,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 76,000,000زوتی 

 16,500,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,۵00,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 24,000,000سایپا تیبا 

در حالی که شورای رقابت بارها بر غیر اجباری بودن 
نصب آپشن روی خودروهای داخلی تاکید کرده است 
و حتی این موضوع یکی از شروط افزایش قیمت به 
حساب می آید، گویا خودروسازان هنوز هم از حربه 
خود  محصولات  قیمت  بردن  بالا  برای  »آپشن« 

استفاده می کنند. 
اوایل تیرماه امسال بود که شورای رقابت پس از موافقت 
با افزایش رسمی قیمت خودرو، شرکت های خودروساز را به 
رعایت پنج شرط ملزم کرد و یکی از این شروط، اختیاری 
خودروسازان  شرط،  این  طبق  بود.  آپشن  نصب  بودن 
نمی توانستند آپشن های موردنظر خود را به مشتریان تحمیل 
کنند و تنها در صورتی که آنها )مشتریان( راضی به نصب 
آپشن روی خودروهای مدنظرشان بودند، امکان این کار وجود 
داشت.بر این اساس، خودروسازان برخی محصولات خود را 
در دو مدل »بدون آپشن« و »مجهز به آپشن« پیش فروش 
کردند؛ به نحوی که مشتریان مختار بودند هر مدلی را که 
خود می خواهند، پیش خرید کنند. از آنجا که خودروهای 
بدون آپشن، دو میلیون ارزان تر از با آپشن ها بودند، بخشی 
از مشتریان اقدام به پیش خرید آنها کردند تا این گونه گمان 

برود که خودروسازان به مصوبه شورای رقابت عمل کرده اند.
این در حالی است که حالا برخی مشتریان طی تماس با 
دفتر روزنامه عنوان می کنند که خودروسازان از آنها خواسته اند 
خودرو بدون آپشن ثبت نامی خود را با مدل های مجهز به 
آپشن، تعویض کنند و این موضوع با اعتراض مشتریان روبه رو 
شده است. مشتریان تاکید می کنند که اگر می خواستند 
خودرو مجهز به آپشن بخرند، در همان زمان ثبت نام این کار 
را می کردند و چون نمی خواستند یا نمی توانستند دو میلیون 

تومان اضافه بپردازند، مدل بدون آپشن را برگزیدند.
با توجه به آنکه این رفتار خودروسازان به نوعی تخطی از 
دستور شورای رقابت مبنی بر الزامی نبودن آپشن است، باید 

منتظر ماند و دید واکنش شورا به این ماجرا چه خواهد بود.
شاخص های کیفی خودروها سختگیرانه می شود

براساس طرح در دست بررسی در وزارت صنعت، معدن و 

تجارت، روند نظارت و ارزیابی کیفی محصولات خودروسازان 
داخلی سختگیرانه تر خواهد شد. با وجود نظارت وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بر عملکرد خودروسازان، مصرف کنندگان 
همچنان از کیفیت خودروهای داخلی ناراضی هستند.در این 
زمینه بازرسان به صورت روزانه و رندوم، خودروهای تولیدی 
خودروسازان را براساس شاخص های کیفی موجود تست 
کرده و براساس این بررسی ها در هر ماه رده بندی کیفی 

خودروهای داخلی منتشر می شود.
هم اکنون بررسی کیفیت خودروهای تولید داخل براساس 
9 شاخص اصلی صورت می گیرد. در این زمینه در حوزه 
عیوب فنی و عملکردی، سیستم فنربندی، تعلیق و فرمان، 
موتور و انتقال قدرت، ترمز و تجهیزات الکتریکی خودرو مورد 

بررسی قرار می گیرد.
بر این اساس، خودروسازان برخی محصولات خود را در 
دو مدل »بدون آپشن« و »مجهز به آپشن« پیش فروش 
کردند؛ به نحوی که مشتریان مختار بودند هر مدلی را که خود 

می خواهند، پیش خرید کنند 
در حوزه عیوب تزئینات و مونتاژ نیز وضعیت تزئینات و 
وجود صداهای غیر عادی از موارد تحت بررسی در تست های 
کیفی است. در حوزه عیوب بدنه نیز شرایط بدنه، میزان 
نفوذ آب و عیوب رنگ از موارد مدنظر در بررسی کیفی 
بازرسان است.در این شرایط و با توجه به ادامه ناراضایتی 
داخلی،  خودروهای  از  برخی  کیفیت  از  مصرف کنندگان 
طرح تشدید و سخت گیرانه تر شدن شاخص های کیفی در 
خودروهای داخلی به وزارت صنعت، معدن و تجارت ارائه 
و رفع  برای شناسایی  بررسی ها  این طرح،  شده است.در 
ایرادات عملکردی خودروهای تولیدی افزایش خواهد یافت و 
گزارش های دقیق تری از وضعیت کیفی خودروها ارائه خواهد 
شد.براساس جدیدترین اخبار به دست آمده، این طرح تا پایان 
سال جاری به تائید وزارت صنعت، معدن و تجارت رسیده و 

اجرایی خواهد شد.
توضیح ایران خودرو درباره تحویل 5 روزه خودروها 
در شرایطی که پیش از این اخباری مبنی بر نارضایتی 

خودروهای  دریافت  عدم  از  مصرف کنندگان  از  برخی 
خریداری شده در طرح فروش و تحویل پنج روزه خودرو 
منتشر شده بود، گروه صنعتی ایران خودرو اعلام کرد که 99 
درصد خودروهای ثبت نامی به خریداران تحویل داده شده 
است. چندی پیش ایران خودرو فروش محصولات خود را با 
موعد تحویل پنج روزه آغاز کرد با این حال یک هفته پس 
از آن برخی خریداران اظهار کردند که برخلاف اعلام صورت 
گرفته و گذشت بیش از یک هفته، هنوز موفق به دریافت 

خودروی خود نشده اند.
در حوزه عیوب تزئینات و مونتاژ نیز وضعیت تزئینات و 
وجود صداهای غیر عادی از موارد تحت بررسی در تست های 
کیفی است. در حوزه عیوب بدنه نیز شرایط بدنه، میزان نفوذ 
آب و عیوب رنگ از موارد مدنظر در بررسی کیفی بازرسان 
است در جریان طرح فروش و تحویل پنج روزه محصولات 
ایران خودرو، این شرکت با ارسال پیامکی به مشتریان اعلام 
کرد که "با توجه به اختلالات اینترنتی، هموطنان عزیز 
می توانند با مراجعه به نمایندگی های مجاز از شرایط فروش 
فوری ویژه تحویل 5 روز بهره مند شوند." با این حال برخی 
مشتریان اعلام کردند که در مراجعه به نمایندگی های فروش 
ایران خودرو، این نمایندگی ها اظهار کردند که در جریان طرح 

فروش و تحویل پنج روزه خودرو نیستند.
پس از آن و با وجود تمام حواشی ایجاد شده پیرامون طرح 
تحویل پنج روزه خودرو به مشتریان از سوی ایران خودرو، این 
شرکت امروز اعلام کرد که "بیش از 99 درصد از خودروهایی 
که در طرح فروش فوری با تحویل 5 روزه گروه صنعتی ایران 

خودرو به فروش رسیده بود، تحویل خریداران شد."
از 99 درصد خودروهای  "بیش  ایران خودرو،  به گفته 
ثبت نام شده در مدت زمان 5 روزه تحویل خریداران شده 
و مشکل اندک خودروهای باقی مانده که به دلیل نقص در 
مدارک خریداران، هنوز تحویل نشده اند نیز در کوتاه ترین 

زمان ممکن رفع خواهد شد."
باید دید در روزهای آینده خریداران این خودروها نسبت به 

این موضوع چه واکنشی نشان خواهند داد.

ناخالص  تولید  اعلام کرد:  بانک مرکزی 
داخلی کشور در فصل اول سال 1393 به 
480491 میلیارد ریال رسید که نسبت به 
رقم مشابه فصل اول سال 1392 به میزان 

4.6 درصد رشد نشان می دهد.
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران اعلام 
کرد: بر اساس محاسبات مقدماتی و اولیه اداره 
حسابهای اقتصادی این بانک ،تولید ناخالص 
داخلی کشور به قیمت پایه و به قیمتهای 
ثابت سال 1383 در فصل اول سال 1393 
به 480491 میلیارد ریال رسید که نسبت 
به رقم مشابه فصل اول سال 1392 به میزان  

4.6 درصد رشد نشان می دهد.
نکاتي در خصوص رشد اقتصادي در 

فصل اول سال 1393
براساس محاسبات مقدماتي و اولیه، تولید 
ناخالص داخلي کشور به قیمت هاي ثابت 
سال 1383 در سه ماهه اول سال 1393 به 
480491 میلیارد ریال رسیده است که در 
مقایسه با رقم مشابه سال قبل ) 459252 
میلیارد ریال( 4.6 درصد رشد نشان می دهد. 
لازم به ذکر است که تولید ناخالص داخلي در 
فصل اول سال 1392 نسبت به رقم مشابه 
سال 91 معادل 4.1 درصد کاهش یافته بود.

بر این اساس مي توان گفت که اقتصاد 
ایران پس یک دوره رکود طولاني، در فصل 
اول سال 1393 بهبود معني داري را تجربه 
افزوده  نموده است. در بررسي رشد ارزش 
بخش هاي مختلف این نکته حائز اهمیت 
است که تمامي گروه هاي عمده اقتصادي 
معادن  و  صنایع  نفت،  کشاورزي،  از  )اعم 
و خدمات( در سه ماهه اول سال جاري از 
رشد مثبت برخوردار بوده اند. این در حالي 
است که در فصل اول سال 1392،به جز 
گروه کشاورزي، سایر گرو ههاي عمده با رشد 

منفي ارزش افزوده مواجه بودند.

معمول  روال  حسب  است  ذکر  به  لازم 
داده ها و اطلاعات مورد نیاز جهت محاسبه 
رشد اقتصادي از منابع آماري رسمي مربوطه 
از قبیل وزارت جهاد کشاورزي، وزارت نفت، 
طرح آماري کارگاه هاي بزرگ صنعتي )اداره 
آمار اقتصادي بانک مرکزي( سازمان توسعه 
ایران،  معدني  صنایع  و  معادن  نوسازي  و 
وزارت نیرو و طرح آماري فعالیت هاي بخش 
ساختماني )اداره آمار اقتصادي بانک مرکزي( 
گروه  در  همچنین  است.  گردیده  دریافت 
خدمات نیز متناسب با هر یک از فعالیت ها، 
از منابع آماري و شاخ صهاي قیمت مرتبط با 

موضوع استفاده شده است.
همانگونه که اشاره گردید، اطلاعات رشد 
ارزش افزوده بخش هاي مختلف اقتصادي 
حاکي از آغاز روند بهبود و رونق نسبي در 
مقایسه با دوره مشابه سال قبل مي باشد. 
بررسي سهم فعالي تهاي مختلف اقتصادي 
در رشد تولید ناخالص داخلي نشان می دهد 
و  "صنعت"  زیرگروه  افزوده  ارزش  که 
"بازرگاني، رستوران و هتلداري" به ترتیب با 
سهمي معادل 1.5 و 1.0 واحد درصد، نقش 
عمده ای )2.5  واحد درصد( را در رشد 4.6 
درصدی تولید ناخالص داخلی به قیمت هاي 
ثابت سال 1383 در فصل اول سال 1393 

ایفا نموده اند.
تولید  شاخص  است،  ذکر  به  لازم 
حدود ۷0  )که  صنعتي  بزرگ  کارگاه هاي 
درصد ارزش افزوده بخش صنعت را پوشش 
می دهد( در سه ماهه اول سال 1393 نسبت 
به رقم مشابه سال قبل 10.0 درصد رشد 
داشته است. در میان 22 گروه عمده صنعتي، 
شاخص 13 گروه که در مجموع 8۷ درصد از 
وزن شاخص را به خود اختصاص مي دهند، 
در فصل اول سال 1393 نسبت به فصل اول 

سال 1392 رشد مثبت داشته اند.

نهایي  هزینه  اجزاي  ارقام  به  نگاهي 
)طرف تقاضاي اقتصاد( به قیمتهاي ثابت 
نیز  سال1393  اول  فصل  در  سال 1383 
نشان مي دهد که اقلام مصرف خصوصي، 
مصرف دولتي، تشکیل سرمایه ثابت ناخالص، 
صادرات و واردات کالاها و خدمات به ترتیب 
از رشدهایي معادل 6.1 ، 8.3 ، 5.۷ ، 2.5 
اند که در  و 4.3 4 درصد برخوردار بود ه 
اقتصاد  عرضه  بخش  تحولات  با  سازگاري 
قرار دارند. نکته لازم به ذکر آن است که 
در تشکیل سرمایه ثابت ناخالص واقعي، در 
فصل اول سال 1393 بخش ماشین آلات با 
1۷.۷ درصد رشد مواجه بوده است؛ در حالي 
که بخش ساختمان در این فصل رشد -1.1 
درصدی را تجربه نموده است. عمده ترین 
منابع آماري به منظور محاسبه اقلام هزینه 
ناخالص داخلي را منابعي نظیر طرح آماري 
بودجه خانوار در مناطق شهري ایران )اداره 
آمار اقتصادي بانک مرکزي(، پرداختي هاي 
خزانه داري کل کشور )وزارت امور اقتصادي 
گمرک  واردات  و  صادرات  آمار  دارایي(،  و 
جمهوري اسلامي ایران و آمار تراز پرداختهاي 
خارجي کشور )بانک مرکزي( تشکیل مي 

دهند.
 لازم است به این نکته توجه گردد که 
اقتصاد ایران در طول 2 سال گذشته با نرخ 
لذا  است،  بوده  مواجه  رشد منفی مستمر 
رشد مثبت ایجاد شده که جای خوشحالی و 
امیدواری دارد، علاوه بر دلالت بر شروع دوره 
رونق نسبی، بدین معنی است که اقتصاد 
ایران مسیر بهبود و بازیابی توان از دست 
رفته خویش را می پیماید. مقایسه ارقام تولید 
ناخالص داخلی به قیمت پایه )1383=100( 
در فصل اول سالهای 91 )4۷8۷39 میلیارد 
ریال(، 1392 )459252 میلیارد ریال( و 93 
می دهند  نشان  ریال(  میلیارد   480491(

که در فصل اول سال 1393 تولید ناخالص 
پایه )1383=100(  داخلی کشور به قیمت 
توانسته است افت صورت گرفته طی دو سال 

اخیر را جبران نماید.
ضمناً مقایسه آمار تولید ناخالص داخلی 
بدون نفت )به قیمت پایه 1383=100( نشان 
می دهد تولید ناخالص داخلی بدون نفت که 
از 415438 میلیارد ریال در سه ماهه اول 
سال 1391 به 409811 میلیارد ریال در 
سه ماهه اول سال 1392 کاهش یافته بود، در 
سه ماهه اول سال 1393 به 428014 میلیارد 
ریال افزایش یافته که در مقایسه با رقم مشابه 
در سال 1392 و 1391 به ترتیب 4.4 و 3 
می توان  لذا  نشان می دهد،  افزایش  درصد 
گفت که بخش غیرنفتی اقتصاد از بهبود 
بخش  سهم  و  گردیده  برخوردار  بیشتری 

غیرنفتی اقتصاد افزایش یافته است.
در عین حال باید توجه داشت که علی رغم 
رشد 4.6درصدی تولید ناخالص داخلی در 
فصل اول سال 1393 نسبت به رقم مشابه 
اقتصاد کشور به مرحله  سال قبل و ورود 
رونق اقتصادی، سطح تولید در فصل اول 
سال 1393 به میزان 8.۷ درصد پایین تر از 
رقم مشابه در فصل اول سال 1390 بوده 
و کماکان ظرفیت فعال نشده )خالی( قابل 

توجهی در اقتصاد وجود دارد.
با این وجود، شروع رشد مثبت اقتصادی 
نشان  تورم  ملاحظه  قابل  کاهش  کنار 
سال  یک  طی  ایران  اقتصاد  که  می دهد 
گذشته در جهت صحیح گام برداشته است 
با استمرار  و این امیدواری وجود دارد که 
سیاست های صحیح و ثبات بخش اقتصادی 
و بهبود فضای کلی اقتصاد و کسب و کار، 
شاهد تداوم و تقویت این روند و بهبود هرچه 
بیشتر عملکرد فعالیت های اقتصاد کشور 

باشیم.

دریانوردی  و  بنادر  سازمان  دریایی  امور  معاون 
در  فعال  کشور   15 جزء  ایران  اینکه  بیان  با 
سازمان بین المللی دریانوردی است، گفت: توسعه 
نقل  و  حمل  ناوگان  و  تجهیزات  و  زیرساخت ها 
دریایی باید به طور جدی و همسو با توسعه پایدار 
با رویکرد دوستدار محیط زیست دریایی پیگیری 

شود.
به نقل از شبکه اطلاع رسانی جامعه دریایی ایران )مانا(، 
سید علی استیری در مراسم روز جهانی دریانوردی با بیان 
روز  شعار  دریانوردی  المللی  بین  سازمان  امسال  اینکه 
جهانی دریانوردی را اجرای مؤثر کنوانسیون های تدوین 
شده تعیین کرده است گفت: انتخاب این شعار لزوم توجه 
جامعه دریاییان به اهمیت و جایگاهی که کنوانسیون ها در 
تأمین ایمنی، امنیت و حفاظت از محیط زیست را در پی 
داشته است.وی افزود: زمانی اهمیت کنوانسیون ها خوب 
درک می شود که تصور کنیم این کنوانسیون ها و مقررات 
بین المللی وجود نداشتند، آنگاه چه اتفاقی می افتاد؟ ایمنی 
دست  کنوانسیون ها  اجرای  از  که  خاطری  آسودگی  و 

می دهد بر کسی پوشیده نیست.
معاون امور دریایی سازمان بنادرو دریانوردی بیان کرد: 
توسعه حمل و نقل دریایی با همکاری نزدیک و مؤثر بین 
مؤسسات کشتیرانی و دریانوردان از یک سو و بنادر به 
عنوان پایانه های دریایی از سوی دیگر محقق می شود و 
این دو لازم و ملزوم یکدیگر هستند و بدیهی است اگر 
در هر یک از این دو زمینه اشکالات و نارسایی هایی به 
وجود آید، حمل و نقل دریایی که بستر توسعه پایدار نیز 
است، با مشکل مواجه خواهد شد.استیری با بیان اینکه 
سازمان بنادر و دریانوردی به عنوان متولی حمل و نقل 

دریایی کشور باید با بهره گیری از توان و امکانات اجرایی و 
اقتصادی کشور و مشارکت بخش خصوصی و تجهیز منابع 
مورد نیاز در این زمینه اقدامات لازم را انجام دهد، گفت: با 
این اقدامات در کوتاه ترین زمان به جایگاه مطلوب خود در 
حمل و نقل دریایی بین المللی نایل می شویم و بنادر کشور 
جزء توسعه یافته ترین بنادر جهان محسوب می شود.وی 
تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران همواره تلاش کرده است 
تا به عنوان یکی از اعضای سازمان بین المللی دریانوردی 
به طور مستمر در فعالیت های آن مشارکت داشته باشد و 
خود را به عنوان یک عضو فعال و پویا معرفی کند که از 
این لحاظ جزو 15 کشور اول فعال در سازمان بین المللی 

دریانوردی است.
پروتکل های  و  کنوانسیون ها  از  مورد   28 به  تاکنون 
سازمان بین المللی دریانوردی ملحق شده که بیانگر جایگاه 

مهم ایران در عرصه بین المللی است.
معاون امور دریایی سازمان بنادر گفت: همچنین حضور 
مستمر و فعال در اجلاس هایی مانند سازمان بین المللی 
هیدروگرافی، انجمن بین المللی کمک ناوبری و چراغ های 
دریایی )IALA (، انجمن بین المللی بنادر و لنگر گاه ها 
دیگر  از   )ILO(کار المللی  بین  سازمان  و   )IAPH(
تلاش های کشور در حوزه های مختلف فعالیت های دریایی 

این جایگاه را تقویت می کند.
همواره  اسلامی ایران  جمهوری  کرد:  اضافه  استیری 
اهمیت بسیاری برای حمل و نقل دریایی و تحقق اهداف 
سازمان بین المللی دریانوردی به عنوان مرجع جهانی، قائل 

بوده و گام های مهمی برداشته است.
جمهوری  افزود:  بنادر  سازمان  دریایی  امور  معاون 
اسلامی ایران در مقابله با دزدی دریایی و کاهش میزان 

حملات دزدان مسلح دریایی در منطقه با توجه به مفاد 
کنوانسیون سولاس) ایمنی جان افراد در دریا( اقداماتی 
جمهوری  اینکه  به  توجه  با  و  است  گرفته  نظر  در  را 
اسلامی ایران دارای ناوگان ملی تجاری قابل توجهی است 
که قابلیت تردد در مناطق خاص دزدان دریایی خارج از 
سواحل سومالی و خلیج عدن را دارد و نظر به اینکه ایران 
اهمیت خاصی به مسایل امنیتی در دریا و نیز همکاری های 
بین المللی در این زمینه می دهد، ناوهای جنگی و شناورها 
و نیروهای پشتیبانی در منطقه اعزام کرده است که به 
شناورهای عبوری در منطقه نیز امکان عبور بی خطر از 
منطقه را می دهد.وی گفت: امیدواریم دستیابی به جایگاه 
و  منطقه  سطح  در  فناوری  علمی و  اقتصادی،  مطلوب 
جهان که از مهم ترین موارد سند چشم انداز جمهوری 
اسلامی ایران در افق 1404 است و در قانون برنامه پنج 
ساله پنجم نیز این هدف را رویکرد توسعه دریا محور در 

نظر گرفته شده است، محقق شود.
نقل  و  کرد: حمل  بیان  بنادر  سازمان  دریایی  معاون 
انبوه،  پاک،  نقل  و  با شاخص هایی چون حمل  دریایی 
محیط  دوستدار  و  مطمئن  و  ایمن  و  به صرفه  مقرون 
زیست شناخته می شود و برای کالای بازرگانی اعم از نفت 
و گاز و فراورده های آن، مواد و محصولات صنعتی، غذایی 
و غیره با مقدار و حجم گسترده به کار می رود و عامل 

تعیین کننده ای در توسعه پایدار محسوب می شود.
استیری ادامه داد: مفهوم توسعه پایدار در دریانوردی و 
کشتیرانی، همه فعالیت هایی را که به نوعی با دریانوردی، 
حمل و نقل دریایی و کشتیرانی مرتبط است، در بر می گیرد 
و هدف عالی سازمان بنادر و دریانوردی، »کشتیرانی پاک 

در دریاهای پاک« باید باشد.

خودروسازان همچنان خلاف می کنند!

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM38,500,000 

530 MVM41,000,000 

MVM X3366,000,000 

MVM X3376,000,000 جدید اتومات

 MVM11021,000,000 چهار سیلندر

معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد؛

بسته شدن پرونده مسکن مهر در سال 94 
پایبند  به تعهدات مسکن مهر  اینکه  بیان  با  معاون وزیر راه وشهرسازی 
هستیم، گفت: در پایان سال اکثریت  مسکن مهر را تحویل خواهیم داد و در 

تلاشیم در سال 1۳94 پرونده ی مهر را به پایان برسانیم. 
ریمان معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت مادر تخصصی عمران شهرهای 
جدید در بازدید از شهرهای جدیدالتأسیس مهاجران و امیرکبیر گفت: در تلاشیم نسل 
نوینی از شهرهای جدید را راه اندازی کنیم. وی در ادامه اظهار کرد: علیرغم مشکلات 
موجود در مسکن مهر مهاجران، ۵۱۲ واحد از آن  را امروز تحویل دادیم و برنامه ریزی شد 

تا پایان سال ۱۳9۳ اکثریت واحدهای مسکونی در این شهر نیز تمام شود. 
معاون وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: شهر امیرکبیر نیز از طریق یارانه های مسکن و 
تدابیر مقامات محلی و دولتی تمام خواهد شد و اقشار مستضعف بهزیستی نیز به زودی 
دارای سرپناه خواهند شد.  نریمان با  اشاره به اینکه در تلاشیم شهری که محل زندگی 
برتر است را راه بیاندازیم تصریح کرد: استان مرکزی پتانسیل و استعدادهای بالقوه ای دارد 
و امیدواریم با امکاناتی که در منطقه است و با برنامه ریزی شهری، آب شهری مناسب و 
سالم را تأمین کنیم.  وی افزود: همه تلاش ما این است که بتوانیم شهر مناسبی در اینجا 
ایجاد کنیم؛ روند کار نشان می دهد که این همت و اقدام جدی و تغییرات صورت گرفته 
اساسی است.  نریمان با تأکید بر اینکه شهر را باید طوری طراحی کرد که درآمد ایجاد 
کند و بتوان نیازهای آن را از همان جا تأمین کرد، گفت: در حال حاضر زمین هایی آماده 
کرده ایم تا نیازهای شهر را برطرف کنیم و تفاهم نامه هایی در این خصوص امضا شده است. 
وی با اعلام این خبر که بازدید بعدی از این شهر سه ماه دیگر خواهد بود، اظهار کرد: 
پایه های شهرهای جدید مهاجران و امیرکبیر طوری چیده شده که بتواند سرریز جمعیتی 
در اراك را در خود ساماندهی کند.  وی با اشاره به اینکه در این دولت تلاش بر این است 
که طرح ها، مردم محور باشد نه دولت محور، اضافه کرد: در مسکن مهر اعتبار دولتی نداریم 

و در اصل، آورده ی مردم سرمایه مسکن مهر را تشکیل می دهد. 

رشد اقتصادی فصل اول سال 93 به 4/6 درصد رسید

ایران جزء 15 کشور فعال در سازمان بین المللی دریانوردی 

شنبه -پنجم مهر ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3546



ورزشی4

کاپیتان ملوان را به زور در زمین نگه داشتند 
تلاش زارع برای خروج از زمین

 در جریان بازی! 

مازیار زارع که بعد از چند هفته مصدومیت به ترکیب تیمش بازگش�ته بود، 
بلافاصله پس از ش�نیدن ش�عارها بازوبند کاپیتانی را روی زمین انداخت و راه 

خروج از چمن ورزشگاه را در پیش گرفت.
 دریافت گل از گسترش فولاد، کاسه صبر هواداران ملوان را لبریز کرد. تیم بحران زده 
انزلیچی ها، دقایق زیادی تحت فشار تیم مهمان مسابقه بود و در نهایت اشتباه فاحش 
بازیکنان این تیم در یارگیری، بچه های تارتار را پیش انداخت تا سکوهای ورزشگاه تختی، 
باز هم در سلطه شعارهای اعتراضی قرار بگیرند. این شعارها، طاقت مازیار زارع را تمام کردند 

تا یکی از عجیب ترین لحظه های لیگ چهاردهم رقم بخورد.
مازیار زارع که امروز بعد از چند هفته مصدومیت به ترکیب تیمش بازگشته بود، بلافاصله 
پس از شنیدن شعارها بازوبند کاپیتانی را روی زمین انداخت و راه خروج از چمن ورزشگاه 
را در پیش گرفت. اعضای کادر فنی ملوان با تلاش زیادی این بازیکن را به زمین برگرداندند. 
مازیار دوباره بازوبند را تحویل گرفت اما برای چند دقیقه، به صورت مداوم از سرمربی تیمش 

تقاضا می کرد تا او را از زمین بیرون بکشد.
به نظر نمی رسید مازیار در نیمه دوم تیمش را همراهی کند اما او در این نیمه نیز با پیراهن 
ملوان وارد زمین مسابقه شد. مازیارِ نیمه دوم، انگیزه به مراتب بیشتری گرفته بود و بیشتر 
دقایق مسابقه را در نزدیکی های محوطه جریمه حریف سپری کرد تا اینکه توانست روی 
یک ارسال خوب، با یک ضربه سر توپ را به تور دروازه رودریگو لوپز برساند و ملوان را به 
مسابقه برگرداند. خشم و شادی، حسِ توامان این بازیکن در این لحظه بود که هیچ چیز 
نمی توانست مانع نزدیک شدن اش به سکوهایی شود که در نیمه اول علیه او شعار داده 
بودند. او دست هایش را به سمت آن ها نشانه رفت و خودش را به میانه میدان رسید تا 
شاید بازگشت تیمش به بازی را کامل تر کند. جلال رافخایی درست به اندازه خود مازیار 
خوشحال بود و پیش روی دوربین های تلویزیونی توی گوشش زمزمه می کرد :» دیدی 

بهت گفتم؟«
توقف برابر گسترش، دوران تازه ای را در ملوان کلید خواهد زد. به نظر می رسد ایراندوست 
رفتنی باشد و حالا باید در انتظار انتخاب سرمربی جدید برای این تیم بمانیم. ملوان در 
درجه اول، به آرامش روحی نیاز دارد تا از رده های انتهایی جدول جدا شود. آرامشی که 

کاپیتان تیم را، از فکرهایی مثل ترك زمین در جریان مسابقه دور کند.

همزمان با دفاع مقدس؛ 
بازیکنان صبا 

گلزار شهدای قم را گلباران کردند
 

ایم�ان: همزمان با هفته دفاع مقدس صبح پنجش�نبه مدیرعامل، کادر فنی و 
بازیکنان تیم فوتبال صبای قم مزار شهدای هشت سال دفاع مقدس را گلباران 

کردند.
به گزارش روابط عمومی و امور رس��انه باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم، مدیرعامل، 
کادر فنی و بازیکنان تیم فوتبال صبای قم همزمان با هفته دفاع مقدس و در آستانه دیدار 
حساس با سایپا در هفته دهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور به گلزار شهدای قم رفتند 

و مزار شهدای هشت سال دفاع مقدس را گلباران کردند.
اعضای تیم فوتبال صبای قم شامل مدیرعامل باشگاه فرهگنی ورزشی صبا، کادر فنی 
و بازیکنان این تیم به همراه تنی چند از یادگاران دفاع مقدس بر سر مزار شهدا از جمله 

شهدای ورزشکار حاضر شدند و برای روح آنها فاتحه قرائت کردند.
مدیرعامل باش��گاه فرهنگی ورزشی صبای قم هدف از این حرکت را گرامیداشت یاد و 
خاطره شهدا و ایثارگران هشت سال دفاع مقدس ذکر کرد و یاد آور شد: شهدای گرانقدر 
هشت سال دفاع مقدس با ایثار جان خود آرامش و آسایش را برای ما به یادگار گذاشتند.

عباس جهان بینی با گرامیداشت هفته دفاع مقدس و ایثاگری های رزمندگان اسلام در 
جنگ و با بیان اینکه راهی که شهدا رفتند راه سعادت است، یادآور شد: باید سیره شهدا را 

در ورزش و زندگی پیاده کنیم تا بتوانیم معنویت را در جامعه گسترش دهیم.

مسابقات بسکتبال بانوان کشور در قم؛
تیم بسکتبال نادرشیمی قم

 برابر پالایش نفت آبادان به پیروزی رسید
تیم بسکتبال نادرشیمی قم در ادامه مسابقات بسکتبال بانوان کشور در قم برابر 

پالایش نفت آبادان به یک پیروزی قاطع رسید.
مسابقات بسکتبال بانوان کشور در سالن شهید محمود رضائیان قم ادامه یافت و نماینده 

قم در سومین مسابقه در این رقابت ها برابر حریف خود پیروز از میدان خارج شد.
در این مسابقه تیم بسکتبال بانوان قم در حالی به دیدار تیم الایش نفت آبادان رفت که 
در مسابقه نخست خود برابر تیم فولاد مشهد به پیروزی رسید و در دومین بازی برابر مهر 
البرز مغلوب شد اما آبادانی ها در هر ۲ بازی قبلی خود مغلوب شده بودند.در این بازی و در 
کوار تر نخست نادر شیمی قم با پیروزی ۲۱ بر 9 میدان را ترك کرد و پیروزی نماینده قم 
در کوار تر دوم نیز تداوم پیدا کرد و نتیجه این کوار تر ۳۲ بر ۲0 به سود نادر شیمی قم بود.

پالایش نفت آبادان که امید چندانی به صعود نداشت نتوانست در کوارترهای پایانی نمایش 
متفاوتی داشته باشد و در پایان کوار تر سوم ۵۱ بر ۲8 مغلوب میزبان شد تا پیروزی قمی ها 
در این بازی تا حدود زیادی قطعی شود.در کوار تر پایانی و تعیین کننده مسابقه، نادرشیمی 
۱4 امتیاز دیگر در مقابل ۳ امتیاز پالایش آبادان به دست آورد و در   نهایت این مسابقه با 
پیروزی ۶4 بر ۳۱ تیم نادر شیمی قم به پایان رسید.نماینده قم با این پیروزی بخت صعود 
خود را حفظ کرد اما برای درآوردن جواز صعود از چنگ دو تیم مهر البرز و عباسی تهران 
کار دشواری پیش رو دارد و باید نماینده تهران را شکست دهد.نادر شیمی در دور رفت و 
در مسابقه نخست خود برابر تیم فولاد آذر ماهان مشهد با نتیجه ۵9 بر ۳9 مغلوب شد ودر 
دومین بازی برابر مهر کرج با حساب ۵4 بر 4۶ شکست خورد.سومین مسابقه نادر شیمی 
قم برابر پالایش نفت آبادان برگزار شد که در این بازی نادرشیمی قم با نتیجه 4۱ بر ۳۵ 

پیروز شد و در آخرین مسابقه دور رفت ۵۶ بر 4۷ برابر عباسی تهران بازنده شد.
تیم بسکتبال نادرشیمی قم با ترکیب مریم نعمت، محدثه فراتی، عطیه نادری، عاطفه 
دانشیار، فائزه وفایی، الهه جعفری، ملیکا قربانعلی وکیلی، مرجان هیربد، زینب واشیان، سارا 
جعفری، معصومه فرخی و طهورا کاظمیان در این مسابقات شرکت کرده است در حالی 

که هدایت این تیم را فهیمه سعیدی کیا و سرپرستی آن را خدیجه قادری بر عهده دارد.

با کسب حداکثر آرا؛
باباخانی رئیس هیئت ورزش های

 بیماران خاص قم شد
سکینه باباخانی با کسب حداکثر آرا به مدت 4 سال رئیس هیئت ورزش های 

بیماران خاص و پیوند اعضاء استان قم شد.
 مجمع انتخابات هیئت ورزش های بیماران خاص و پیوند اعضاء استان قم رئیس جدید 
این هیئت را برای مدت چهار سال انتخاب کرد.مجمع انتخابات هیئت ورزش های بیماران 
خاص و پیوند اعضاء قم با حضور سید باقر فاطمی نسب سرپرست فدراسیون ورزش های 
بیماران خاص و پیوند اعضا و حس��ن عابدی مدیرکل ورزش و جوانان اس��تان قم برگزار 
شد.تنها نامزد احراز ریاست این هیئت، سکینه باباخانی بود که از میان ۱۷ رای اعضای 
مجمع هیئت ورزش های بیماران خاص و پیوند اعضاء استان قم تعداد ۱۶ رای را به خود 

اختصاص داد و برای مدت چهار سال تا سال ۱۳9۷ رئیس این هیئت ورزشی شد.

جهانبخش:

 هدفم قهرمانی در جام ملت ها 
و صعود به المپیک ریو است

مهاجم جوان نایمخن عنوان کرد دوست دارد الهام بخش کودکان 
فوتبالیست ایرانی باشد. او همچنین گفت هدفش قهرمانی در جام 

ملت های آسیا و صعود به بازی های المپیک است.
 علیرضا جهانبخش فصل گذشته عملکرد بسیار خوبی در نایمخن داشت و 
توانست گل های مهمی را برای تیمش به ثمر برساند. جهانبخش مزد بازی های 
خوبش را در جام جهانی گرفت و توانست برای ایران در این رقابت ها به میدان 
برود. خبر خوش برای هواداران نایمخن این بود که جهانبخش تصمیم گرفت تا 
فصل جدید نیز در این تیم بماند و پیشنهاد تیم های لیگ برتری هلند را رد کند.

درخشش علیرضا جهانبخش در لیگ دسته دوم هلند نیز ادامه داشته است. 
او در دیدار نایمخن برابر آماتورهای آژاکس در جام حذفی نیز مؤثر واقع شد و 
توانست برای تیمش گلزنی کند. نایمخن با گل های این بازیکن ایرانی در حال 

حاضر صدرنشین لیگ دسته دوم هلند است.
سایت باشگاه نایمخن مصاحبه ای با علیرضا جهانبخش انجام داده است:

از رفتن به ایران برای تعطیلات کوتاه مدت بگویید؟ مثل این که به 
تازگی از ایران بازگشته اید.

را  تا خانواده ام  بروم  ایران  به  تا  آزاد بودم و تصمیم گرفتم  بله، چند روز 
شگفت زده کنم. مادرم وقتی مرا دید از خوشحالی گریه می کرد. آنها از دیدنم 
خیلی خوشحال شدند. در حال حاضر پس از این تعطیلات کوتاه مدت به هلند 

بازگشتم تا بتوانم تیمم را همراهی کنم.
در  سپس  و  داشتید  نایمخن  در  خوبی  بازی های  گذشته  فصل 
بازیکنان  برگشتید  تیم خود  به  به میدان رفتید. وقتی  جام جهانی 
شرایط  این  درباره  نظرتان  بودند.  شده  اضافه  تیم تان  به  جدیدی 

چیست؟
بله، تغییرهای زیادی در تیم ما صورت گرفت. بازیکنان جدید زیادی به تیم 
ما اضافه شدند. فکر می کنم توانستیم بازیکنان خوبی را در زمان نقل و انتقالات 
تابستانی به خدمت بگیریم. به نظر من تیم خیلی خوبی داریم که توانایی خیلی 
بالایی دارد. علاوه بر آن صمیمیت و رفاقت خوبی بین بازیکنان تیم وجود دارد و 
این قطعا باعث پیشرفت تیم می شود. همه بازیکنان نایمخن انگیزه زیادی دارند 

تا بتوانند در این فصل تیم را به لیگ برتر هلند برسانند.
نظرتان درباره جام جهانی 2014 که پشت سر گذاشتید چیست؟

قبل از جام جهانی فصل بسیار طاقت فرسایی را با نایمخن پشت سر گذاشتم، 
سپس همراه تیم ملی ایران آماده حضور در جام جهانی شدیم و تمرینات خیلی 
سختی را پشت سر گذاشتیم که خیلی از من انرژی گرفت. ما در جام جهانی 
بازی های خوبی را به نمایش گذاشتیم و توانستیم به دنیا نشان دهیم ایران از 
فوتبال خوبی برخوردار است. معتقدم که تیم ملی ایران بازیکنان خیلی خوبی 
دارد که کیفیت بالایی دارند و در جام جهانی نیز عملکرد بسیار خوبی داشتند. 
همه ایرانی ها از عملکرد تیم ملی شان در جام جهانی احساس غرور می کنند. 
به نظرم در جام جهانی فوتبال خوبی بازی کردیم و توانستیم عملکرد خوبی 

داشته باشیم.
شما از بازیکنان جدید فوتبال ایران هستید. درست است؟

بله! من از بازیکنان جدید فوتبال ایران هستم که در حال حاضر نماینده 
کشورم در هلند هستم. نسل جدید بازیکنان فوتبال در ایران بسیار خوب و 
تکنیکی هستند و از نظم بالایی در فوتبال برخوردارند. مطمئنم که بازیکنان 
جوان ایرانی در آینده پیشرفت بیشتری می کنند؛ چرا که ظرفیت بالایی دارند. 
فکر می کنم انتقالم به فوتبال هلند سرآغازی باشد برای بیشتر بازیکنان جوان 
ایرانی که تلاش کنند به تیم های اروپایی بروند. خوشحالم که می توانم الگویی 

برای دیگر بازیکنان جوان ایرانی باشم.
آیا توانایی پشت سر گذاشتن این فشارهای روانی را دارید؟

بله! خیلی ها بعضی مواقع من را استعداد بزرگی خطاب می کنند. این تنها 
انگیزه ام را بالا می برد و اعتماد به نفسم برای موفقیت های بیشتر افزایش پیدا 
می کند. می خواهم همیشه با بازی های خوبم بتوانم هواداران و مردم ایران را 

شاد کنم.
بزرگ ترین تفاوت فوتبال هلند و ایران چیست؟

در ایران بازیکنان از لحاظ فردی تکنیک بالایی دارند ولی از لحاظ تاکتیک 
تیمی در سطح پایینی هستند و نمی توانند فوتبال تیمی منظمی به نمایش 
بگذارند. اینجا در هلند یاد گرفتم که تکنیکم را در خدمت تیم قرار دهم؛ چرا که 

تاکتیک تیمی مهم تر از تکنیک فردی است.
فصل اولی که به هلند آمدید برای بازیکن جدیدی چون شما طبیعتا 

سخت بود. فصل اول حضورت در نایمخن را چطور ارزیابی می کنی؟
فصل اول حضورم در نایمخن سخت و دشوار بود. متأسفانه در خیلی از بازی ها 
شکست خوردیم و روند منفی را پشت سر گذاشتیم. ابتدای فصل فوتبال هلند، 
برایم خیلی سخت گذشت؛ چرا که فکر می کردم نمی توانم در ترکیب تیم به 
میدان بروم و خودم را نشان دهم. در خیلی از بازی ها دقایق کمی به میدان 
می رفتم و نمی توانستم خودم را نشان دهم. خوشبختانه هواداران از من حمایت 
کردند و پشت من ایستادند و من هم رفته رفته به ترکیب نایمخن اضافه شدم 
و توانستم خودم را نشان دهم. پیشرفت خیلی خوبی در نایمخن داشتم. البته 

سقوط به دسته پایین تر این اتفاقات خوب را برای من تلخ کرد.
پس از آن توانستید با گلزنی های پی درپی به ترکیب اصلی نایمخن 

برسید. نظرتان درباره گلزنی  در نیم فصل دوم فوتبال هلند چیست؟
از گلزنی برای تیمم خیلی خوشحالم. هر چند این گل ها نتوانست نایمخن را 
در لیگ هلند نگه دارد ولی از این که توانستم اعتماد مربی را به خود جلب کنم 
و باعث خوشحالی هواداران تیمم شوم، خیلی خوشحال شدم. به دنبال گلزنی 
و بالا بردن تعداد گل هایم نیستم. تنها به موفقیت تیم فکر می کنم و می خواهم 
برای تیمم مهم باشم. چه بتوانم پاس گل بدهم و چه گلزنی کنم، برایم فرقی 

نمی کند.
رابطه شما و رود برود، سرمربی تیم نایمخن چطور است؟

رابطه خیلی خوبی با رود برود و بقیه اعضای کادرفنی دارم. خیلی با آنها 
مشورت می کنم تا بتوانم بهتر شوم. ما در نایمخن اتحاد خوبی با هم داریم. 
بازیکنان نایمخن مسئولیت پذیری بالایی دارند و همه در خدمت تیم هستند 

تا تیم بتواند پیشرفت کند. مربیان نایمخن 
انگیزه خوبی به من می دهند. باید از آنها 
آمدم  به هلند  زمانی که  از  تشکر کنم. 
برخورد خیلی خوبی با من داشتند و این 

برایم خیلی مهم بود. در حال حاضر تمام 
اعضای تیم یک هدف واحد دارند و آن 

هم صعود به لیگ برتر هلند است. 
می خواهیم با قدرت خودمان را 
به لیگ برتر برسانیم و بتوانیم 
بازی های خوبی در لیگ هلند 

از خود به نمایش بگذاریم.
در  شما  نهایی  هدف 

فوتبال چیست؟
من  مدت  کوتاه  هدف 
جام  در  ایران  با  قهرمانی 
به  صعود  و  آسیا  ملت های 
 ۲0۱۶ المپیک  بازی های 
است. هدف نهایی من این 
است که نشان دهم کشوری 
در  می تواند  هم  ایران  مثل 
گفتن  برای  حرفی  فوتبال 
می خواهم  باشد.  داشته 

ایران  در  بچه ها  الهام بخش 
در  اروپایی  بچه های  مثل  که  باشم 
یک فضای پیشرفته باشگاهی رشد 
نمی کنند و باشگاه هایشان امکانات 

زیادی ندارند.
آینده شما در نایمخن چطور خواهد 

بود؟
نمی دانم در آینده چه اتفاقاتی برایم رخ 
می دهد. صبور خواهم بود و منتظر می مانم 
تا ببینم آینده من چگونه رقم خواهد خورد. 
نایمخن  برای  را  چیزم  همه  می خواهم 

بگذارم و تلاش کنم تا با این تیم عملکرد 
خوبی داشته باشم.

دیدار تیم های فوتبال صبای قم و س�ایپای البرز در 
هفته دهم مس�ابقات لیگ بر تر فوتبال باشگاه های 
کشور شامگاه پنجشنبه با نتیجه یک بر صفر به سود 

تیم صبای قم در ورزشگاه یادگار امام قم برگزار شد.
تک گل تیم صبای قم در دقیقه ۱۱ توس��ط مارکو اوریلو 
برزیلی وارد دروازه سایپا شد و با این گل، رکورد 4۱0 دقیقه 

گل نخوردن تیم سایپای البرز از بین رفت.
اخطار: ایوب کلانتری، روزبه چش��می، وحید علی آبادی، 
جلال الدین علی محمدی )صبا( ؛ بابک حاتمی، شیری، مجید 

ایوبی )سایپا(

صبای قم
مهرداد طهماسبی، پیروز قربانی، مسعود حق جو، سید احمد 
مهدی زاده، محمدامین آرام طبع، ابوالفضل ابراهیمی، حسین 
بادامکی) 8۳- وحید علی آبادی(، ایوب کلانتری، جلال الدین 
علی محمدی، احمد حسن زاده) ۷۱- آمبونو آچیله( و مارکو 

اوره لیو آیوبل) ۵9- روزبه چشمی(
سرمربی: صمد مرفاوی

سایپای کرج
حامد ف��لاح زاده، بابک حاتمی، وحید محمدزاده، ابراهیم 
شکوری) 8۲- مجتبی رمضانی(، مجید ایوبی، حامد شیری، 
علی زینالی، ابراهیم صادقی، پویا نزهتی، حکیم نصاری) ۵۷- 

سیدصالحی( و میلاد میداوودی
سرمربی: مجید جلالی

شرح بازی: 
در نیمه اول توپ و میدان بیشتر در اختیار بازیکنان صبا بود 
و حتی بازیکنان این تیم بعد از گلی هم که به ثمر رساندند 
دست به حملات زیادی زدند ولی شاگردان جلالی تنها یک 
فرصت گلزنی داشتند. در نیمه دوم بازی آرام دنبال میشد که 
بعد از ورود آچیله به بازی، صبایی ها چند فرصت صد در صد 

گلزنی داشتند که مهاجمان این تیم استفاده نکردند.

شرح گل ها:
۱-0 )صبا( دقیقه ۱۳: سانتر بادامکی از روی کرنر به قربانی 
رسید که او توپ را به مارکو اوره لیو آیوبل رساند و او نیز در 

بین دو مدافع سایپا با سر تنها گل بازی را به ثمر رساند.
این مسابقه به قضاوت احمد صالحی با کمک های سعید 
قاسمی و بابک عباس قلی زاده برگزار شد. فرج الله یثربی به 
عنوان نماینده فدراسیون و عبدالله باعزم به عنوان ناظر داوری 
در ای��ن دیدار حضور یافته بودند. صبای قم هفته آینده در 
تهران میهمان تیم پیکان خواهد بود و تیم سایپا نیز در کرج 

با تراکتورسازی تبریز بازی می کند.

عبدالصمد مرفاوی :
برای کسب ۳ امتیاز مصمم بودیم

سرمربی تیم فوتبال صبای قم با بیان اینکه بازی دشواری 
مقابل سایپای البرز داشتیم گفت: بازیکنان ما برای کسب ۳ 

امتیاز این بازی مصمم بودند. 
عبدالصمد مرفاوی شامگاه پنجشنبه پس از برتری یک بر 
صفر تیمش مقابل سایپای البرز در گفتگو با خبرنگاران با ابراز 
خرسندی از کسب سه امتیاز این بازی اظهار کرد: مردم قم 
توقع زیادی برای پیروزی در این بازی داشتند و این برد همراه 
با استرس فراوان بود.وی ادامه داد: بازیکنان ما برای حفظ این 
س��ه امتیاز تمام توان خود را به کار بردند و استرسی که بر 
بازیکنان حاکم شده در برخی صحنه ها موجب از دست رفتن 
موقعیت ها ش��ده است.سرمربی تیم صبای قم، بازی مقابل 
س��ایپا را دش��وار توصیف کرد و افزود: قبل از آغاز این بازی 
می دانستیم که یک بازی تاکتیکی دشوار را در پیش داریم.

مرفاوی با اشاره به تصمیم جدی بازیکنان صبا برای رسیدن 
به پیروزی در این بازی تاکید کرد: البته از تیم سایپای البرز 
نمی شد به راحتی گذشت چون بازیکنان این تیم خوب بازی 
می کنند و ما یک بازی تاکتیکی را با برد به پایان رساندیم.وی 
اضافه کرد: بازیکنان صبا از نظر فیزیک بدنی شرایط خوبی 
داش��تند و ما در دو بازی اخیر به خوبی توانستیم در دفاع و 
حمله به خوبی شرکت کنیم.سرمربی صبای قم با بیان اینکه 
امروز بازی را خوب شروع کردیم و در نیمه اول به گل دست 
یافتیم تصریح کرد: در نیمه دوم این بازی با صحبتی که با 
بازیکنان کردیم انتظار داشتیم تیم ما عقب بکشد و سایپا برای 
جبران گل خورده به هر راهی متوسل شود. بنابراین نیمه دوم 
بازی را کاملا با دفاع خوب کنترل کردیم و امروز در دفاع و 

حمله نظم تیمی و دفاعی خود را داشتیم.

مجید جلالی:
غرامت یک اشتباه را دادیم

سرمربی تیم فوتبال سایپای البرز گفت: از داوری بازی سایپا 
و صبا راضی نیستم و داور باید بیشتر دقت می کرد.

مجید جلالی شامگاه پنجشنبه پس از باخت یک بر صفر 
تیمش مقابل تیم صبای قم که در هفته دهم مسابقات لیگ 
برتر فوتبال باشگاه های کشور در ورزشگاه یادگار امام قم برگزار 
شد، در گفتگو با خبرنگاران اظهار کرد: از ۶ بازی گذشته تیم 
س��ایپا در 4 بازی پیروز شدیم و به این نتیجه رسیدیم که 
حریفان ما فشرده تر مقابل ما قرار می گیرند.وی با بیان اینکه 
صبای قم نسبت به بازی های گذشته متفاوت تر ظاهر شده 
تصریح کرد: تیمی که می خواهد بزرگی و افتخارآفرینی کند 
باید بداند که حریفان مانند همیشه مقابل آن بازی نمی کنند.

سرمربی سایپای البرز تاکید کرد: تیم صبای قم در دفاع خیلی 
خوب عمل کرد و در واقع دفاع فشرده ای داشت.جلالی با بیان 
اینکه صبای قم در نیمه دوم در شرایط ضد حمله قرار گرفته 
و موقعیت های خوبی به دس��ت آورد، تصریح کرد: ما هم تا 
پایان بازی غرامت یک اش��تباه س��اده را در نیمه اول دادیم.

سرمربی سایپا، بازی جوانمردانه را مورد توجه تیمش دانست 
و گفت: بازیکنان ما هر جایی که لازم باشد بازی جوانمردانه 
را رعایت می کنند.وی ادامه داد: البته باید برداشت مناسبی از 
بازی جوانمردانه داشته باشیم و اگر کسی مصنوعی خود را 
به زمین بیندازد مخالف رسم جوانمردی است.جلالی با ابراز 
نارضایتی از داوری این بازی اظهار کرد: از داوری بازی سایپا 

و صبا راضی نبودم و داور در اخطارهایی که داد، باید بیشتر 
دقت می کرد.

حاشیه های بازی
دیدار تیم های صبای قم و س��ایپا البرز از هفته دهم لیگ 
برتر فوتبال باشگاه های کشور که پنجشنبه شب با نتیجه یک 
بر صفر به سود صبا در ورزشگاه یادگار امام راحل قم خاتمه 

یافت با حاشیه هایی همراه بود.
تماش��اگران همچون بازی های پیشین خانگی صبای قم 
استقبال کمی از مسابقه کرده بودند و نزدیک به ۱۵0 هوادار 
این تیم در ورزشگاه حضور داشتند. ازسوی باشگاه صبا نیز 
تعدادی پرچم با آرم این تیم در اختیار تماشاگران قرار گرفته 

بود. 
** در ابتدای ای��ن بازی، بازیکنان دو تیم بااهدای گل به 
تمثال ش��هدا، یاد و خاطره ش��هدای دفاع مقدس را گرامی 
داشتند. در بین دو نیمه نیز با حضور مسوولان ورزش قم از 

تعدادی از خانواده های شهدا تجلیل به عمل آمد.
**در ابتدای این دیدار صمد مرفاوی س��رمربی صبای قم 
به استقبال مجید جلالی سرمربی و سایر اعضای کادر فنی 
تیم سایپا البرز رفت، مسعود حق جو و محمد امین آرام طبع 
بازیکنان صبای قم نیز برای حضور در میدان از مجید جلالی 

رخصت گرفتند.
** در دقیقه ۲9 این بازی در حالی که حس��ین بادامکی 
بازیکن صبای قم در میانه میدان به ش��دت مصدوم ش��ده 
بود،بازیکنان سایپابدون توجه به او بازی جوانمردانه را رعایت 

نکرده و توپ را به بیرون نزدند.
** گلی که تیم صبای قم در دقیقه ۱۱ توسط مارکو اوریلو 
به ثمر رساند باعث شد تا رکورد 4۱0 دقیقه گل نخوردن تیم 

سایپا از بین برود. 
** در دقایق تلف شده نیمه اول این دیدار ساکت الهامی 
نسبت به یک صحنه داوری اعتراض داشت که با تذکر جدی 

احمد صالحی داور بازی مواجه شد. 
** اس��کوربورد ورزشگاه در این بازی بر خلاف بازی های 
گذشته خانگی صبا که خراب بود، دقایق سپری شده از بازی 

را به نمایش می گذاشت. 
**تیم صبای ق��م در این بازی با پیراهن های س��فید و 
مش��کی وارد میدان شده بود و سایپای البرز نیز لباس یک 

دست نارنجی بر تن داشت.
** این بازی در دمای ۳۵ درجه بالای صفر برگزار ش��د و 
از دقیقه ۲8 شاهد ادامه برگزاری آن در زیر نور پرژکتورهای 

ورزشگاه یادگار امام)ره( بودیم. 
** وحید علی آبادی، خرید تازه باش��گاه صبای قم امروز 
اولین بازی خود را برای این تیم انجام داد و در دقیقه 8۲ به 

جای حسین بادامکی وارد میدان شد.
** بازیکنان صبای قم در این بازی سه کارت زرد گرفتند و 

سایپایی ها نیز دو بار با کارت زرد داور جریمه شدند. 
** هر دو تیم در این بازی از س��ه تعویض خود اس��تفاده 
کردند. در نیمه اول این دیدار دو دقیقه و در نیمه دوم نیز پنج 

دقیقه وقت تلف شده توسط داور بازی گرفته شد.

پیروز قرباني:
 من گل نزدم

تک گل صبا مقابل سایپا درحالی به ثمر رسید که همه فکر 
می کردند پیروز قربانی این گل را زده است و حتی گزارشگر 
این دیدار هم اذعان داشت قربانی موفق به گلزنی شده و بارها 
این را در طول گزارشش اعلام کرد اما مدافع صبای قم در این 
خص��وص گفت: من گل نزدم و بازیکن برزیلی ما این کار را 
انجام داد. من فقط به او پاس گل دادم و مارکو نیز موفق شد 

در بین دو مدافع سایپا گلزنی کند.
وی ادامه داد: بازی بس��یار س��ختی بود و من هنوز در جو 

آن هستم.
قربانی خاطرنشان کرد: در سه بازی که باختیم شرایط خوبی 
نداشتیم ولی خوشبختانه با بردی که مقابل سایپا به دست 
آوردیم، امیدوارم بتوانیم از آن شرایط خارج شویم که مطمئنا 

با تلاش بازیکنان این امر میسر می شود.
مدافع صبای قم با بیان اینکه اگر می خواهیم نتیجه بگیریم 
همه مجموعه تیم باید خوب کار کند اظهار داشت: باشگاه باید 
آن امکانات لازم را فراهم کند تا بازیکنان شرایط مالی و روحی 
خوبی داشته باشند. کادرفنی در تمرینات با بازیکنان خوب 
کار کند و بازیکنان هم خود را در اختیار باشگاه قرار دهند تا 
بتوانیم نتیجه بگیریم. اگر کسی کوتاهی کند نمی توانیم موفق 
شویم ولی ان شاالله همه دست به دست هم دهیم تا بتوانیم 

مانند این بازی نتایج گذشته را جبران کنیم.

اگ�ر فقط محبوبیت معیار ما برای انتخاب کریمی 
ب�ود ای�ن از لحاظ ذهنی ب�ه ما کم�ک نمی کرد و 
نمی توانس�تیم در زمین برن�ده باش�یم. اگر قرار 
بر چنی�ن معیاری ب�ود، از بازیکنان�ی جهانی و با 

محبوبیت بین المللی مثل پله استفاده می کردیم.
کی روش در این نشس��ت خبری گفت: در درجه اول به 
همه حاضرین خوشامد می  گویم، من اینجا هستم تا علی 
کریم��ی را به عنوان عضو جدی��د کادر فنی تیم ملی به 
فوتبال ایران معرفی کنم. من این افتخار را داشته ام که با 
کریمی به عنوان بازیکن کار کنم. برای من افتخار بزرگی 
است که او را زمانی در اختیار داشتم. هیچ کس نمی تواند 
کارهای والای کریمی را در راه کمک به صعود تیم ملی به 

جام جهانی فراموش کند.
وی ادامه داد: به توصیه فدراسیون فوتبال از علی کریمی 
دعوت به عم��ل آوردیم تا به عنوان یکی از اعضای کادر 
فنی کنار ما حضور داشته باشد. می خواهم از او تشکر کنم 
که دعوت ما را قبول کرد آن هم در این برهه که از فوتبال 

خداحافظی کرده و پذیرفت کنار ما باشد.
ک��ی روش تصریح کرد: ش��خص من و هم��ه ما از علی 
کفاش��یان و مهدی محمدنبی به خاطر حمایت ش��ان و 
پذیرفتن این دعوت تشکر می کنیم. هدف من این است 
هر دانش و تجربه ای که دارم در اختیار مربیان و بازیکنان 

قرار دهم و این میراث را برای آنها باقی بگذارم.
سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان خاطرنشان کرد: از 
بعد سیاستگذاری فدراسیون، اواخر دی ماه تا اوایل بهمن 
درهای تیم ملی به روی یک مربی جوان دیگر در سطح 

آموزشی باز خواهد شد.
وی با اش��اره به اینک��ه دو هدف اصل��ی را مدنظر قرار 
می دهد، گفت: هدف اول ما بدون ش��ک جام ملت های 
آسیاست. هر چه سریعتر باید بدویم، کار کنیم و تلاشمان 
را افزایش دهیم چرا که حریفان ما سخت مشغول ساختن 

خود هستند و ما هم باید همپای آنها پیش برویم.
کی روش با اش��اره ب��ه رقیبان تیم ملی ای��ران در جام 

ملت های استرالیا، خاطرنشان کرد: مهمترین رقیب ما در 
گروه یعنی امارات اس��ت که از حالا تا پیش از بازی های 
جام ملت های آسیا ۷ دیدار تدارکاتی به اضافه بازی های 
ج��ام خلیج فارس را هماهنگ کرده اس��ت. قطر ۶ بازی 
دوستانه علاوه بر بازی های جام خلیج فارس تدارك دیده 
است. همین شرایط را بحرین دارد و آنها ۶ بازی به همراه 
بازی ه��ای جام خلیج فارس خواهند داش��ت. ما هم باید 
برنامه ریزی خوبی برای آمادگی هر چه بهتر جهت حضور 

در جام ملت های آسیا انجام دهیم.
وی اظهار داشت: امیدوارم همه هواداران دست در دست 
هم کمک کنند و در مسیر آماده سازی برای جام ملت ها 
خوب پیش برویم. باز هم از همگی شما که اینجا هستید و 
علی کریمی به خاطر قبول دعوت ما تشکر می کنم و برای 

او در مسیر دوران مربیگری اش بهترین آرزوها را دارم.
کی روش گفت : می خواهم یک توصیه شخصی هم به 
کریمی بکنم، اینکه همیشه سعی کن هر چه می توانی 
بیشتر برنده باشی. مطمئنا هیچ مربی در جهان همیشه 
برنده نیست و گاهی می بازد، پس اگر این اتفاق قرار است 
بیفت��د باید در روزی باش��د که مربی روب��روی تو بازنده 

می شود.
س��رمربی تیم ملی در پاسخ به این سوال که با توجه به 
اینکه علی کریمی دوره مربیگری خاصی را سپری نکرده 
آیا انتخاب او صرفا به دلیل محبوبیتش بوده یا نه، گفت: 
دلای��ل و معیارهای ذهنی من برای این انتخاب ش��امل 
مسائل بسیاری بود. تجربیات گذشته من و جوابی که از 
کریمی گرفتم در این انتخاب دخیل بود. همه بازیکنان 
بزرگ در فوتبال دنیا پتانس��یل ای��ن را ندارند که مربی 
بزرگی ش��وند اما وقتی کریمی را می بینم و کیفیت کار 
او در زم��ان بازیگری را مدنظر ق��رار می دهم، همچنین 
ویژگی های شخصیتی اش مانند مسئولیت پذیری بالا و 
هوش و ذکاوت لازم را می بینم به این نتیجه می رسم که 

انتخاب درستی داشتم.
وی افزود: من او را انتخاب کردم چون جوانی و شادابی 

دارد و خصوصا کسی است که می خواهد متفاوت باشد. 
بنابر دانشی که من داشتم و تعهدی که او در مسیر صعود 
تیم ملی به جام جهانی از خود نشان داد این حس را دارم 
و مطمئنم که او می تواند کنار من موفق باشد و من نیز 

می توانم تمام داشته هایم را به او منتقل کنم.
سرمربی تیم ملی فوتبال کش��ورمان ادامه داد: کریمی 
تشنه یادگیری و باانگیزه است و به ویژه توانایی این را دارد 
که تجربیات بین المللی خود را به بازیکنان منتقل کند. 
در مجموع فکر می کنم ما با قلبی جوان، بازیکنانی جوان 
و یک مربی جوان ویژگی های متفاوتی را برای تیم ملی 
ایجاد خواهیم کرد. منظور من از انتخاب کریمی همین 

معیارها بوده است.
ک��ی روش تصریح ک��رد: اگر فقط محبوبی��ت معیار ما 
برای انتخاب کریمی بود این از لحاظ ذهنی به ما کمک 
نمی کرد و نمی توانس��تیم در زمین برنده باشیم. اگر قرار 
بر چنین معیاری بود، از بازیکنانی جهانی و با محبوبیت 
بین المللی مثل پله استفاده می کردیم. پس منظور ما این 
نبود. ما کس��ی را می خواستیم که انگیزه داشته باشد و 
هدفش شروع پرواز باش��د. کریمی بال های خوبی برای 

پرواز دارد.

علی کریمی:
 به اعتمادها جواب می دهم 

علی کریم��ی که به عنوان دس��تیار کارلوس کی روش 
انتخاب شده است می گوید امیدوار است که بتواند جواب 

اعتماد کفاشیان و کی روش را بدهد. 
علی کریمی در نشست خبری که به منظور معرفی اش 
به عنوان دستیار جدید تیم ملی فوتبال ایران برگزار شد، 
با اش��اره به این که این افتخار را قبلا داش��ته ام به عنوان 
بازیکن در تیم ملی همکاری کنم، گفت: هم اکنون این 
افتخار نصیبم شده که به عنوان مربی در تیم ملی حضور 

داشته باشم. 
وی افزود: از کارلوس کی روش و علی کفاش��یان تشکر 
می کنم و امیدوارم بتوانم جواب اعتمادش��ان را در ادامه 

راه بدهم. 
علی کریمی خاطر نشان کرد: جا دارد در اینجا از کسانی 
که انتظار داش��تم این سمت )دستیاری کی روش ( را در 
تیم ملی بر عهده داشته باشند، عذرخواهی کنم و از آنها 

حلالیت بطلبم. 
او با تاکید بر این که می خواهم تمام تلاش��م را در تیم 
ملی برای موفقیت تیم ملی به کار ببرم، اظهار کرد: خیلی 
خوشحالم که برای شروع کار مربیگری فرصت کار کردن 
با کارلوس کی روش برایم پیش آمد. او س��رمربی بزرگی 

است که قطعا می توانم از تجربیات او استفاده کنم. 
به گزارش ایسنا، علی کریمی پس از پایان نشست خبری 
، اظهار کرد: از همه رس��انه ها تش��کر می کنم. شروع کار 
من با اردوی پرتغال خواهد بود. امیدوارم که در تیم ملی 

موفق باشم. 
وی درباره درخواست حمید درخشان، مبنی بر این که 
که به پرسپولیس کمک کند، گفت: از او تشکر می کنم و 

هر کمکی که لازم باشد به آنها خواهم کرد. 

صبا ۱- سایپا 0؛

صبا ترمز سایپا را کشید

 کی روش: کریمی بال های خوبی برای پرواز دارد

اگر معیار محبوبیت بود پله را می آوردم!
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5 علمی و سلامت

M.S ورزش و بیماری
ورزش می تواند به تخفیف علائم MS کمک کند. اما بسیار مهم است که برای 
موفق شدن، احتیاط های لازم را در یک برنامه ی ورزشی در نظر بگیرید. نکته ی 
مهم دیگر این است که بیش از حد به ورزش نپردازید. انجام فعالیتهای ورزشی 
در بیماران مبتلا به MS  باید با احتیاط انجام گیرد و حرکات کششی موجب 
آسیب نشود. اگر در ورزش افراط کنید ممکن است موجب کشیدگی عضلات 
و آسیب به سیستم عضلانی شوید. افزایش درد در عضلات منجر به خستگی 
بیش از حد و وارد شدن استرس به بدن و ذهن می شود. قبل از آغاز برنامه ی 

ورزشی با پزشک خود مشورت کنید.
پزشک شما ممکن است چه توصیه هایی برای شما داشته باشد؟

* در باره ی نوع ورزشی که مناسب شماست و انواعی از ورزش که باید از آن اجتناب 
کنید.

* درمورد شدت فعالیتی که باید داشته باشید.
* درباره ی دوره و مدت زمانی که باید ورزش کنید و در مورد محدودیتهای فیزیکی 

شما.
 مراجعه به سایر متخصصان مانند فیزیوتراپیست می تواند به شما کمک کند. 
فیزیوتراپیست می تواند با توجه به نیاز شما نوع ورزشی که مناسب شما باشد را طراحی 
کند. در این صورت ورزشی که متناسب با علائم بالینی، شکل بدن، نیروی بدنی و سلامت 

کلی شماست انجام می شود.
 چگونه می توانید با ایمنی ورزش کنید؟

* همیشه قبل از شروع ورزش با نرمش مناسب بدن را گرم کنید و پس از ورزش نیز 
با نرمش آرام بدن را سرد کنید.

* به آرامی پیش بروید. مثلا اگر قرار است که ۳0 دقیقه ورزش کنید، با جلسات ۱0 
دقیقه ای شروع کنید و به تدریج آن را افزایش دهید.

* در یک محیط امن ورزش کنید. از ورزش در سطوح لغزنده اجتناب کنید، در نور 
کم ورزش نکنید، قالیچه ها را کنار بگذارید و هر چیزی که ممکن است خطری در حین 

ورزش برای شما ایجاد کند را دور کنید.
* اگر در تعادل مشکل دارید، هنگام ورزش به یک نرده یا تکیه گاه تکیه کنید.

* هر زمانی که احساس کردید حالتان خوب نیست و یا ممکن است آسیب بببینید 
ورزش را متوقف کنید.

* فعالیتی را انتخاب کنید که برای شما جالب باشد و از انجام آن لذت ببرید. ورزشهای 
 MS ایروبیک آبی، شنا، تای چی و یوگا ورزشهایی هستند که برای بیماران مبتلا به

مناسب هستند.
اگر دمای بدن شما بیش از حد افزایش یابد چه اتفاقی خواهد افتاد؟

برخی از افراد مبتلا به MS به گرما حساس هستند. به این معنا که در مواقعی که 
بدن گرم می شود و دمای آن افزایش می یابد علائم بیماری دوباره پدیدار شده و یا بدتر 

می شوند. در هنگام ورزش دمای بدن افزایش می یابد.
  چگونه می توان از افزایش بیش از حد دمای بدن جلوگیری کرد؟

* در ساعات گرم روز ، ورزش نکنید و از ورزش در ساعات ۱0 صبح تا ۳ بعد از ظهر 
خودداری کنید. اگر بیرون از منزل ورزش می کنید، سعی کنید صبحها و یا عصرها 

ورزش کنید.
* مقدار زیادی مایعات خنک بنوشید.

* مراقب حالتهای بدن خود باشید. اگر دچار علائمی شدید که قبل از ورزش آنها را 
نداشتید، آرامتر ورزش کنید و یا ورزش را متوقف کنید تا بدنتان خنک شود.

* شنا، ورزشهای آبی و نرمشهای آبی ایروبیک بدن شما را حین ورزش خنک نگه 
می دارند. قبل از ایکه وارد آب شوید در باره ی دمای آب استخر از مسئول استخر سؤال 
کنید. همچنین مطمئن شوید که سطوح لغزنده در اتاق کمدها و در اطراف استخر وجود 

نداشته  باشد.

نی��م ت��ای علمی   فن��اوری

یک ربات فانتزی پروژکتور مخصوص صفحه کلید مجازی توسط آمریکا طراحی 
و راه اندازی شده است.

این ربات پروژکتور فانتزی که از فیلم جنگ ستارگان الهام گرفته شده است در آمریکا 
طراحی و راه اندازی شده است؛ R۲D۲ یک ربات پروژکتور مخصوص صفحه کلید مجازی 

است.
R۲D۲ سازگار با اکثر دستگاه های آیفون، آندروید، کامپیوتر و سیستم مک است؛ با روشن 
شدن ربات یک صفحه کلید مجازی باز شده که کاربر قادر است از طریق بلوتوث با این ربات 

پروژکتور )نورافکن( تا مدت دو ساعت بر روی صفحه کلید مجازی تایپ کند.
R۲D۲ در فروشگاه های ژاپنی در آمریکا به مبلغ 4۲0 یورو فروخته می شود.

کشف »شاه بینی« دایناسورها! 
باستان شناسان آمریکایی دایناسوری با بزرگ ترین بینی در بین دایناسورها 

را کشف کردند. 
کشف جدید »هادروسر کرتاسه« مربوط به گروه دایناسورهای منقار اردکی است. 

محققان اظهار کردند: بسیاری از این نوع دایناسورهای علف خوار دارای استخوان های 
بزرگ در بالای سر هستند، اما این موجود استثنا بوده و در عوض سر بزرگ و بینی بزرگ 

دارد. 
محققان این دایناسور را Rhinorex condrupus به معنای »شاه بینی« نامیده اند. 
از  یک  هیچ  و  بوده  مرتبط  موجود  این  بینی  سایز  با  دایناسور  این  بینی  سوراخ های 

دایناسورهای منقار اردکی چنین بینی ای ندارند. 
تری گیتس محقق فوق دکترا در موزه ایالتی نیویورك و موزه علوم طبیعی کارولینای 
شمالی اظهار کرد: علت اندازه بزرگ بینی این دایناسور هنوز ناشناخته است، اما علت بزرگی 
آن برخورداری از شامه قوی نبوده و ممکن است وسیله ای برای جفت یابی و تشخیص جفت 

در بین دیگر دایناسورها بوده باشد. 
به گفته محققان، بینی بزرگ در حیوانات فقط برای بویایی نیست و در جانوران برای 

جفت یابی مورد استفاده قرار می گیرد. 

تشخیص بیماری های روحی با آزمایش خون 
دانشگاه  محققان 
دریافتند  شمالی  کارولینای 
آزمایش خون برای تشخیص 
روانی  روحی-  بیماری های 

هم موثر است. 
داده  نشان  جدید  مطالعات 
است آزمایش خون در تشخیص 
جدی  اختلالات  به  ابتلا  خطر 
مغزی در مراحل بعدی زندگی 

موثر است. 
می تواند  روحی  بیماری های 
منجر به ابتلا به اختلالات روحی 
شدید مانند اسکیزوفرنی شوند.  
که  بیمارانی  در  خون  آزمایش 

علائم بیماری را دارند انجام شده تا از پیشرفت بیماری جلوگیری شود.  دیانا پرکینز، استاد 
روانپزشکی دانشگاه کارولینای شمالی و نویسنده این مطالعه اظهارکرد: آزمایش خون شامل 
مجموعه ای از ۱۵ آزمایش اندازه گیری عدم تعادل سیستم ایمنی و هورمونی و همچنین 
شواهدی از استرس اکسیداتیو است.  اسکیزوفرنی معمولا در اواخر نوجوانی و اوایل دوران 

بلوغ رخ می دهد و از هر ۱00نفر یک نفر را مبتلا می کند. 

پژوهشگران ایرانی قادر به اندازه گیری میزان استرس شدند
پژوهشگران ایرانی به تازگی دستگاهی را به صورت یک دستبند طراحی 
کرده اند که بااستفاده از آن می توان میزان استرس افراد را اندازه گیری و 

ثبت کرد.
دکتر حسین حسن پور، یکی از پژوهشگران این پروژه در این باره بگفت: قرار است 
تا در مرحله بعدی یک بازی رایانه ای برای این دستگاه طراحی شود تا بتوان از طریق 

بازی میزان استرس افراد را کاهش داد. 
وی یکی از کاربردهای این دستگاه را درباره ورزشکاران حرفه ای دانست و گفت: 
یکی از معضلات ورزشکاران حرفه ای در اردوهای تیم های ملی استرس است که حتی 
خود بازیکنان از آن مطلع نیستند؛ حتی گاهی با ایجاد کوچکترین استرس نتیجه 
مسابقه عوض می شود.حسن پور خاطرنشان کرد: به طور کلی بدن انسان طوری است 

که استرس بر آن تاثیر می گذارد و این تاثیر با بالا رفتن ضربان قلب و کاهش مقاومت 
پوستی نشان داده می شود. 

وی اضافه کرد: بنابراین با اندازه گیری میزان مقاومت پوستی از طریق حسگرهایی 
که به انگشتان متصل میشود می توان سیگنال هایی از جنس »جی.اس.آی« و »پی.

پی.جی« را تولید کرد که این سیگنال ها نشان دهنده ۱۶ علامت استرس است. این 
محقق اظهار داشت: با پردازش این ۱۶ ویژگی یک نمودار به دست می آید که نشان 
دهنده میزان استرس افراد است و در مواقعی این نمودار به صورت یک صدا یا تصویر 
متحرك در می آید.حسنی خاطرنشان کرد: این مچ بند استرس سنج با بلوتوث به 
رایانه متصل می شود و میزان استرس افراد را به صورت صدا، تصویر و یا نمودار نشان 

می دهد. 

کشتی روباتیک بدون خدمه انسانی
 به آب انداخته می شود

ایده ساخت نخستین کشتی های روباتیکی جهان فاصله چندانی تا تبدیل شدن 
به واقعیت ندارد.

چند ماه پیش بود که شرکت رولزرویس که در زمینه طراحی و ساخت موتور هواپیما و 
سیستم های سنگین حمل و نقل شهرت جهانی دارد از چشم انداز هیجان انگیزی خبر داد 
که در آن کشتی های روباتیکی بدون حتی یک خدمه انسانی در خطوط کشتی رانی سراسر 

جهان به کار گرفته خواهند شد.
این سناریو رنگ و بوی جدی تری به خود گرفته است. به تازگی اتحادیه اروپا در قالب پروژه 
ای موسوم به MUNIN ساخت نخستین سری از کشتی های روباتیکی و نحوه مقابله با 

چالش های پیش روی را مورد بررسی قرار می دهد.

پروژه MUNIN با همکاری 8شرکت متخصص و با هدایت انستیتو فرانهوفر آلمان در 
سوئد عملیاتی می شود.

برآوردهای اولیه حاکی از آن است که تا کمتر از ۲0 سال آینده نخستین سری از کشت های 
روباتیکی جهان که حدود ۲00 متر طول خواهند داشت به آب انداخته خواهند شد.

هم اکنون بیش از ۱00 هزار کشتی باری در سراسر جهان مشغول به سرویس دهی هستند 
و هر روز نیز بر شمار آنها و البته هزینه های مربوط به هدایت و نگهداری آنها افزوده می شود. 
از این رو پیش بینی می شود با ورود کشتی های روباتیکی صرفه جویی قابل توجهی در 

این هزینه ها شود.

تومورهای سرطانی را با این کار لاغر کنید 
با انجام یک کار راحت و بی دردسر مبتلایان به سرطان می توانند تومورهای 

سرطانی خود را لاغر و در   نهایت نابود کنند.
کار شناسان اعتقاد دارند انجام ورزش در هنگام شیمی درمانی توسط بیماران سرطانی 

می تواند سبب لاغری، چین و چروك و در   نهایت نابودی تومورهای سرطانی شود. 
گفتنی است، براساس تحقیقات انجام شده ورزش در هنگام شیمی درمانی سبب افزایش 
خون رسانی به سلول های سرطانی می شود و این افزایش خون رسانری سبب جذب بیشتر 
داروهای شیمی درمانی توسط تومور های سرطانی و در نتیجه نابودی سریع تر آنها می شود. 
بررسی ها نشان می دهند، کار شناسان در عین حال به بیماران سرطان توصیه می کنند 
تحت نظر پزشک به انجام ورزش بپردازند و از انجام ورزش های بسیار سنگین خودداری 

کنند . 
ورزش های سبک حتی پیاده روی نیز به دلیل افزایش فشار خون و در نتیجه 
خونرسانی بیشتر به اعضای بدن می تواند در مدت زمان کوتاهی مانع رشد تومورهای 

سرطانی شود.

میگرنی ها مراقب پارکینسون باشند 
یکی از اختلالات شایع در دوران جوانی و به ویژه پس از دوران بلوغ می تواند 

به شدت در بروز پارکینسون در دوران سالمندی موثر باشد.
پژوهشگران با تحقیق بر روی افراد مبتلا به بیماری پارکینسون دریافته اند افراد مبتلا به 

میگرن با میزان بالایی احتمال دارد به این بیماری مبتلا شوند. 
گفتنی است، افرادی که در سنین جوانی دچار مشکل میگرن به ویژه میگرن حساس 
به نور هستند تا ۲ برابر احتمال دارد که به بیماری پارکینسون در دوران سالمندی مبتلا 

شوند. 
بررسی ها نشان می دهند، کار شناسان علت این امر را اختلال در عملکرد هورمون 
دوپامین مغزی می دانند که در افراد مبتلا به میگرن های مزمن و جود دارد و می تواند 

زمینه ساز ابتلای آن ها به بیماری پارکینسون در سالمندی شود. 
ابتلا به میگرن می تواند علت ژنتیکی داشته باشد و همینطور علاوه در ایجاد پارکینسون 

سبب ابتلای افراد به بیماری هایی مانند بیماری های قلبی عروقی و مغزی نیز شود. 
کار شناسان این نتایج را با بررسی بر روی ۳ هزار و 9۲4 فرد بدون علائم میگرن و 

مقایسه با ۲۳8 فرد مبتلا به میگرن مزمن بدست آورده اند.

خوراکی های ممنوعه
 قبل از خوردن غذای اصلی 

برخی از خوراکی ها و تنقلات قبل از خوردن وعده اصلی غذایی می توانند به 
شدت بر سلامت بدن اثر منفی بگذارند.

 پژوهشگران به تازگی دریافته اند از بین انواع تنقلات و خوراکی ها مواد شیرین مانند انواع 
بستی و یا انواع نوشیدنی های خامه ای و حاوی شکر فراوان می تواند بشدت برای سلامت 

بدن مضر باشد. 
 گفتنی است، خوردن یک لیوان بستنی سرشار از خامه درست قبل از غذا و یا حتی یک 
تا دو ساعت مانده به خوردن وعده غذایی اصلی می تواند سبب جذب کالری فراوان توسط 

بدن و احساس سیری کاذب و عدم تمایل به خوردن غذای اصلی شود. 
 بررسی ها نشان می دهند، کار شناسان با بررسی میزان شکر انواع بستنی ها به ویژه 
بستنی هایی که به صورت لیوانی به فروش می رسند میزان شکر داخل آن ها را ۱۷ قاشق 

غذا خوری شناسایی کرده اند که برای بدن جذب این میزان شکر غیر ممکن است.  
کار شناسان توصیه می کنند افراد از خوردن بستنی قبل از غذا جدا پرهیز کنند و برای 
خوردن بستنی از ظرف های کوچک استفاده کنند و از خرید بستنی های لیوانی و در ابعاد 

زیاد خودداری کنند.

فرهنگسازی و آموزش عمومی 
دو راهکار مهم پیشگیری از بیماری های کلیوی 
با توجه به روند رو به افزایش ابتلا به بیمار ی ها و نارسایی های کلیوی، ایجاد 
زمینه لازم برای فرهنگ سازی و آموزش عمومی، دو راهکار مهم برای پیشگیری 

از بیماری های کلیوی در کشور است.
لطف الله محرابی استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: به دلایل مختلف بیماری های 
کلیوی در سالهای اخیر شیوع بالایی یافته اند و اثرات و عوارض زیادی را برجای گذاشته اند. 
وی با اشاره به هزینه های جانی و مالی بسیار سنگین بیماری های کلیوی، تصریح کرد: 
فرد مبتلا به بیماری کلیوی علاوه براینکه باید هزینه های اقتصادی قابل ملاحظه ای را 
پرداخت کند، بلکه ناچار است درد و رنج بیماری که نسبت به اغلب بیماری های دیگر 

بالاتر است را نیز تحمل کند. 
محرابی گفت: متأسفانه مبتلایان به بیماری ها و مشکلات کلیوی، معمولا در مراحل 
ابتدایی بیماری علائم خاصی از خود بروز نمی دهند که این عامل موجب تشخیص دیر 
هنگام بیماری کلیوی و در نتیجه تشدید آن و بروز مشکلات جدی برای سلامتی فرد 

مبتلا می شود. 
وی تأکید کرد: باتوجه به روند رو به افزایش ابتلا به بیماری ها، نارسایی های کلیوی، 
ایجاد زمینه لازم برای فرهنگسازی و آموزش عمومی، دو راهکار مهم برای پیشگیری از 

بیماری های کلیوی در کشور است. 
محرابی خاطر نشان کرد: باید این باور در بین افراد جامعه ایجاد شود که پیشگیری 
از بیماری های کلیوی بسیار کم هزینه تر از درمان آن است و در واقع برای جلوگیری از 
عوارض شدید این بیماری ها و مشکلاتی که ممکن است در آینده دامن گیر همه شود، باید 

اقدامات پیشگیرانه و کنترلی با جدیت بیشتری صورت گیرد. 

این کودکان نباید ویتامین بخورند 
مصرف بی رویه ویتامین و املاح برای کودک ضرر دارد چرا که اضافی این 
مواد در بدن کودک تجمع پیدا کرده و انواع مسمومیت های دارویی را ایجاد 

می کند.
محمد رضا بلور ساز متخصص اطفال و رئیس انجمن عفونی اطفال گفت: چند فاکتور 
برای تشخیص میزان رشد مطلوب قد و وزن در کودکان وجود دارد که با معاینه 
پزشک و میزان رشد و نمو کودك و همچنین ارزیابی جدول رشد طبیعی کودك، 

معین می شود.
بلورساز گفت: به عنوان مثال، زیادی ویتامین a در بدن کودك علائمی شبیه تومور 
مغزی در کودك یعنی تهوع و استفراغ مداوم را موجب می شود. همچنین مصرف زیاد 
ویتامین d باعث ساخته شدن زیاد کلسیم در بدن و رسوب در  کلیه ها و بروز سنگ 

کلیه می شود.
این متخصص اطفال تاکید کرد: کودك ۳ تا 4ساله ای که تغذیه مناسب و وزن ایده آل 
حدود ۱۵ تا ۱۶ کیلو گرم دارد و توسط پزشک اطفال ویزیت های مداوم می شود نیازی 
به دریافت مکمل ندارد و اصرار برای دریافت غیر ضروری مکمل، منجر به اضافه وزن و 

عوارضی که ذکر شد در کودك می گردد.
بلورساز ضمن اینکه تجویز ویتامین و مکمل را با دو هدف پیشگیری کننده و درمان 
دانست، گفت: اگر کودکی خوب غذا می خورد ولی از سبزیجات و میوه ها استفاده 
نمی کند بنا به تشخیص پزشک می تواند به منظور پیشگیری از ویتامین مکمل مصرف 
کند ولی در مورد کودکانی که رنگ پریدگی، بی حالی، ضعف، بی اشتهایی و ... دارند و 
قد و وزنشان زیر استاندارد است، تجویز مکمل و آهن توسط پزشک، جنبه درمانی دارد 

و ضروری است.

90 درصد افراد دچار پوسیدگی دندان هستند 
روزمره سبب  در خوراکی های  قند  مصرف  افزایش  معتقدند  محققان 

پوسیدگی بیشتر دندانها خواهد شد.
 پوسیدگی دندان از رایج ترین بیماری ها در دنیا است، به طوری که حدود 90 

درصد کودکان و بزرگسالان در کشورهای توسعه یافته با این مسئله روبرو هستند.
به گفته ی محققان دلیل آن روشن است، با افزایش قند در رژیم های غذایی خطر 

خرابی دندان ها بیشتر می شود.
فیلیپ جیمز متخصص دندان می گوید ما باید قند کمتری در مواد غذایی داشته 

باشیم و این کار فقط از عهده ی دولت برمی آید.
تحقیق تازه ی محققان به میزان قند در مواد غذایی روزانه ی ما پرداخته، تحقیقی 
که در رابطه با قند افزودنی به همراه قند طبیعی مثل آنچه در عسل و شهد میوه 
است و با توجه به اینکه مصرف زیاد قند می تواند به مرض قند و چاقی مفرط منجر 
شود سازمان بهداشت جهانی اعلام داشته قند نباید بیش از ۵ درصد کالری روزانه 

انسان باشد.
اما بنا به تحقیق تازه باید این میزان کالری به کمتر از ۳ درصد کاهش یابد، یکی 
از پیشنهادات این تحقیق جمع آوری دستگاه های فروش خوراکی ها از مکان های 

عمومی است.
تولید کنندگان مواد خوراکی اما در جواب به این طرح می گویند راه آن گران کردن 
خوراك های شیرین است تا شاید کام مشتریان همیشگی این خوراکی ها تلخ شود.

ضربان قلب جایگزین رمز می شود
در سال های اخیر، حساب های مالی، اطلاعات شخصی و هویتی آماج هجوم هکرها 
بوده اند اما مخترعان کانادایی از جایگزین ضربان قلب با رمزهای ورودی خبر داده اند.

سرقت ها و دزدی ها با پیشرفت علم و فناوری شکل جدیدی به خود گرفته اند و اکنون 
هکرها جایگزین سارقان و دزدانی شده اند که در گذشته به کیف قاپی یا سرقت اموال دیگران 
می پرداختند. هکرها در سال های اخیر نه تنها توانسته اند به اطلاعات هویتی و شخصیتی 
کاربران دست پیدا کنند بلکه رمز حساب های شخصی کاربران را نیز هک و مبالغ هنگفتی را به 
حساب های نامعلومی منتقل کرده اند. با وجود اینکه پلیس های امنیتی به ماجراهای سرقت ورود 

می کنند اما در بسیاری از مواقع سارقان شناسایی نمی شوند.
اما اکنون با راه حل جدید مخترعان کانادایی هیچ حسابی هک نمی شود و تمام حساب ها 
از امنیت بالایی برخوردار خواهند بود. مخترعان راه حلی ارائه کرده اند تا ضربان قلب کاربران 
جایگزین پسوردها )رمز ورودی( شده و هکرها نتوانند به حساب های شخصی دست پیدا کنند.

ضربان قلب با کمک سنسوری که برای این منظور ساخته می شود، قادر به انتقال اطلاعات 

خواهد بود. در این طرح می توان از راه حل های دیگری مانند تکنولوژی های پوشیدنی مانند 
ساعت های هوشمند برای انتقال ضربان قلب و اطلاعات حساب های شخصی نیز یاد کرد زیرا 

این گجت ها نیز می توانند سودمند باشند.
مقامات کانادایی از این طرح استقبال کرده اند و معتقدند این پروژه می تواند سرقت های 

اینترنتی را به حداقل کاهش د

تماشای ویدئوی موبایل با جعبه کفش 
 آیا مایلید ویدئوهای خود را به جای تماشا در صفحه کوچک موبایل برروی دیوار 
خانه تان ببینید؟ این تصویر ممکن است همانند پرده سینما با کیفیت نباشد، اما 
اگر یک گوشی با نمایشگر شفاف داشته باشید و اتاق  کاملا تاریک باشد، این ایده 

امکان پذیر خواهد بود. 
به نقل از پایگاه اینترنتی پاپ ساینس، انجام این کار ۲0 دقیقه بیشتر طول نمی کشد و با 

هزینه  دو دلار و به راحتی می توانید یک ویدئو پروژکشن دست ساز داشته باشید. 
ابزار لازم برای انجام این کار یک جعبه کفش، یک ذره بین، نوارچسب مشکی، یک مقوای 

ضخیم و دو عدد کش است. 
روش کار: 

۱-ابتدا یک حفره در یک سمت جعبه کفش ایجاد و یک ذره بین در آن قرار دهید و دور آن 
را با نوار چسب بپوشانید تا مطمئن شوید نور به هیچ عنوان از دور ذره بین وارد جعبه نشود. 
۲- برای پیدا  کردن فاصله کانونی، ذره بین را به سمت یک پنجره یا منبع نور بگیرید و 
مقوای ضخیم را در داخل جعبه حرکت دهید تا زمانیکه تصویر بیرونی به صورت واضح روی 

مقوا بیفتد. 
۳- دو عدد کش را دور مقوا بیندازید و از آن به عنوان نگهدارنده گوشی موبایل استفاده 

کنید. مقوا را درست در فاصله کانونی در داخل جعبه محکم کنید. 
4- گوشی را به صورت وارونه در جعبه قرار دهید و جعبه را به سمت دیوار طوری تنظیم 

کنید که تصویر به  طور واضح روی دیوار نمایان شود. 

ربات نورافکن مخصوص صفحه کلید مجازی

نارنگی به خاطر داشتن فسفر زیاد و ویتامین های فراوان، باعث تقویت 
حافظه و هوش می شود و برای رفع بی اشتهایی و کاهش گرمای غریزی 

بدن نیز مفید است.
اگر از بی خوابی رنج می برید و شب ها نمی توانید خواب آرام و راحتی داشته باشید، 
متخصصان تغذیه توصیه می کنند یکی دو ساعت قبل از خواب چند دانه نارنگی 

میل کنید.
کارشناسان تغذیه می گویند نارنگی به دلیل داشتن ویتامین های ث، آ و ب مفرح 

قلب است و می تواند اعمال قلب را تنظیم کند.
به گفته آنان، طبیعت نارنگی سرد است و مسکن خوبی برای سلسله اعصاب است. 

این میوه ادرار آور خوبی است و از این رو می تواند سموم بدن را دفع کند.
پزشکان خوردن نارنگی را به بیمارانی که از سرگیجه رنج می برند نیز توصیه 
می کنند. این میوه پاییزی چسبندگی خون را معالجه می کند، در نتیجه تصلب 
شرایین، ورم جدار ورید و سیاه شدن شریان، فلج ناقص و آنژین را بهبود می بخشد.

نارنگی حاوی مقدار زیادی منیزیم است و از این طریق در فعالیت عضلانی، دستگاه 
گوارش و سیستم عصبی موثر است و به خاطر داشتن میزان فسفر و کلسیم بالا، یکی 

از میوه هایی است که در تشکیل استخوان و اسکلت بدن موثر است.
نارنگی به خاطر داشتن فسفر زیاد و ویتامین های فراوان، باعث تقویت حافظه و 
هوش می شود و برای رفع بی اشتهایی و کاهش گرمای غریزی بدن نیز مفید است.

نارنگی، این میوه پرخاصیت، برای درمان بسیاری از بیماری ها، از جمله فشارخون 
بالا بسیار مفید است.

 برخی از خواص نارنگی عبارتند از:
۱- منبع غنی ویتامین C است.
۲- منبع غنی بتاکاروتن است.

۳- برای کاهش تب و رفع تراکم خون در کبد مفید است.
4- به اعتقاد برخی، به خاطر خاصیت ضدعفونی کننده اش، می تواند در درمان 

سفلیس موثر باشد.
۵- دارای مقادیر فراوانی ویتامین A است و برای پیشگیری از سرطان مفید است.

نارنگی
این میوه پرخاصیت، برای درمان بیماری های زیر مفید است:

* چاقی
* برونشیت

* التهاب ریه
* آسم
* زکام

* فشارخون بالا

* بیماری های مختلف پوستی
نارنگی؛ میوه ای مفید برای درمان چاقی

طبق تحقیقات جدیدی که دانشمندان دانشگاه انتاریوی غربی کانادا درباره نارنگی 
انجام داده اند، به وجود ماده ای در این میوه پی برده اند که نه تنها موجب جلوگیری از 
چاقی می شود، بلکه ضد دیابت نوع دو و حتی تصلب شرایین است، )بیماری که علت 

اصلی بیشتر حملات قلبی و سکته های مغزی است(.
مورای هوف، دانشمند زیست شناس عروق دانشکده پزشکی و دندان پزشکی 
شولیچ به همراه ارین مولویل دانشجوی دوره دکتری در این تحقیق به بررسی 
تأثیر نوعی فلاوونوئید در نارنگی به نام نوبلتین پرداختند. آن ها در ابتدا به موش های 
آزمایشگاهی رژیم غذایی سرشار از چربی و قندهای ساده دادند. یک گروه از موش ها 
چاق شدند و تمام علائم بیماری مرتبط با سندرم متابولیک مانند افزایش کلسترول 
و تری گلیسیرید، انسولین و قند خون بالا و همچنین کبد چرب در آن ها مشاهده 
شد. چنین اختلالات متابولیکی تا حد زیادی خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی 
و دیابت نوع دو را به شدت افزایش می دهد. به رژیم غذایی گروه دوم موش ها علاوه 
بر همان روش مشابه، نوبلتین نیز اضافه شد که بر اثر اضافه شدن این ماده، میزان 
کلسترول، تری گلیسیرید، انسولین و قند آن ها افزایشی پیدا نکرد و افزایش وزن 
طبیعی هم داشتند. در حالی که موش ها به تأثیر انسولین بسیار حساس هستند، 
ثابت شده است نوبلتین از رسوب چربی در کبد با تحریک ژن هایی که درگیر 
سوزاندن چربی اضافی هستند، جلوگیری می کند و مانع فعالیت ژن های مسوول 

تولید چربی است.
هوف، مدیر گروه پژوهشی زیست شناسی عروق در دانشگاه Robarts می گوید: 
موش هایی که تحت درمان با نوبلتین قرار گرفتند، اصولاً از چاقی در امان ماندند، 
به خصوص این که مطالعات بیشتر نشان داد نوبلتین همچنین ضد تصلب شرایین 
و تجمع پلاك در شریان هاست که منجر به حمله قلبی یا سکته مغزی می شود. 
به نظر می رسد این تحقیق زمینه را برای مطالعات آینده فراهم می کند که آیا این 
روش، درمان مناسبی برای سندرم متابولیک و شرایط مشابه در انسان ها به شمار 

می رود یا خیر؟
هوف بر خواص دارویی مولکول های زیستی فعال نیز تحقیق می کند. ۲ سال پیش، 
هنگامی که فلاوونوئید را کشف کرد و متوجه ماده ای به نام نارنجنین در گریپ فروت 
شد که ضد چاقی است و دارای دیگر علائم سندرم متابولیک است، توجه جهانیان 
را به کار خود جلب کرد. هوف می گوید: مطلب جالب توجه این است که نوبلتین 
در زمینه محافظتی در مقایسه با نارنجنین، 
خاصیتی به مراتب قوی تر و در حدود 
به  نیز  بار  این  دارد.  برابر   ۱0
خاصیت ضد تصلب شرایین 

نوبلتین هم پی بردیم.

نارنگی و خواص مفید آن
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اجتماعی6

گفت و گوی اختصاصی ایمان با پدر کتاب ایران :

چاپخانه ها وضعیت مطلوبی ندارند

کار آفرین ملی و پدر کتاب ایران اظهار داشت که : کار یک مدیر، طراحی 
سازمان است و رهبر بین ارکان این سازمان همسوسازی )مفاهمه( می کند، معمولاً 
ساختارهای رسمی به کار مدیران می آید و ساختار غیررسمی به کار رهبران .  وی 
ادامه داد که اگر احساس کنم ایده های همکارانم ۵0 درصد قابلیت اجرایی شدن 
را دارد در دستورکار خود قرارخواهم داد .ادامه گفت و گوی پدر کتاب ایران را 

همراه با ما بخوانید:  
* شما بنیانگذار انتشارات گاج هستید. در حال حاضر سمت شما در گاج 

چیست؟
 تا سال ۱۳90 مدیریت گاج با من بود، یعنی هم رئیس هیأت مدیره بودم و هم مدیرعامل. 
ولی با مطالعه تاریخچه ی شرکت های بزرگ در دنیا به این نتیجه رسیدم که رهبری با 
مدیریت، تفاوت های اساسی دارد و هر شرکت باید یک رهبر داشته باشد و یک مدیر. رهبری 
و مدیریت، لازم و ملزوم یکدیگرند، رهبری کردن مکمل مدیریت کردن است و نه جایگزین 
آن. کار یک مدیر، طراحی سازمان است و رهبر بین ارکان این سازمان همسوسازی )مفاهمه( 
می کند، معمولاً ساختارهای رسمی به کار مدیران می آید و ساختار غیررسمی به کار رهبران.  
یکی از مهم ترین دلایلی که در ایران طول عمر شرکت ها کوتاه می باشد این است که این 
دو وظیفه مهم را یک نفر انجام می دهد و عملاً سیستم قائم به فرد می شود و با نبود آن 
مدیر سیستم ضعیف یا کلاً از بین می رود اما در دنیای مدیریت امروز، این دو مقوله کاملاً از 
هم جدا هستند و هر یک کارکرد خود را دارند و می بینیم که در دنیا خیلی از شرکت های 
بزرگ، طول عمر ۳ رقمی دارند. بنابراین از برادر خود آقای مهندس محمد جوکار تقاضا کردم 
که مدیریت مجموعه را بپذیرند. ایشان متولد سال ۱۳۶۳ و فارغ التحصیل رشته ی پلیمر از 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر هستند. در مدیریت باوسواس و دقت زیادی کارها را انجام می دهند 
و طی این ۳ سال بسیار موفق بوده اند و من در طول این مدت به هیچ عنوان در امور داخلی 
و جزئی گاج دخالت نداشته ام و صرفاً در سیاست های کلان با ایشان هم بحث می شوم. من 
به مدیران خود در گاج آموخته ام که »خوب، دشمنِ بهتر است« و برای گزینه ی بهتر باید 
خوب را جواب کنند. و نیز آموخته ام که متمایزبودن در کار لازمه ی کار ماست و معتقدم »گر 
خواهی نشوی همرنگ، رسوای جماعت شو«. در یک بازار شلوغ، شبیه دیگران بودن به معنی 
شکست است. من از همان ابتدا به تمایز اعتقاد داشتم؛ از نام گذاری گاج، که شبیه هیچ یک از 

ناشران آموزشی نیست تا ایده ی تولید عناوین و محتوای کتاب ها. 
* شما چقدر از ایده های همکاران و مدیران تان در کار بهره می برید؟

 بسیار زیاد. من برای شنیدن ایده ها و نظرات شان وقت زیادی می گذارم و با اشتیاق زیاد 
در این جلسات شرکت می کنم و اگر احساس کنم، این ایده ها حتی به میزان ۵0 درصد 
هم قابلیت اجرایی شدن دارند، حتماً آن را در دستور کار خود قرار می دهم. یک ایده ی 
تازه بسیار حساس است، ممکن است با یک نیشخند یا خمیازه به قتل برسد، با کنایه به 
حال ضعف بیفتد، یا با یک اخم به حد مرگ نگران شود و ارائه دهنده ی ایده برای همیشه 
مأیوس شود و از مطرح کردن ایده های خود صرف نظر کند. در یک شرکت، سیستم ها پیر 
می شوند،  ساختمان ها کهنه، دستگاه ها فرسوده می شوند، ولی انسان ها به تعالی می رسند، 
رشد می کنند و تأثیرگذار می شوند، به شرط آنکه مورد توجه و حمایت قرار گیرند و مدیران 

ارشد به توانایی های آنها آگاهی داشته باشند.
*آیا در توسعه ی فعالیت خود به اهداف تان رسیده اید؟ 

در ایران تا حدود زیادی بله، ولی هنوز جای کار بسیار است. من آرزو دارم در آینده ای 
نه چندان دور، پرآوازه ترین ناشر جهان شوم و علاقه مندم هرجا نام یک کتاب خوب و اثرگذار 
مطرح شد، نام ایران هم مطرح شود، به عبارت دیگر نام ایران عزیز  مترادف با کتاب و 

فرهنگ باشد و نه نفت و گاز. 
* این هدف بزرگ و قابل تقدیری است، آیا برای رسیدن به آن اقداماتی هم 

کرده اید یا صرفاً در حد یک ایده است؟ 
ایده ی بین المللی شدن از روز اول با من بود، نام کامل گاج، انتشارات بین المللی گاج است، 
یعنی از روز اول تأسیس گاج این نام را انتخاب کردم، ولی از سال ۲0۱۳ مشغول بررسی بازار 
نشر دنیا هستم و تقریباً در طول ۱0سال گذشته در تمامی نمایشگاه های مهم بین المللی 
کتاب شرکت کرده ام و خوشبختانه محتوای تعداد زیادی از کتاب های تألیفی ایران، چه 

معاصر و چه  ادبیات و متون کهن، قابلیت ترجمه و عرضه در سطح بین المللی را دارند. 
*  آیا در راه اندازی انتشارات گاج، فرد یا سازمان خاصی هم با شما مشارکت 

داشته اند؟ 
خیر. در ابتدای فعالیت گاج همان سال های 8۲-8۱ به چند نفر از همکاران خود] معلمان 
دروس مختلف[ پیشنهاد شراکت دادم، ولی هیچ یک نپذیرفتند و معتقد بودند بازار از 
کتاب های آموزشی اشباع است. می گفتند اگر سال ۱۳۷0 بود خوب بود ما هم می آمدیم و 
سرمایه گذاری می کردیم و به من هم توصیه می کردند وارد این حوزه نشوم، کار پرزحمت 

و پرریسکی است. 
* شما این اعتقاد را نداشتید؟

خیر، چون من حرف جدیدی برای گفتن داشتم  و  قرار نبود از روش کسی کپی برداری 
کنم. به قول جبران خلیل جبران:  » اگر آوازت زیبا و دلنشین باشد، حتی اگر وسط بیابان 
باشی، کسی را خواهی یافت که به آوازت گوش فرا دهد.« البته که اوج رقابت دانش آموزان 
در کنکور ، دهه ی هفتاد بود و کتاب های نکته و تست از رونق بسیار خوبی برخوردار بودند، 
ولی  من در تولید کتاب های آموزشی هدفم متفاوت بود. من آموزش را به زبان ساده و 
نه برای دانش آموزان در کلاس های کنکور، بلکه برای دانش آموزان کم بهره و یا بی بهره از 

خدمات آموزشی مدنظر داشتم. 
* کتاب های گاج برای چه مقاطع تحصیلی طراحی شده اند و چه شمارگانی 

دارند؟
ما از مقطع پیش دبستانی تا کارشناسی ارشد کتاب داریم و چند سالی است که پرتیراژترین 

ناشر کشور هستیم. در مجموع حدوداً سالی ۱0میلیون جلد کتاب تولید می کنیم. 
* آیا آماری از تعداد خریداران کتاب خود دارید؟

خیر، آمار دقیق نداریم ولی حدوداً این تعداد کتاب بین ۵میلیون دانش آموز توزیع می شود. 
* انتشارات گاج این تیراژ کتاب را چگونه منتشر می کند؟به طور کلی وضعیت 

بخش چاپ و چا پخانه داری در ایران را چگونه ارزیابی می کنید؟
چاپخانه ها در ایران در مجموع وضعیت مطلوبی ندارند و البته به جز مواردی محدود 
سرمایه گذاری های کلان در این حوزه صورت نپذیرفته است و متأسفانه اکثر کارهای کلان 
چاپی در خارج از ایران انجام می شوندکه این موضوع دو دلیل عمده دارد؛ اول اینکه هزینه ی 
تمام شده ی کارهای چاپی در ایران نسبت به برخی از کشورها بالاست. دوم اینکه به دلیل 
فرسوده بودن ماشین الات چاپ، کیفیت محصولات چاپی در ایران ضعیف است. طبق اعلام 
مدیرکل دفتر امور چاپ و نشر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، در 9ماه گذشته بیش از ۶00 
هزار تن محصولات چاپی به ارزش حدود هفت میلیارد دلار از خارج وارد کشور شده است و 
این موضوع جای تأمل دارد.  انتشارات گاج اعتقادی به چاپخانه داری ندارد. تخصص ما تولید 
محتوای مناسب آموزش است و کار چاپ نیز یک کار تخصصی است و ورود گاج به این 
حوزه باعث زیان چاپخانه داران می شود. البته در همه  جای دنیا کار یک ناشر؛ ایده پردازی، 
انتخاب نویسندگان خوب و تولید محتوای مناسب است و امر تولید فیزیک کتاب و توزیع 

آن، تماماً برون سپاری می شوند. 
* آیا ورود شما به حوزه ی نشر، باعث کاهش شمارگان کتاب های سایر ناشران 

آموزشی شده است؟
به نظرم خیر، من به کمک همکارانم در تألیف، ذائقه های جدیدی برای دانش آموزان ایجاد 
کردیم و اساساً به نیازهایی پاسخ دادیم که تا آن مقطع کمتر به آنها فکر شده بود. قبل از 
ورود گاج به عرصه نشر، عمده ی کتاب های پرفروش آموزشی یا از جنس حل المسایل بودند 
و یا نکته و تست، اما ما در گاج معتقد به کتاب های آموزش محور، کتاب های کار در کلاس 

و کار در منزل، کتاب های جمع بندی و... بودیم. 
*  مؤلفان شما با مؤلفان سایر ناشران چه تفاوتی دارند؟ 

ساختار تألیف ما با ناشران دیگر متفاوت است. من چون خودم هم معلم بوده ام، هم 
نویسنده و هم ناشر، توانسته ام یک ارتباط منطقی بین این جایگاه  ها برقرار کنم. من معتقدم 
نویسندگی یک شغل است و نمی توان به عنوان شغل دوم به آن نگریست. در اکثر مواقع 
مؤلفان ۷ روز هفته را تدریس می کنند و ساعات آخر روز با خستگی زیاد چند ساعتی را 
هم به تألیف اختصاص می دهند. این موضوع کیفیت تألیف را پایین می آورد. ما در گاج در 
سال ۱۳84 برای اولین بار در ایران ساختمان تألیف راه اندازی کردیم به گونه ای که به هر 
دپارتمان یک واحد مجهز به کتاب خانه مرتبط و سایر امکانات مورد نیاز تألیف اختصاص 
دادیم و نویسندگان و ویراستاران به طور منظم حداقل ۳ روز در هفته به تألیف مشغولند 
و در روزهای دیگر نوشته های خود را در کلاس درس به بحث می گذارند. از سوی دیگر 
بین مدیران دپارتمان ها، جلسات منظم برگزار می شود که دپارتمان های دروس مختلف در 
روش ها و استانداردهای تألیف که برایشان مشخص کرده ایم فاصله نگیرند چرا که دانش آموز 
انتظار دارد زمانی که کتاب ادبیات گاج را خواند و تصمیم گرفت کتاب عربی را نیز تهیه کند، 
این دو کتاب در روش های تألیف خیلی با هم تفاوت نداشته باشند، چرا که او انتظار سبک 

و روش ادبیات را از عربی گاج دارد.     

فرمانده سپاه استان قم: 

لشکر17علی ابن ابیطالب)ع( همچون دوران 
جنگ با اخلاص و شهادت طلب است 

 ایمان: فرمانده سپاه استان قم گفت:ایستادگی لشکر17علی ابن ابیطالب)ع( 
در برابر گروهک تروریستی پژاک و شهید شدن پاسداران در این عملیات نشان 
دهنده میزان اخلاص و شهادت طلبی نیروهای لشکر 17 علی بن ابیطالب)ع( 

است. 
سردار مهدی مهدوی نژاد در حاشیه برگزاری نمایشگاه یاد یاران در گفت وگو با خبرنگاران، 
اظهار کرد: سپاه و بسیج از دوران انقلاب تا کنون نظام اسلامی را به دستاوردهای بسیاری 

رسانده اند.
وی با اشاره به گستره فعالیت های لشکر ۱۷ علی بن ابی طالب)ع( در قم اضافه کرد: شاه 

کلید اصلی این لشکر استفاده از نیروی های جوان قمی است.
فرمانده سپاه استان قم اقدامات لشکر عملیاتی این استان را خودجوش و داوطلبانه 
دانست و گفت: در میان شهدای این لشکر نام شهید مهدی زین الدین به زیبایی 
می درخشد و عملیات والفجر هشت از مهم ترین عملیات های این لشکر به حساب می آید.

وی با اشاره به نقش آفرینی لشکر عملیاتی ۱۷ علی بن ابی طالب)ع( در عملیات 
عاشورای دو خاطرنشان کرد: بازسازی عملیات عاشورای دو بخشی از اقدامات این لشکر 

در نمایشگاه یاد یاران است.
مهدوی نژاد برخی از اقدامات لشکر ۱۷ را بیان کرد و گفت: ایستادگی این لشکر در برابر 
گروهک تروریستی پژاك و شهید شدن پاسداران در این عملیات نشان دهنده میزان 

اخلاص و شهادت طلبی نیروهای لشکر ۱۷ علی بن ابیطالب)ع( است.
وی ادامه داد: هر جایی که عطری از شهدا به مشام برسد مردم شهید پرور استان قم 
در آنجا حضور پرشوری خواهند و استقبال کم نظیر بازدیدکنندگان از نمایشگاه هفته دفاع 

مقدس به خوبی نمایان گر این موضوع است.
 وی با اشاره به رشادت های هشت سال دفاع مقدس ابراز کرد: حماسه بزرگی در 
دوران دفاع مقدس خلق شد که امروزه با گذشت ۳4 سال هنوز از یاد مردم پاك نشده و 
آموزه های آن در میان مردم در حال ترویج است. فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( 
در پایان مطرح کرد: امروزه جوانان پرچم هدایت لشکر ۱۷ را بر عهده دارند که امیدواریم 
بتوانند با الگوگیری از شهدایی همانند مهدی زین الدین اقدامات مطلوبی برای سرافرازی 

جمهوری اسلامی انجام دهند.

رئیس شورای اسلامی شهر قم: 

انقلاب اسلامی پیام استکبار ستیزی را
 به جهان صادر کرد 

ایمان: انقلاب اسلامی پیام استکبار ستیزی و مقابله با جهل و نادانی را به جهان 
صادر کرد و این پیام امروزه به الگویی برای جوامع اسلامی تبدیل شده است. 

ولی الله بیاتی در حاشیه بازدید از نمایشگاه یاد یاران در گفتگو با خبرنگاران با تاکید بر 
حراست از دستاوردهای انقلاب اسلامی بیان کرد: وظیفه زنده  نگه داشتن یاد و خاطره 
شهدا بر دوش مردم و مسئولان است و در راستا باید از ظرفیت نهادهای فرهنگی استفاده 

شود.
وی اضافه کرد: انقلاب اسلامی پیام استکبار ستیزی و مقابله با جهل و نادانی را به جهان 

صادر کرد و این پیام امروزه به الگویی برای جوامع اسلامی تبدیل شده است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم در ادامه با اشاره به رشادت های رزمندگان دفاع مقدس 
خاطرنشان کرد: اخلاص و ایمان در چهره فرزندان پیر جماران به خوبی قابل مشاهده 

بود.
وی مقاومت کشورهای اسلامی در برابر استبداد را نشات گرفته از انقلاب اسلامی ایران 
دانست و گفت: راه امام خمینی)ره( و شهدا باید ادامه پیدا کند و مسلمانان با بهرگیری از 
آموزه های شهدا و امام راحل تحولات اخیر را در منطقه ایجاد کردند و با تمام توان در برابر 

دشمنان اسلام ایستادگی کردند.

همزمان با هفته دفاع مقدس انجام شد؛

دیدار فرمانده سپاه استان قم
 با خانواده شهید دل آذر

 ایمان :فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( همزمان با هفته دفاع مقدس با 
خانواده شهید جواد دل آذر در قم دیدار کرد.

مهدی مهدوی نژاد به همراه جانشین نمایندگی ولی فقیه در سپاه استان قم با خانواده 
شهید جواد دل آذر دیدار و گفت وگو کرد.

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( در این دیدار اظهار کرد: خانواده های معظم شهدا 
به گفته های خود عمل کردند و هرآنچه را که در کف اخلاص داشتند برای دوام و بقای 

انقلاب فدا کردند.
مهدوی نژاد ادامه داد: همه مردم در دوران دفاع مقدس برای حفظ انقلاب تلاش کردند 

ولی نقش خانواده های معظم شهدا نقشی بی نظیر برای نهادینه کردن انقلاب بود.
در این دیدار سردار سید علی سیدی فرمانده لشکر ۱۷ علی بن ابیطالب)ع(، احمد 
بیطرفان جانشین دفتر نمایندگی ولی فقیه  و معاون اجرایی سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( 

و افشین گودرزی معاون روابط عمومی و تبلیغات سپاه استان قم نیز حضور داشتند.

مسئول دفتر نمایندگی ولی فقیه در سپاه قم:

نسل جوان در عرصه جنگ اندیشه ها
 با جدیت وارد شود

 ایمان :مسئول دفتر نمایندگی ولی فقیه در سپاه قم گفت: نسل جوان باید با 
پویایی، شادابی و طراوات وارد عرصه ها و صحنه های مختلف شود چرا که عرصه 
جنگ از سوی دشمن تغییر یافته و جنگ سلاح به جنگ اندیشه ها تبدیل شده 

است.
حجت الاسلام والمسلمین سید حسن اکبری اظهار کرد: مردم ایران در طول دوران 
دفاع مقدس تمام زیبایی ها و زیبندگی هایی که در شأن و جایگاهشان بود را با جدیت، 
پشتکار، دلیری و سلحشوری بدست آورند.وی افزود: مردم در این هشت سال در مسیر 
تحقق فرامین و منویات امام راحل در برابر همه بدخواهان و زیاده خواهان عالم ایستادگی 

و مقاومت کردند.
مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه قم با اذعان به رقم خوردن اقتدار عظمت و عزت 
ایران در دوران دفاع مقدس افزود: بدون شک در تاریخ نمی توان کشوری را پیدا کرد که 
مردم آن با وجود نوپایی انقلاب خود با انسجام و اتحاد کامل همراه و همدل با یکدیگر به 
فرمان مقتدایشان در برابر دشمن ایستادگی کرده و از میهن و ارزش های انقلاب جانانه 

دفاع کنند.
اکبری تصریح کرد: ملت ایران در جنگ تحمیلی همه آنچه که در دنیا به عنوان 
زیبایی جلوه می کرد را برای اعتلای کلمه حق، ایثار کردند تا امروز نام ایران به عنوان 
یک کشور اسلامی و دینی، حامی همه ضعیفان، مستمندان و امیدواران در تارك جهان 
بدرخشد.وی گفت: نسل جوان باید با پویایی، نشاط، شادابی و طراوت وارد عرصه ها 
و صحنه های مختلف شود چرا که عرصه جنگ از سوی دشمن تغییر یافته و جنگ 
سلاح به جنگ اندیشه ها تبدیل شده است، لذا باید تمام توانمندی ها در این عرصه به 

کار گرفته شود.

مسئول نمایشگاه یاد یاران: 

بازدید کنندگان نمایشگاه دفاع مقدس
 مورد عنایت شهدا هستند 

یاد  نمایشگاه  از  افرادی که  یاران قم گفت:  یاد  نمایشگاه  ایمان: مسئول 
یاران بازدید می کنند مورد عنایت خاص شهدا هستند زیرا این نمایشگاه 

بازدیدکنندگان را با آموزه های دفاع مقدس آشنا می کند. 
جواد شفیعی در حاشیه برگزاری نمایشگاه یاد یاران در گفتگو با خبرنگاران با اشاره به 
فعالیت ۷۵ غرفه در نمایشگاه هفته دفاع مقدس در استان قم بیان کرد: غرفه های این 
نمایشگاه با تنوع خاصی ایجاد شده است تا جوانان و نوجوانان به این نمایشگاه جذب 
شوند.وی اضافه کرد: یکی از اهداف برگزاری این نمایشگاه تبیین سیره شهدا برای بازدید 
کنندگان و آشنایی آن ها با آموزه های دفاع مقدس است تا فرهنگ ایثار و شهادت طلبی 

در میان نسل امروزی تقویت شود.
مسئول اجرایی نمایشگاه یاد یاران با اشاره به بازسازی عملیات عاشورای دو در نمایشگاه 
یاد یاران تصریح کرد: استفاده از انفجارها و آتش های طبیعی مورد استقبال مردم قرار 
گرفته است و نحوه اجرای عملیات هر شب توسط یکی از رزمندگان حاضر در این عملیات 

برای بازدید کنندگان بازگو خواهد شد.
وی ادامه داد: مسئولان و سخنرانان برجسته کشوری هر شب در حسینیه این نمایشگاه 
در رابطه با فرهنگ دفاع مقدس به ایراد سخن خواهند پرداخت و معاونت های مختلف 
سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( برای برگزاری مطلوب تر نمایشگاه یاد یاران در راستای 
وظایف خود اقدامات مطلوبی انجام داده اند.شفیعی از حضور گردان های رسول الله)ص( 
و امام سجاد)ع( زیر نظر لشکر ۱۷ علی بن ابیطالب)ع( برای اجرای عملیات عاشورای دو 
یاد کرد و گفت: این عملیات به صورت ایذایي و بعد از آن والفجر هشت با هدف نابودی 
دشمن با موفقیت انجام شد.وی تاکید کرد: حضور در نمایشگاه یاد یاران که هدف اصلی 
آن گرامیداشت هفته دفاع مقدس و ترویج آموزه های شهداست نیازمند عنایت خاص 

شهدا است.

زودباور نباشیم. این جمله کوتاه را بارها و بارها 
شنیده ایم. درباره این جمله کوتاه بارها و بارها حرف 
زده اند و نوشته اند و توصیه کرده اند اما اگر قرار بود 
زودباور نباشیم که دیگر نیازی به این همه توصیه 
و تکرار نبود. دایره زودباوری ما آدم ها گاهی بسیار 

وسیع می شود.
زودباور بودن در یک معنا خوب است. آن هم زمانی 
که آدم ها باورشان انسانی و اخلاقی است و این باورها و 
اندیشه های انسانی است که اساس تعامل میان آدم هاست.

اما همه می دانیم که همیشه این گونه نیست و همیشه 
هستند آدم هایی مت��رصد کلاه گذاشتن بر سر دیگران 
هستند و ذهن های زودباور را در معرض آسیب هایی جدی 
قرار می دهند.بر همین اساس است که گفته اند و شنیده ایم 
که انسان زیرك از یک سوراخ دوبار گزیده نمی شود. اما تمام 
اینها حرف است و در حیطه عمل قصه جور دیگری است. 
در عمل می بینیم و می شنویم که بسیاری از ما با وجود 
آن که از صبح تا شب می شنویم که نباید زودباور باشیم 
و حتی چه بسا خودمان هم به دیگران توصیه می کنیم که 
زودباور نباشند باز هم در مقام عمل بسیاری از اوقات زودباور 
می شویم. گول می خوریم و در حساب و کتاب زندگی بر 

اساس وعده و وعید های دیگران گرفتار می شویم.
اولین دلیل زود باوری این است که در هنگام رسیدن 
اطلاعات جدید هرچه را که دریافت می کنیم در بست 
قبول یا رد می نمائیم زیرا یا در زمان حال نیستیم، یا 
درگیر گذشته هستیم و یا درگیر گفتگوهای درونی خود 
می باشیم. بدین خاطر اگر بخشی از واقعیت یا بخشی از 
خبری که به ما می رسد مطابق با واقعیت باشد ما این بخش 
را به کل اطلاعات و داده هایمان تعمیق می دهیم و کل 
اطلاعات و گفتار را می پذیریم بدون اینکه به خود زحمت 
تجسس، تحقیق و کنکاش بدهیم که موضوع چه است. به 
همین خاطر زود باوری باعث میشود تا ما از دنیای واقعی 
دور شویم.ضرری که به ما از زود باوری می رسد در اینجا 

نهفته است که از آنجائیکه بهرحال در مورد مسئله ای که 
پیشرویمان قرار بگیرد بر سر دو راهی هستیم، یک دو راهی 
تصمیم گیری. این کار را بکنیم یا نکنیم، لحظه به لحظه ما 

در تردید تصمیم گیری بسر خواهیم برد.
و  نهاد  معنای  به  لوح  »ساده لوح«  مرکبِ  واژه ی  در 
ضمیر است. نهادی که در تشخیص، ساده بین باشد، نتواند 
پیچیدگی های واقعیتِ برنهاده را دریابد، کارِ جهان را ساده 
گیرد و پندارد نیتِ نیک نیکی می آورد، ساده طبع است. 
ساده لوح پیاپی شگفت زده می شود. هر بار می پرسد: مگر 

می شود؟ و ناباورانه می گوید که گویا شدنی است.
افراد سطحی نگر، بسیار زود باورند و به راحتی می توان 
فضای ذهنی آنها را اشغال کرد و زمام اندیشه شان را به 
دست گرفت. آنها به دلیل اینکه به معضلات هر مساله توجه 
ندارند و از تجربه و تحلیل عمیق و همه جانبه مسایل زندگی 
عاجزند، به سرعت و به سهولت، به »یقین« و اطمینان 

می رسند.
بهترین روش برای اینکه باور های خود را درست و دقیق 
عملی انجام دهیم این است که با بررسی دقیق، از وجود 
این باورها و افکار آگاهی درست پیدا کنید که آیا این باور و 
افکاری که دارم درست است و برای پیدا کردن سئوال و  راه  
آن تلاش کنید. افکاری فراهم آورید که با افکار غیرمنطقی یا 
مصیبت بار سازگاری نه داشته باشد از آنها دوری کند. هرگاه 
موفق شدید باورها و افکار خود را به طور قطعی عوض کنید، 

به خودتان احسنت بگویید.
اساس چه چیز  بر  را  اطلاع  یا  ما درستی یک حرف 
می سنجیم؟ درستی غیر از این است که آن اطلاعات و 
گفتار دریافت شده را با باورهای خودمان که در مغزمان 
درستی آنها به تائید ما رسیده است مقایسه می کنیم و اگر 
تطبیق داشته باشد می گوئیم درست و یا نادرست است. 
حال اگر اطلاعات جدید غلط بود و یا بخشی از آن غلط 
بود یا غلو شده بود و یا بخشی از حقیقت در آن پنهان شده 
بود. اگر این اطلاعات جدید را در بست بپذیریم اتفاقی که 

می افتد این است که آن قضاوتی که در آن لحظه می کنیم 
و تصمیمی که بر اساس آن قضاوت می گیریم می تواند در 
سرنوشت ما و اطرافیانمان تاثیر داشته باشد. تصمیم گیری 
ما می تواند اشتباه باشد و در نتیجه هر عملی هم که بر 

اساس آن انجام می دهیم اشتباه خواهد بود.
 بطور مثال در مورد زود باوری  می توان  به مسئله 
شایعه و غیبت اشاره نمود. حتما شما در برخی از محافل 
و نشست هایی خانواده گی شاهد بوده اید که درباره فلان 
آقا و یا فلان خانم ، افراد شروع به صحبت می کنند که 
مثلاً او با همسرش چنین کرد و یا با پدر و مادرش چنان 
عملی را انجام داد. ومتاسفانه بقیه اقوام و آشنایان نیز بدون 
لحظه ای تعمق وتفحص، با او هم کلام شده و هر چه را 
گفته و نه گفته با هم در وسط ریخته، پاك آبروی آن طرف 
را می برند بدون اینکه از آنچه گفته شده یقینی داشته 
باشند. کمتر جمع و گروهی را می یابید که شایعه در بین 
آنها جایی نداشته باشد.  شایعه را به راحتی می توان در 
شوخیهای دوستانه جوانان، درد دلهای میانسالان و حرفهای 
پیرمردان و پیرزنان یافت. به محض به وجود آمدن یک خبر 
تمامی ذهنها به سوی آن متمرکز شده و بدون هیچ تحقیق، 
تفحص و تعمقی و به سبب احساساتی بودن و ناآگاهی، 
توسط ذهن جمعی پذیرفته شده و تکرار می گردد. مردم 
بدون هیچ شناختی و تنها با تیکه بر شنیدارهای خود، فردی 
را به اوج رسانده و یا به قهقرا می فرستند،  روابط خانوادگی 
را بر هم می زده و زوجهای جوان را از هم جدا می کنند، 
از شخصی یا گروهی بی دلیل تمجید کرده و شخص یا 

گروهی دیگر را ناسزا می گویند .
زود باوری و دیر باوری از یک جنس هستند و هردو 
دوروی یک سکه هستند که عامل اصلی اینها غیر واقع بینی 
است. دیر باوری و زودباوری در واقع تحریفی از شناخت 
است. شناخت از محیط خودمان و تحریف اطلاعاتی که به 
مغز ما می رسد. یعنی یا واقعیت را نمی پذیریم و یا اینکه 

همه چیز را با راست و دروغش می پذیریم.

با فرا رسیدن سال تحصیلی جدید 
نمایشگاه های  و  همایش ها  برگزاری  و 
افزارهای  نوشت  معرفی  متعدد 
اسلامی اما هنوز هم، این باربی و بن تن 
هستند که نبض فروش بازارهای نوشت 
اند، نه  افزار کشور را در دست گرفته 

شمایل های ایرانی.
سالها است که تصاویر کاراکتر فیلم های 
انیمیشن هالیوود و بازی های اینترنتی، نبض 
بازار لوازم التحریر کشور ما را در دست گرفته 
است و دانش آموزان ما، شاید رستم و سهراب 
و آرش کمانگیر را نشناسند اما بن تن و باربی 
را از اعضای فامیل و آشنایانشان هم بیشتر 
می شناسند. ماجرای سیطره شخصیت های 
افزار  نوشت  بازار  در  و هالیوودی  امریکایی 
و  اینترنت  با گسترش  و  اخیر  سالهای  در 
شبکه های ماهواره ای افزایش یافت و کارتون ها 
و بازی های غربی با حجم مهار ناپذیری راه 
مخاطبان کودك و نوجوان را در پیش گرفتند 
و به تبع آن فروش لوازم تحریر که تصاویر این 
کاراکترها را به نمایش گذاشته بود هم رشد 
روز افزونی به خود گرفت. اما یکی از مهم ترین 
مشکلات رواج بازار نوشت افزارهای غربی ، 
نوع پوشش کاراکترهای دختر روی این لوازم 
بود، دخترکانی که روی این نوشت افزارها 
به تصویر در آمده بودند، غالبا با لباس هایی 
نامناسب که گاهی به عریانی هم طعنه می زد، 

نمایشگر پوشش زنان و دختران کشورهای 
مولفه های  دیگر  از  بودند.  خواستگاهشان 
و  دفاتر  روی  بسته  نقش  غربی  دخترکان 
کیف های مدرسه، سبک اندامشان بود، لاغری 
بیش از حد و تاکید جنسی روی اعضای بدن، 
از مولفه های اصلی تصویر این دخترکان روی 
جلد بود، تصاویری که این پیش زمینه ذهنی 
را در مخاطبان کودك و نوجوان خود ایجاد 
می کند که زیبایی به معنای نزدیک شدن 
جلد  روی  دختران  اندام  خاص  سبک  به 

دفترچه ها است. 
از  هم  ما  شهر  دخترهای  میان  این  در 
همان روزهای کودکی به این فکر می کردند 
که چگونه باید اندامی شبیه به باربی داشته 
باشند و با چه رژیم غذایی سایز کمرشان را 
به سیندرلا نزدیک کنند. اتفاقی که به دنبال 
خود تصویر جنسی از دختر بودن را در ذهن 
این  و  می کند  ایجاد  کشور  آموزان  دانش 
باور را که برای برتر بودن باید به معیارهای 
امریکایی  کارتون های  شده  تعریف  زیبایی 
نزدیک شد. نکته دیگر این است که غالب 
کارتون های هالیوودی  دختر  کاراکترهای 
، تنها مولفه بارزشان زیبایی و اندام خاص 
است و در این میان دانش و علم معمولا به 
اندازه ای نادیده گرفته می شود که این تصور 
را به ذهن مخاطب متبادر می کند برای برتر 
بودن، نیاز به دانش و علم نیست و زیبایی و 

اندام متناسب، شرط لازم و کافی برای بهترین 
بودن است. هجمه شخصیت های هالیوودی و 
غربی بر روی جلد لوازم مدرسه در حالی بود 
که دانش آموزان ما هیچ شناختی نسبت به 
شخصیت های تاریخ ساز کشور خود نداشتند 
همواره  بزرگان  این  تصاویر  خالی  جای  و 
آموزان  دانش  افزار مصرفی  نوشت  بر روی 
گذشت  مدتها  می شد.  احساس  ما  کشور 
تا سالهای دهه نود که ماجرای استفاده از 
سوژه های  از  یکی  به  غربی  افزاری  نوشت 
اصلی خبرگزاری ها و روزنامه های بدل شد و 
کارشناسان از آن به عنوان یکی از آفت های 
همین  در  می کردند،  یاد  افزار  نوشت  بازار 
راستا بود که برخی از تولیدکنندگان داخلی 
از جمله »کانون  لوازم التحریر و نوشت افزار 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان« نیمه دوم 
سال9۱ مسابقه ای را در خصوص طراحی 
دفتر و نوشت افزار براساس نمادهای ایرانی و 
اسلامی برگزار کردند و در نهایت طرح های 
برگزیدگان این مسابقه، برای تولید انبوه در 
اختیار کانون پرورش فکری قرار گرفتند و 
در بین تصاویر و طرح های ایرانی و اسلامی به 
کار گرفته شده در نوشت افزارها چهره های 
شاخصی مانند جهان پهلوان تختی، امیرکبیر، 
میرزا کوچک خان جنگلی، پوریای ولی، ابوعلی 
احمدی  مصطفی  شهید  فردوسی،  سینا، 
روشن، شهید مجید شهریاری، شهید عباس 

بابایی، شهید باقری دیده می شد. پس از این 
ماجرا نمایشگاه ها و افتتاحیه هایی هم تحت 
اسلامی در  و  ایرانی  افزار های  نوشت  عنوان 
سالهای اخیر برگزار شد و در نهایت تیرماه 
امسال هم بار دیگر از ۵00 نوشت افزار ایرانی-

اسلامی روشنا با حضور مدیران و مسئولان 
مربوطه رونمایی شد که در این بخش پنج 
»بچه های  »پروانه ها«،  »پارسا«،  شخصیت 
»دلاوران«  و  رضوی«  »خانواده  ایران«، 
طراحی شده است که هرکدام از این طرح ها 
دارای داستان و شخصیت های مستقل بوده اند 
و پس از آن هم نوشت افزار روشنا برای سال 
تحصیلی جدید دفاتر مشق با طرح های جدید 
مانند شخصیت های »پایتخت« تولید و برای 
کرده  زنجیره ای  فروشگاه های  راهی  توزیع 

است. 
سعی و تلاش موسسات تولید نوشت افزار 
داخلی در طول یکی دو سال گذشته در حالی 
بوده است که به گفته مدیر دفتر مطالعات 
جبهه فرهنگی انقلاب اسلامی تولیدات داخلی 
نوشت افزار ۵ میلیون دفتر در برابر نیاز ۱۵0 
میلیونی بازار مصرفی است. با نگاهی به نسبت 
۵ درصدی تولیدات داخلی نوشت افزار در برابر 
رقم 9۵ درصدی لوازم التحریر غربی می توان 
متوجه شد که چرا به رغم همه نمایشگاه و 
طراحی و ارائه مدلهای جدید نوشت افزار باز 
هم راسته لوازم التحریر فروش های بازار تهران 
در دست باربی و بنتن قرار دارد و نمونه های 
ایرانی انقدر محدود هستند که در ازدحام 
نمونه های غربی گاه اصلا دیده نمی شوند. به 
هر رو با توجه به تاثیرات مخربی که این نوع 
از نوشت افزار می تواند در نسل آینده ساز این 
کشور بگذارد، رسانه ها و مدیران باید راهکاری 
افزارهای  با نوشت  برای مقابله  را  کاربردی 
غربی و توسعه و گسترش نمونه های داخلی 
بیندیشند تا سبک زندگی نسل جدید کشور 

به دست الگو های غربی نیفتد.
نباید تنها با این توجیه که معلمی شغل 
انبیاست، از توجه به نیازها و سختی هایی که 
معلمان تحمل می کنند چشم پوشید. اگر از 
معلم انتظار انجام کامل وظیفه و مسئولیت را 
داریم، باید در عوض به مسائل معیشتی او نیز 

توجه کنیم. 

اموزان  دانش  رفتن  مدرسه  روی  انقدر  مهر   ماه 
متمرکز می شویم که دغدغه و مسائل دیگر را فراموش 
می کنیم مسئله ای که به اندازه دانش آموزان دارای 

اهمیت است.
همه ساله با شروع سال تحصیلی جدید دغدغه معلمان هم 
شروع میشود اما درمیان آنچه که در پس این برنامه های پر 
طمطراق فراموش شده دغدغه افزایش حقوق، مسکن و بیمه 

آنهاست.
اما ماجرا به این ختم نمی شود، وقتی که پای درد دل 
معلمان می نشینیم آنها دل خوشی از شغل خود ندارند. یکی 
از حقوق کم گلایه دارد و دیگری از نبود تسهیلاتی برای خرید 
مسکن و آن یکی نمی داند بغض های خاموش و فروخورده 
۳0 ساله خود را کجا و برای کی واگویه کند. قریب به اتفاقشان 
از وضعیت بد معیشتی و اقتصادی و تفاوت کار خود با سایر 
کارمندان سخن به میان می آورند. تنها یک هفته فرصت دارند 
تا تمام دغدغه ها، فراموشی ها و گلایه هایشان را به گوش 

مردم و مسوولان برسانند.
شأن معلم در جامعه حفظ نمی شود

محمد رضا، رضایی معلمی است که ۱۵ سال سابقه خدمت 
در آموزش و پرورش دارد. او نیز از حقوق کم معلمان گلایه مند 
بوده و می گوید:» هم اکنون فرهنگیان کمترین حقوق را 
دریافت می کنند به عنوان مثال درآمد یک کارمند لیسانسه 
آموزش و پرورش قابل قیاس با کارمندان اداره های دیگر مثل 

گمرك، مخابرات یا شرکت نفت نیست«
این معلم که هم اکنون مجبور است به دلیل کم بودن 
حقوق به صورت دو شیفت و گاه سه شیفت کار کنددر مورد 
پرداخت حق مسکن به فرهنگیان توضیح می دهد:»من به 

عنوان دبیر تا کنون با چنین مقوله ای آشنا نشده ام اگر هم در 
خود سازمان آموزش و پرورش چنین حقی وجود داشته باشد 
برای ما دبیران بیگانه است و یا حقی به عنوان حق مسکن 
برای فرهنگیان وجود ندارد و درمورد وضعیت بیمه و درمان 
فرهنگیان هم باید بگویم ما فقط تحت پوشش بیمه خدمات 
درمانی هستیم و آن چنان امکاناتی را هم در اختیار ما قرار 
نمی دهند. همچنین دفترچه خدمات درمانی در تمام مراکز 
درمانی قابل پذیرش نیست و به صورت آزاد منظور می شود. 
اگر یک شخص فرهنگی خدای ناکرده با مشکل یکی از امراض 
سخت مثل ناراحتی قلبی یا پیوند عضوی از بدن دچار شود به 
هیچ عنوان پشتوانه ای برای علاج چنین دردهایی ندارد و باید 

در خانه خوابیده و انتظار مرگ را بکشد.« 
در کنار تمام این کمبودها، این روزها شاهد بی احترامی 
اولیاء  به شان معلم و معلمی در جامعه هستیم. برخورد 
دانش آموزان با معلمان مطلوب نیست، همچنین برخورد 
دانش آموزان امروزی به هیچ عنوان قابل مقایسه با دانش 
آموزان سال های دهه های پیش نیست و بیشتر دانش آموزان 
آن حرمتی که باید بین معلم و دانش آموزان باشد رعایت 
نمی کنند.او انتظار دارد که مسوولان از طریق رسانه های 

گروهی شخصیت و ارزش معلم را به جامعه انتقال دهند.
دیر کرد پرداخت حق التدریسی ها

مطلب دیگر این است که اگر همکاری مجبور می شود از 
استراحت و خانواده خود چشم پوشی کرده و به کلاس های 
اضافی تن دهد فقط و فقط برای جبران کمبود مادی و رفع 
مشکلاتش می باشد. اما متأسفانه به دلایلی، ماه ها می گذرد 
و خبری از پرداخت حق التدریس نمی شود و با گذشت زمان 

نیز ارزش خرید مبلغ حق التدریس نیز کم می شود.

بنده می گویم چرا بانک ها علاوه بر کارمزد وام وقتی 
بازپرداخت وام به تأخیر می افتد، دیرکرد آن را تمام و کمال 
دریافت می کنند ولی کارمندان و از جمله فرهنگیان بابت 
تأخیر چند ماه ی اضافه کاری شان نباید سود آن را دریافت 
کنند در حالی که بابت آن کار کرده و زمانی از آن گذشته 

است؟
این موضوع شاید مورد تمسخر برخی قرار گیرد، اما از علما 
و مراجع گرامی نیز تقاضا دارم در این مورد که مصداق حق 

الناس دارد نظر شرعی خود را بیان کنند.
استخدام فرزندان فرهنگیان را از اولویتهای وزارت آموزش 

و پرورش است.
اما در این بین فانی خبر از رشد بودجه و استخدام فرزندان 
اولویت های وزارت آموزش و  از  فرهنگیان میدهد و آن را 
پرورش میداند و میگوید: با استخدام فرزندان فرهنگیان شاهد 
حضورهمکاران و معلمان بهتری در آموزش و پرورش خواهیم 
بود زیرا فرزندان فرهنگیان با فرهنگ حاکم در سازمان آموزش 

و پرورش آشناتر خواهند بود.
وی با اشاره به رشد ۱۱ درصدی بودجه کشور خاطرنشان 
کرد: در سال 9۳ شاهد رشد ۲۶ درصدی بودجه در آموزش 
و پرورش هستیم که این نشان از اهمیت دولت یازدهم به 
امر آموزش و پرورش و افزایش بازدهی تعلیم و تربیت و ارایه 

خدمات بیشتر به این نظام است.
فانی با اشاره به اینکه آموزش و پرورش بزرگترین دستگاه 
دولتی است، اظهار کرد: آموزش و پرورش نه تنها از نظر 
لحاظ  به  بلکه  است  بزرگترین دستگاه  کارکنان  جمعیت 
اثرگذاری از اهمیت ویژه ای برخوردار است و وزارت آموزش 
و پرورش یک فرا وزارتخانه در خدمت همه جامعه و به عنوان 

یک فصل مشترك حاکمیت و ملت است. 
فانی با اشاره به اینکه فرهنگ، باید یکی از سیاست های 
آموزش و پرورش افزوده شود، عنوان کرد: یکی از کارکردهای 
فرهنگ  و  است  فرهنگ  انتقال  پرورش  و  آموزش  مهم 
از آداب، عادات و هنجارهاست که سرچشمه  مجموعه ای 
هویت هر جامعه است و باید توسعه فرهنگ به گونه ای باشد 

که دانش آموزان به هویت اسلامی ایرانی خود افتخار کنند.
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه مدیر، معلم، کتب و 
محتوای آموزشی، فضا و تجهیزات آموزشی، بودجه و مقررات 
آموزشی عناصر تاثیرگذار در فرایند تعلیم و تربیت هستند 
تاکید کرد: معلم نقش اصلی و رکن مهم آموزش و پرورش 

است و عامل اصلی توسعه یافتگی جامعه معلم است.
همچنین بی شک معلمی یکی از سخت ترین مشاغل در 
جامعه به حساب می آید،اما معلم بدون هیچ چشم داشتی به 
دریافت سختی کار، تلاش می کند تا نقش خود را در جامعه 

پذیری کودکان و نوجوانان انجام دهد.

ساده باش، اما ساده لوح نباش!
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دختران نیمه عریان روی دفترها

دغدغه فراموش شده ماه مهر 
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و  ما، سیاستمداران  منطقۀ  رییس جمهوری گفت: در 
نخبگانِ معتدلی وجود دارند که مورد اعتماد مردم خود 
هستند و به نقش استعمار در عقب افتادگی ملت های منطقه 
آگاهند و می توانند با جلب اعتماد مردم، قویترین ائتلاف های 

ملی و بین المللی علیه خشونت را تشکیل دهند.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز پنجشنبه در شصت 
و نهمین اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل متحد اظهارامیدواری 
کرد که نشست امسال مجمع عمومی، جهان را در شرایط حساس 
کنونی، به امنیت و آرامش انسان ها که از اهداف اصلی سازمان ملل 
است، گامی نزدیکتر کند. وی اظهارداشت:من از منطقه ای میآیم که 
بخشهای مهمی از آن در آتش تندروی و افراطی گری می سوزد،در 
شرق و غرب کشور من، افراطی گری، همسایگان ما را تهدید می 
کند و خشونت می ورزد و خون میریزد. رییس جمهوری ادامه داد: 
آنان البته تنها به یک زبان سخن نمی گویند و حتی رنگ پوست آنها 
هم یکی نیست و یک ملیت واحد ندارند؛ آنان از کشورهای مختلف 
به خاورمیانه آمده اند اما ایدئولوژی واحدی دارند: »افراطی گری و 
خشونت« و هدف واحدی دارند: »نابودی تمدن، اسلام هراسی و 

ایجاد زمینه برای مداخله مجدّد بیگانگان در منطقه«.

تروریسم جهانی شده است
روحانی افزود: با کمال تأسف، تروریسم، جهانی شده و از نیویورك 
تا موصل، از دمشق تا بغداد، از شرقی ترین تا غربی ترین نقطه جهان، 
از القاعده تا داعش، افراطیون جهان یکدیگر را یافته اند و ندا سر 

داده اند که متحد شوید اما آیا ما در برابر افراطیون متحدیم؟!
وی با بیان اینکه افراطی گری یک مسئلۀ منطقه ای نیست که 
فقط ملت های منطقه ما با آن درگیر باشند، تصریح کرد: افراطی 
گری، مسئله ای جهانی است که برخی از کشورها در پیدایش آن 
مؤثر بوده و در مبارزه با آن ناکام و اکنون ملت های ما، تاوان آن را 

پس می دهند.
فرزند  امروز،  ستیزی  غرب  اینکه  بیان  با  جمهوری  رییس 
استعمارگری دیروز است، گفت: غرب ستیزی امروز، واکنش به 
نژادپرستی دیروز است؛ برخی از سازمانهای اطلاعاتی، تیغ را به دستِ 

زنگی مست داده اند و او نیز همه را از دم تیغ می گذراند.

ایجاد کنندگان تروریست در پیشگاه گذشته 
و در برابر آینده عذرخواهی کنند

روحانی افزود: همه آنان که در ایجاد و تقویت این گروههای 
تروریست نقش داشته اند، باید به اشتباهات خود در پدیدار شدن 
افراطی گری اعتراف کنند و نه تنها در پیشگاه گذشته که در برابر 
با  اصولی  مقابله  برای  داد:  ادامه  آینده هم عذرخواهی کنند.وی 
تروریسم، باید ریشه های آن را شناخت و چشمه های آن را خشکاند. 
تروریسم در بستر فقر، بیکاری، تبعیض، تحقیر و بی عدالتی میروید و 

با فرهنگ خشونت رشد می کند.

برای ریشه کن کردن تروریسم 
باید عدالت و توسعه را گستراند

رییس جمهوری تاکید کرد: برای ریشه کن کردن تروریسم 
باید عدالت و توسعه را گستراند و از تحریف ادیان الهی برای توجیه 
قساوت و بیرحمی جلوگیری کرد. روحانی خاطرنشان کرد: درد 
بزرگتر آن است که این تروریست ها به نام دین، خون میریزند و 
به نام اسلام سر می برُند، می خواهند این حقیقت مسلّم تاریخ را 
پوشیده نگهدارند که بر اساس آموزه همه پیامبران الهی از ابراهیم 
و موسی تا عیسی و محمد)ص(، کشتن یک انسان بیگناه همانند 
کشتار همه بشریت است. وی ادامه داد: من در شگفتم این گروه های 
آدمکش، گروه خود را اسلامی می نامند و شگفت آورتر آنکه رسانه 
های غربی نیز در همراهی با آنان، این نام مجعول را که تنفر همه 
مسلمانان را برمی انگیزد، تکرار می کنند؛ غافل از آنکه مسلمانانی که 
هر روز خدای خویش را به صفت رحمانیت یاد می کنند و از پیامبر 
خویش درس عطوفت و محبت آموخته اند، این افتراءها را، بخشی 
از پروژه اسلام هراسی می شمارند. رییس شورای عالی امنیت ملی 
با بیان اینکه اشتباهات راهبردی غرب در مسایل منطقه خاورمیانه و 
آسیای مرکزی و قفقاز، این نقطه از جهان را به بهشت تروریست ها و 
افراطیون بدل کرده است، گفت: تجاوز نظامی به افغانستان و عراق و 
مداخلات های نادرست در تحولات سوریه نمونه های روشنی از این 

راهبرد غلط در منطقۀ خاورمیانه است.

دموکراسی محصول رشد و توسعه است، نه جنگ و تجاوز
روحانی افزود: اتخاذ رویکردهای غیرمسالمت آمیز و تجاوز و 
اشغال نظامی، از آن جا که معیشت و حیات مردم عادی را هدف قرار 
میدهد، پیامدهای روانی و رفتاری متعددی را در پی دارد که امروز، 
برُوز آن را بصورت خشونت و آدمکشی در منطقۀ خاورمیانه و آفریقا، 
مشاهده میکنیم؛ که حتی برخی شهروندان سایر نقاط جهان را هم، 
با خود همراه کرده است. وی خاطرنشان کرد: خشونت همچون یک 
بیماری مسری، در حال سرایت به سایرِ نقاطِ جهان است. ما همواره 
معتقد بودیم که دمکراسی، با کوله پشتی، نمیآید؛ دمکراسی، محصول 
رشد و توسعه است، نه جنگ و تجاوز. دمکراسی یک کالای صادراتی 
نیست که از غرب به شرق تجارت شود. در یک جامعۀ توسعه نیافته، 
دمکراسی وارداتی، به دولتِ ضعیف، منتهی می شود و دولت ضعیف 
هم به شدت آسیب پذیر. رییس جمهوری گفت: وقتی پای ژنرال ها 
به منطقه باز شد، انتظار نداشته باشید دیپلمات ها به استقبال آنان 
بروند. وقتی جنگ شروع شد، دیپلماسی به پایان می رسد. وقتی 
تحریم آغاز شد، نفرتِ عمیق از تحریم کنندگان هم شروع می شود. 

وقتی فضای خاورمیانه امنیتی شد، پاسخ آن هم امنیتی می شود.

جهان غرب یکبار برای همیشه خاطره تلخ 
حمایت از دیکتاتوری را کمرنگ کند

روحانی با بیان اینکه منافع کشورهای غربی در این منطقه، در گرو 
به رسمیت شناختن باورها و خواست مردم منطقه در قالب نظام های 
مردمسالار است، اظهارداشت: از جهان غرب، انتظار می رود در این 
منطقه، یکبار و برای همیشه، در جبهۀ حامی مردمسالاری واقعی، 
قرار گیرد و بدین ترتیب، خاطره تلخ حمایت از دیکتاتوری ها را 
کمرنگ کند. وی ادامه داد: تجربۀ پیدایش القاعده، طالبان و گروه 
های افراطی اخیر، نشان داد که نمی شود از گروه های افراطی، برای 
مقابله با کشورهای مخالف، استفاده کرد، و پس از آن، از عوارض 
پیدایش این افراط، در امان ماند. تکرار اشتباهات، علیرغم این همه 

تجربۀ پرهزینه، موجب تعجب است.

نسبت به خطر گسترش افراطی گری 
و برخورد غلط با این پدیده هشدار می دهم

رییس قوه مجریه گفت: به یاد داشته باشیم که ایران، روزی همه 
را به »گفت وگو« دعوت کرد که هنوز جنایت ۱۱ سپتامبر، رخ نداده 
بود و روزی به »جهان عاری از خشونت و افراطی گری« خواند، که 
هنوز خشونت های اخیر ظهور نکرده بود. شاید سال گذشته، تعداد 
اندکی، آتشِ شعله ور شدۀ کنونی را پیش بینی می کردند. اما امروز 
خشونت و افراطی گری بدون مهار، خود را بصورت یک تهدیدِ قطعی 

جهانی، نمایان ساخته است.
روحانی افزود: بطور مسلم، اگر چرایی برُوز پدیدۀ کنونی را به 
درستی تحلیل نکنیم، نخواهیم توانست راه حلِ درستِ برُون رفت از 
آن را پیدا کنیم. امروز هم، دوباره، نسبت به خطرِ گسترشِ افراطی 
گری و همچنین خطرِ دركِ نادرست و برخورد غلط با این پدیده، 
هشدار میدهم. وی با اینکه خاورمیانه، تشنۀ توسعه است، و خسته از 
جنگ، تاکید کرد: این حق طبیعی مردمانِ سرزمین های حاصلخیزِ 
خاورمیانه است که از زندگی توأم با صلح و رفاه، برخوردار باشند. در 
گذشته، استعمار این حق را از آنان سلب کرد و اکنون سایۀ جنگ و 

خشونت، امنیت آنان را تهدید می کند.

 نخبگان منطقه می توانند قوی ترین ائتلاف های 
بین المللی علیه خشونت را تشکیل دهند

رییس جمهوری گفت: در منطقۀ ما، سیاستمداران، و نخبگانِ 
معتدلی وجود دارند که مورد اعتماد ملت های خویشاند. آنان، نه 
غرب ستیزند و نه غربگرا. به نقش استعمار در عقب افتادگی ملت های 
منطقه آگاهند اما از نقش ملت های خویش در راه توسعه یافتگی 

نیز، غفلت نمی ورزند؛ غرب را از خطاهایش مبرا نمی کنند، اما به 
غفلت های خویش نیز توجه دارند. این نخبگان، می توانند با جلب 
اعتماد مردم، قویترین ائتلاف های ملی و بین المللی علیه خشونت 

را تشکیل دهند.
این نخبگان، صدای واقعی مردم  تاکید کرد: صدای  روحانی 
اعتدال گرا در جهان اسلام است؛ صدای آشنای یک افغانِ خسته 
از جنگ؛ عراقی قربانی افراط گری؛ سوری هراسانْ، از تروریسم؛ و 
لبنانی نگرانْ، از خشونت و فرقه گرایی. سخن ما این است که اگر 
برخی کشورها، با ادعای رهبری ائتلاف، در پی ادامۀ برتری جویی در 

منطقه باشند، دچار اشتباهی راهبردی شده اند.
وی ادامه داد: بدیهی است کشورهای منطقه که درد را بهتر می 
شناسند، بهتر هم، می توانند با همفکری و ائتلاف، مسئولیت مبارزه 
را پذیرفته و، رهبری آن را بر دوش گیرند و اگر دیگر کشورها می 

خواهند علیه تروریسم، گامی بردارند، باید به حمایت آنان برخیزند.
رییس جمهوری گفت:من اعلام می کنم، اگر امروز همۀ توان 
خود را علیه افراط و خشونت، به کار نگیریم، و کار را به کاردان 
نسپریم، فردا جهان برای هیچکس، جای امنی نخواهد بود. روحانی 
افزود: سال گذشته با ارائه طرح »مبارزه با خشونت و افراطی گری« 
که با استقبال گستردهای روبرو شد، کوشش کردم تا کشورم نقش 

خود را در تحقق صلح و امنیت منطقه ای و بین المللی، ایفا کند.

کشورهای منطقه نیازمند همکاری 
برای دستیابی به تفاهم مشترک و دائمی هستند

وی ادامه داد: در منطقه پرآشوب و پرتلاطم خاورمیانه، ایران 
با ثبات ترین و امن ترین کشورهای این منطقه است.  از  یکی 
همه کشورهای منطقه باید در نظر داشته باشند که، همه ما در 
یک کشتی نشسته ایم، در مسائل سیاسی و اجتماعی، تا امنیتی و 
نظامی، همۀ ما نیازمند همکاریهای گسترده برای دستیابی به تفاهم 
مشترك و دائمی هستیم. رییس شورای عالی امنیت ملی گفت: اگر 
در منطقۀ خاورمیانه، هماهنگی و همکاری بیشتر و گستردهتری 
می داشتیم، هزاران انسان بی گناه فلسطینی در غزه، قربانی تجاوز 
رژیم صهیونیستی قرار نمی گرفتند. روحانی اظهارداشت: جمهوری 
اسلامی ایران در تمامی عرصه ها، مبنای حل مشکلات را تعامل و 
اعتمادسازی پایدار میان قدرت های منطقه ای می داند و از هرگونه 
همکاری میان کشورهای مسلمان برای مبارزه با افراطی گری، تهدید 
و تجاوز، حمایت می کند و آماده است نقش دائمی سازنده و مؤثرِ 

خود را، ایفا کند.

 مصالحه و توافق با ایران، به نفع همگان
بخصوص کشورهای منطقه است

وی در ادامه با بیان اینکه تداوم تحریم های ظالمانه علیه ایران، 
تداوم اشتباهی راهبردی علیۀ یک ملتِ معتدل و مستقل، در شرایط 

حساس منطقۀ ماست، تصریح کرد: ما در یک سال گذشته، به شفاف 
ترین گفت وگوها، برای اعتمادسازی در موضوع هسته ای ایران دست 
زده ایم؛ و نه در اثر تهدید و تحریم که بر مبنای ارادۀ ملت خود، 
مذاکره جدی و صادقانه را در دستور کار قرار داده ایم زیرا براین باوریم 
که موضوع هسته ای، یک راه حل، بیشتر ندارد و، آن فقط مذاکره 
است و اگر برخی در تخیل خویش، به راههای دیگری می اندیشند، 
در اشتباهند. رییس جمهوری گفت: هرگونه تأخیر در حصول توافق 
نهایی، تنها هزینه ها را بالا می برد و این هزینه ها نه فقط بر ما، که بر 
اقتصاد و تجارت طرف مقابل و بر توسعه و امنیت منطقه ای تحمیل 
می شود وهیچکس نباید در این حقیقت تردیدی داشته باشد که 
مصالحه و توافق با ایران، به نفع همگان، بخصوص کشورهای منطقه 
است. روحانی با بیان اینکه روند مذاکرات هسته ای میان ایران و 
کشورهای ۱+۵ در ماه های گذشته، با جدیت و امیدواری متقابل 
به پیش رفته است، اظهارداشت: جمهوری اسلامی ایران به گواهی 
همه ناظران بین المللی، با صداقت و اقتدار به تعهدات خویش عمل 
کرده است؛ اگر چه طرف مقابل، با برخی اظهارات و اقدامات، به تردید 
در عزم و واقع بینی خویش دامن زده است. وی ادامه داد: امیدواریم 
مذاکرات جاری در فرصت کوتاه باقیمانده، به توافق نهایی بینجامد. 

ما به ادامۀ برنامۀ هسته ای صلح آمیز خود، شامل اعِمال حق غنی 
سازی و سایر حقوق هسته ای در خاك ایران، در چارچوب مقررات 
بین المللی، مصمم هستیم . ما با انگیزۀ مثبت، حسن نیت و جدیت، 
به تداوم مذاکرات هسته ای با کشورهای طرف مذاکره، بر مبنای 
اعتماد متقابل، رفع دوسویۀ ابهامات، موضع برابر، احترام متقابل و 

اصول پذیرفته شدۀ بین المللی، پایبندیم.
رییس جمهوری گفت: از دیدگاه ما، التزام به تعهدات و اجرای 
دقیق تفاهمات و، اجتناب از زیاده خواهی در مذاکرات، از سوی 
طرف های مذاکره کننده با ایران، ضرورتی تامّ دارد زیرا توافق نهایی در 
مورد برنامۀ هسته ای صلح آمیز ایران، می تواند سرآغاز همکاری های 
همه جانبه، در راستای پیشبرد امنیت، صلح و توسعه و در منطقه 
و جهان باشد. روحانی افزود: مردم ایران پایبند به اصول و ارزش 
هایی هستند که استقلال، توسعه و غرور ملی در رأسِ آنهاست؛ مردم 
عملکرد دولت های خود را بر اساس همین معیارها مورد ارزیابی قرار 
می دهند. وی ادامه داد: اگر طرف های مذاکره کننده، این واقعیتِ 
بارزِ ملی را مورد توجه قرار ندهند و دچار خطاهای محاسباتی شوند، 

یک فرصت استثنایی و تاریخی از دست خواهد رفت.
رییس قوه مجریه گفت: همانطور که می دانید، دولت ایران در 
سال جاری میلادی، با ابتکاراتی که در مذاکرات هسته ای به کار 
برد، شرایط جدیدی را برای حل موضوع بوجود آورد که دستاورد 

مرحله ای آن توافق ژنو بود.

روحانی افزود: با توجه به رویکرد اعتمادساز و شفاف جمهوری 
اسلامی ایران در این زمینه و تداوم آن، در صورتی که طرف های 
مذاکره کننده نیز متقابلاً از عزم و انعطافِ کافی برخوردار باشند و 
ظرفِ مهلتِ تعیین شده، بتوانیم در حل این مسئله به موفقیتِ کامل 
دست یابیم، فضای کاملاً متفاوتی به لحاظ همکاری های منطقه ای 
و جهانی بوجود خواهد آمد، که در سایۀ آن، امکان تمرکز بر حل 
مسائل مهم منطقه از جمله مسئله بسیار مهم مبارزه با خشونت و 

افراطی گری در منطقه، فراهم خواهد شد.
وی ادامه داد: دستیابی به توافق جامع هسته ای با ایران، فرصتی 
تاریخی برای غرب است که نشان دهد با پیشرفت و توسعه دیگران 
مخالف نیست و تبعیض در مقررات بین المللی را دنبال نمی کند: این 
توافق می تواند پیامی جهانی برای صلح و امنیت نیز داشته باشد که 

راه حل اختلافات، مذاکره و تکریم است نه منازعه و تحریم.

رویکرد اصولی ما، پایان بخشیدن به توهم ایران هراسی و 
زمینه سازی برای مشارکت راهبردی با همسایگان است

رییس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود گفت: ملت 
بزرگ ایران که در سال گذشته با حضور گسترده خود در انتخاباتی 
آرام و پرشکوه، با روی کار آوردن این دولت، از گفتمان » تدبیر، امید 
و اعتدال« استقبال کردند، از دولت منتخب خود، در راه سازندگی 
کشور پشتیبانی و حمایت می کنند؛ در حالی که بعضی از کشورهای 

پیرامونی ایران، دستخوش جنگ و ناآرامی هستند، ایران سرزمین 
امنیت، ثبات و آرامش است.

روحانی با بیان اینکه سیاست اصولی کشور من، تلاش برای تعامل 
سازنده با همسایگان بر اساس احترام متقابل، و با تأکید بر منافع 
مشترك است، افزود: طرح مسئلۀ سلطۀ ایران بر کشورهای مسلمان 
منطقه، افسانه ای بیش نیست که در قالب پروژه ایران هراسی در 

سال های اخیر بر آن دمیده می شود.
وی ادامه داد: آنها که در این شیپور می دمند، نیاز به جعل 
دشمنی موهوم دارند تا تنش را تداوم دهند و با تشدید تضادّ و 
تفرقه، منابع توسعه ملت ها را به انحراف کشند؛ رویکرد اصولی ما 
پایان بخشیدن به توهم ایران هراسی، و زمینه سازی برای مشارکت 

راهبردی با همسایگان است. 
رییس جمهوری گفت: همانطور که در سال گذشته نسبت به 
توسعه خشونت و افراطی گری هشدار دادم، امسال نیز تأکید می 
کنم، که اگر رویکرد درست برای مواجهه با این مسئله، اتخاذ نشود، 
به سمت منطقه ای، ناآرام و پرتلاطم با بازتاب های جهانی، خواهیم 
رفت. روحانی تاکید کرد: راه حل درستِ برخورد با این مسئله نیز ، 
نه از بیرون بلکه با محوریت و ابتکار درونی و البته همکاری های 

بین المللی قابل تصور است.
وی خاطرنشان کرد: خدای بزرگ در قران کریم به مؤمنانی که 
کار شایسته را در برنامه عمل خود قرار می دهند مژده داده است که 
بر زمین ماندگاری خواهند داشت و بیم و هراس شان به امن و امان 

بدل خواهد شد. ولَیبدِلنهم من بعد خوفهم أمناً.
رییس جمهوری گفت: امیدوارم نسل ما با تلاشی شایسته، زمینی 

ایمن تر و آبادتر برای نسل فردا به یادگار بگذارد.

فضای دنیا نسبت به ایران تغییر کرده است
رییس جمهور همچنین شامگاه پنج شنبه به وقت نیویورك)صبح 
جمعه به وقت تهران ( در جمع ایرانیان مقیم آمریکا گفت : سازمان 
تحریم ها بر هم خورده است و امکان بازگشت شرایط به آنچه در 

یک سال پیش بود، وجود ندارد.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی با بیان اینکه 
عده ای در داخل کشور بودند که می گفتند ما برای پیشرفت نیازی 
به جهان نداریم و عده ای هم در خارج از کشور می گفتند ایران را 
می شود حذف کرد ، گفت: امروز در داخل کشور همه قبول دارند که 
راه درست، تعامل سازنده با جهان است و در خارج از کشور بر این 
نکته توافق شده است که بدون ایران در بسیاری از مسایل منطقه ای 
و جهانی کارها سخت پیش می رود و یا در عمل ناممکن شده است.

رییس شورای عالی امنیت ملی با تاکید بر اینکه در موضوع 
هسته ای کارها در مسیر درست پیش می رود و کارشناسان پیشبرد 
کار را در دست گرفته اند، تصریح کرد: ملت ایران در انتخابات بر شعار 
تعامل سازنده با جهان تاکید داشتند و اگر قرار است ما در مسایل مهم 
به موفقیت برسیم نیاز است که همه در کنار هم باشیم و هم پای 

یکدیگر به مقصد برسیم.
رییس جمهور با اشاره به توافق ایران با ۱+۵ بر سر برنامه اقدام 
مشترك ژنو گفت : خوشبختانه امروز فضای دنیا نسبت به دولت و 
چهره ایران تغییرکرده است و ایرانیان خارج از کشور بیش از دیگران 

این تغییر در افکار عمومی جهانیان را بهتر لمس می کنند.
دکتر روحانی اضافه کرد: امروز روابط ما با همه بازیگران بین المللی 
از جمله همسایگان یک گام حساب شده و موثر به پیش رفته است.

رییس شورای عالی انقلاب فرهنگی در این دیدار که سخنانش با 
تشویق مکرر حاضران قطع می شد، گفت: بزرگترین سرمایه کشور ما 
نه نفت و معادن که فرهیختگان و دانشمندان و شایستگانی است که 

دل و قلبشان در گرو تعالی و پیشرفت کشور می تپد.
رییس جمهور با بیان اینکه ما به همه کسانی که به توسعه کشور 
می اندیشند افتخار می کنیم، تصریح کرد: باید مدام این شعار را که 
»نگوییم دولت برای کشور چه کار کرد ، بگوییم ما برای کشور چه 
کار کرده ایم« را تکرار کنیم و برای عبور از مشکلات دست در دست 
هم قرار دهیم. دکتر روحانی با اشاره به حضور سرمایه گذاران و 
کارآفرینان ایرانی ساکن داخل و خارج از کشور در سفرهای استانی ، 
از سرمایه گذاری و طراحی دهها طرح و پروژه با حضور آنها در گوشه 

و کنار کشور خبر داد.
رییس شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد : همه ما باید به فکر 
فردای فرزندانمان باشیم و فردای فرزندان و افتخار آنها به ایران آباد ، 
سربلند و با عزت است. این کار در صورتی امکان پذیر است که همه 
ما دست به دست هم بدهیم و بتوانیم غرور ملی را در شان ملت ایران 

بدست آورده و حفظ کنیم.
رییس جمهور پیشرفت های کشور در یک سال اخیر را مرهون 
فداکاری و تلاش همه ملت ایران و رهنمودهای رهبر معظم انقلاب 
دانست و گفت : اگر وحدت مردم در امور و حمایت های رهبر معظم 

انقلاب نبود امروز در این نقطه که ایستاده ایم قرار نداشتیم.
رییس جمهوری در تشریح پیشرفت های دولت یازدهم در 
عرصه های مختلف ، موفقیت های دولت درمهار تورم و خروج از 
رکود در یکسال گذشته را یادآور شد و افزود: مهمترین دستاورد 
دولت بازگرداندن آرامش و ثبات اقتصادی به کشور بود که نتیجه آن 

امیدواری به آینده و رغبت سرمایه گذاران به حضور در ایران است.
دکتر روحانی با بیان اینکه در ابتدای قبول مسئولیت بسیاری از 
کارشناسان و متخصصان دستیابی به اهداف تعیین شده از سوی 
رییس جمهوری را غیر ممکن تلقی می کردند گفت : این هدف ها 
محقق شد بطوریکه براساس اخرین آمار بانک مرکزی که دیروز 
منتشر شد تورم به ۲۱ درصد رسیده و رشد اقتصادی سه ماهه اول 
سال پس از دو سال رشد منفی عدد چهار ممیز شش را نشان می 

دهد که معنایش خروج از رکود است.
رییس شورای عالی اقتصاد کلید موفقیت دولت را اینگونه تعریف 
کرد: یک کار بیشتر نکردیم و آن این بود که تصمیمات یک شبه را 
کنار گذاشتیم. تصمیمات فی البداهه را نپذیرفتیم و برای اجرای هر 

طرح و برنامه با صاحبنظران و کارشناسان مشورت کردیم.
رییس شورای عالی سلامت با اشاره به اجرای برنامه بی نظیر 
اینجا کسی  در  نمی خواهم  من   : افزود  بیمه  همگانی  پوشش 
را سرزنش کنم ولی خیلی از کشورهای بزرگ در این راه تلاش 
کردند و ناموفق شدند. رییس جمهور برخی طرح های دولت در 
حوزه آب ، محیط زیست و کشاورزی را برشمرد و گفت : ما مدعی 
رفع همه نگرانی ها و مشکلات نیستیم اما به اندازه یکسالی که از 
شروع ماموریت این دولت می گذرد گام های ارزشمندی برداشته 
شده است. دکتر روحانی به پیشرفت های حاصل شده در مبحث 
سیاست داخلی نظیر استقبال از انتقاد ، ایجاد نشاط در دانشگاه ها 
و فعالیت احزاب اشاره کرد و گفت : همه باید کمک کنیم و نباید 
انتظار داشته باشیم دولت همه مشکلات را حل کند.این حوزه نیازبه 
همکاری همه قوا ، نزدیک کردن افکار دارد و باید این اصل را که» 
نمی توان هیچ گروهی ولو نظراتشان را نمی پسندیم به انزوا برانیم 
«، باور داشته باشیم. رییس شورای عالی امنیت ملی گفت : دولت 
جمهوری اسلامی افتخار می کند که در منطقه پرتلاطم خاورمیانه 
کشوری با ثبات است و امنیت در تمام مرزهایش وجود دارد و توانسته 
قبل از آنکه دیگران درباره بسیاری از مشکلات منطقه تصمیم بگیرند 
عملگرایانه وارد شود و به ملتهای منطقه و همسایگان کمک کند هر 

چند برخی نخواهند به واقعیت های موجود اقرار کنند.
پیش از سخنان رییس جمهوری، پروفسور فضل الله رضا و دکتر 
مریم طبیب زاده به نمایندگی از جامعه فرهیخته کشور در آمریکا 
دیدگاه های خود را درخصوص مسایل روز کشور در عرصه های 

مختلف بیان کردند.

اخبـــار
رهبر معظم انقلاب در پیامی به مناسبت هفته دفاع مقدس:

دفاع مقدس نمایش مجموعه ای از 
عظمت های ملت است 

دفاع هشت ساله ملت ایران مجموعه در هم تنیده ئی از عظمت ها و جلوه های 
جلال و جمالی است که یک ملت می تواند در نمایشگاه زندگی تاریخی خود به 
نمایش بگذارد. ولی شهید و شهادت، آن نگین درخشان و خیره کننده ئی است 
که در این مجموعه شگفت آور، برجسته تر و گرانبهاتر از هر پدیده دیگر به چشم 
می آید. این برجستگی، محصول فداکاری مخلصانه انسانی است که خود و همه 
شئون حیات مادی را در برابر رضای الهی نادیده انگاشته و همه چیز را نثار این 

راه پر افتخار کرده است.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی، روز )پنجشنبه( با صدور پیامی 
به مناسبت هفته دفاع مقدس و روز تجلیل از شهیدان و ایثارگران، تاکید کردند: دفاع هشت 
ساله ملت ایران مجموعه در هم تنیده ئی از عظمت های یک ملت، و شهید و شهادت آن 
نگین درخشانی است که در این مجموعه ی شگفت آور، برجسته تر از هر پدیده دیگر به 
چشم می آید. متن این پیام که همزمان با مراسم غبار روبی، عطرافشانی و گلباران مزار 
شهیدان در سراسر کشور از سوی حجت الاسلام و المسلمین شهیدی محلاتی نماینده 
ولی فقیه در بنیاد شهید و امور ایثارگران در گلزار شهدای بهشت زهرای تهران قرائت شد، 

به این شرح است: 
بسم الله الرّحمن الرّحیم

دفاع هشت ساله ملت ایران مجموعه در هم تنیده ئی از عظمت ها و جلوه های جلال و 
جمالی است که یک ملت می تواند در نمایشگاه زندگی تاریخی خود به نمایش بگذارد. ولی 
شهید و شهادت، آن نگین درخشان و خیره کننده ئی است که در این مجموعه شگفت آور، 
برجسته تر و گرانبهاتر از هر پدیده دیگر به چشم می آید. این برجستگی، محصول فداکاری 
مخلصانه انسانی است که خود و همه شئون حیات مادی را در برابر رضای الهی نادیده 

انگاشته و همه چیز را نثار این راه پر افتخار کرده است.
خانواده های شهیدان؛ پدران، مادران، همسران، فرزندان و دیگر دلبستگان شهید نیز هر 

یک سهمی از این افتخار و عزت معنوی را بدست آورده اند.
سلام خدا و فرشتگان و بندگان صالح بر این برجستگان جوامع بشری باد.

سیّدعلی خامنه ای

آیت الله سیدحسن خمینی: 

نباید به اسم مصلحت 
از شجاعت دست برداریم

آیت الله سید حسن خمینی با اشاره به تأثیر شجاعت امام راحل در ورود 
ایشان به مبارزات انقلابی، تأکید کرد: هر فسادی با سرکوب شجاعت آغاز و با 

سرکوب شجاعت نیز نهادینه می شود.
به گزارش »جماران«، آیت الله سید حسن خمینی در دیدار با نمایندگان تشکل های 
دانشجویی دانشگاه های آزاد سراسر کشور، به بیان اهمیت عنصر »شجاعت« در شخصیت 
امام خمینی پرداخت و اظهار داشت: من یکبار در صدمین سالگرد تولد امام به این نکته 
اشاره کردم که امام بر مبنای یکسری اصول وارد انقلاب شد و بر اساس اصول دیگری نیز 
برخی دیگر وارد این عرصه نشدند. اما بعد از آن سخنرانی یکی از یاران امام که به رحمت 
خدا رفته است در گوش من گفت که همه اینها درست است، اما به این خاطر نبود که امام 
مبارزه کرد و دیگران نکردند؛ بلکه علت این بود که امام نمی ترسید و بقیه می ترسیدند.وی 
با بیان اینکه آن جمله برای من تلنگری بود که گاهی اوقات ما پشت نقاب سخنان و عناوین 
مسائل شخصی خود را پنهان می کنیم، افزود: مهمترین چیزی که امام را از اقران خود 
متمایز کرد شجاعت بود و این شجاعت مانند یک نقطه نورانی وقتی وارد جامعه شد دیگران 
را در حوزه اشراق و مغناطیس خود قرار داد و به تعبیری امام شجاعت خود را به جامعه 
نیز تزریق و پمپاژ کرد.یادگار امام گفت: جامعه گاهی اوقات به جایی می رسد که همه در 
میدان هستند اما نیازمند دمیدن روح شجاعت است که در نتیجه پدید آمدن همین روحیه 
بود که انقلاب اسلامی و دفاع مقدس پدید آمد و روحیه انقلابی و دین داری وارد جامعه 
شد.عضو هیأت امنای دانشگاه آزاد اسلامی با توصیه به اینکه روح شجاعت را در مجموعه 
هایتان زنده نگه دارید، تصریح کرد: هیچ جامعه ای در هیچ کجای دنیا با سرکوب شجاعت 
به جایی نمی رسد و هر فسادی با سرکوب شجاعت آغاز و با سرکوب شجاعت نیز نهادینه 
می شود. لذا باید شجاعت را در خانواده و فرزندان و محیط های مختلف اجتماعی تعمیم 
دهیم، زیرا اگر شجاعت بمیرد مقابل مسلمات سکوت کرده و بدی های قطعی را به عنوان 
واقعیات می پذیریم. البته شجاعت را آمیخته با ادب، تدبیر و مصلحت کنید، اما نه اینکه به 
نام مصلحت ترس خود را بپوشانید.آیت الله سید حسن خمینی با اشاره به حدیثی از امام 
صادق)ع( گفت: نیت افراد از انجام کارها را خودشان بهتر می دانند و افعال ما تابعی از نیات 
و انگیزه های ماست.وی اظهار داشت: انسانها باید در زندگی شجاعت داشته باشند و این به 
معنای بی تدبیری نیست؛ به اسم مصلحت نیز نباید از شجاعت دست برداریم و چشم بر 
واقعیات ببندیم که رمز فعالیت های دانشجویی و جوانانه همین است.یادگار امام به موضوع 
کرسی های آزاد اندیشی نیز اشاره کرد و یادآور شد: راه اندازی این کرسی ها مطالبه رهبری 
است و همه نیز آن را تکرار می کنند؛ اما اتفاقی نمی افتد. ایشان همچنین می گویند »خدا 
لعنت کند کسانی که دانشگاه را سیاسی نمی خواهند« و تشکل های دانشجویی باید تحقق 
این دو جمله رهبری را مطالبه خود قرار دهند.وی با توصیه اینکه شجاعت و تدبیر را فدای 
یکدیگر نکنید، گفت: خودمان بهتر می دانیم که سخن ما به خاطر ترس است یا مصلحت 
و سر خودمان نباید کلاه بگذاریم و باید از درون همین تشکل های اسلامی شجاعت را در 

جامعه نهادینه کنیم.

تبادل تفاهم نامه کنترل اجتماعي 
بین سپاه و نیروي انتظامي

 ایمان : فرمانده سپاه علي ابن ابیطالب )ع( در دیدار فرمانده انتظامي استان 
قم با اشاره به تبادل تفاهم نامه کنترل اجتماعي بین سپاه و نیروي انتظامي، ناجا 

را به عنوان یک مجموعه وزین در بین مردم ذکر کرد. 

فرمانده انتظامي استان قم به همراه رئیس حفاظت اطلاعات، رئیس پلیس اطلاعات 
و امنیت عمومي و همچنین معاون اجتماعي این فرماندهي همزمان با هفته دفاع مقدس 
با فرمانده، جانشین و معاونان سپاه حضرت علي ابن ابیطالب )ع( دیدار و گفت و گو 
کردند. فرمانده سپاه حضرت علي ابن ابیطالب )ع( در سخناني ضمن تبریک ایام دفاع 
مقدس افزود: هفته دفاع مقدس به عنوان طلیعه آن دوران طلایي که دشمنان ما آتش 
برافروختند تا خرمن انقلاب اسلامي را آتش بزنند اما مشیت الهي پیروزي رزمنده ها در 
جنگ بود همانطور که خداوند در قرآن مي فرماید ما آتش را براي ابراهیم )ع( سرد و 
آن را حفظ کردیم.سردار "مهدوي نژاد" با اشاره به سخنان مقام معظم رهبري)مدظله 
العالي( که فرمودند دشمنان جنگ را براي ما تحمیل کردند تا انقلاب را نابود کنند اما 
شعله کشید و به جهان سرایت کرد، تاکید کرد: انقلاب اسلامي در آتش دشمنان توانست 
محفوظ بماند و نه تنها محفوظ ماند بلکه توانست رشد کرده و به توانایي بالایي برسد. 
وي در ادامه از زحمات و تلاش نیروي انتظامي در بخش هاي مختلف این نیرو تقدیر و 
اظهارکرد: پلیس قم پیوسته و به مناسبت هاي مختلف مشغول خدمت به مردم است. 
فرمانده سپاه حضرت علي ابن ابیطالب )ع( با بیان اینکه این دو مجموعه براي خدا کار 
کرده و به دنبال تحسین از سوي کسي نیست، تصریح کرد: سپاه انجام ماموریت ها را 
به عنوان وظیفه ذاتي خود مي داند در حقیقت ماموریت ما پاسداري از انقلاب اسلامي 
است و هر جایي که احساس شود ضرورتي وجود دارد ما به وظیفه مان عمل مي کنیم. 
سردار مهدوي نژاد سپس با بیان اینکه نیروي انتظامي بین مردم جایگاه و نفوذ دارد و به 
عنوان یک مجموعه وزین مطرح است، خاطرنشان کرد: جایگاه پلیس براي ما دلگرمي 
است و اگر کاري از دست ما بر بیاید براي کمک به ماموریت هاي این نیرو آماده ایم. 
فرمانده سپاه حضرت علي ابن ابیطالب )ع( با بیان اینکه نیروي انتظامي از حمایت هاي 
رهبر معظم انقلاب برخوردار است، تصریح کرد: تمام مجموعه نیروي انتظامي نیز در 
تلاشند تا فرمایشات معظم له را محقق کنند . سردار "کاظم مجتبایي" نیز گفت: مهم 
ترین هدف از این دیدار تبریک هفته دفاع مقدس به پاسداران که یادگاران جنگ و 
مجاهدت هستند و همچنین قدرشناسي از آن دلاوري ها در مجموعه سپاه و بسیج که 
در مقابل تمامي هجمه هاي دشمن در هشت سال جنگ تحمیلي ایستادند. وي سپس 
با تقدیر از همکاري بخش هاي مختلف سپاه علي الخصوص اطلاعات و عملیات با نیروي 
انتظامي، افزود: مایه مباهات است که سپاه همیشه در انجام ماموریت ها و در همکاري با 
نیروي انتظامي پیش قدم است. فرمانده انتظامي استان قم بخش دوم سخنانش را انعقاد 
تفاهم نامه في مابین این دو مجموعه عنوان و تصریح کرد: لازم است تا سطح همکاري 
ها بیش از پیش افزایش یافته تا در سطح استان اثرگذار باشد. گفتني است، در پایان 
تفاهم نامه اي در بخش هاي مختلف اعم از اطلاعاتي و فرهنگي میان دو مجموعه منعقد 

و به امضاء طرفین رسید. 

 رییس جمهوری در نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد:

مصالحه و توافق با ایران به نفع همه است

ما در یک سال گذشته، به شفاف ترین گفت وگوها، برای اعتمادسازی 
در موضوع هسته ای ایران دست زده ایم؛ و نه در اثر تهدید و تحریم که بر مبنای 
ارادۀ ملت خود، مذاکره جدی و صادقانه را در دستور کار قرار داده ایم زیرا براین 
باوریم که موضوع هسته ای، یک راه حل، بیشتر ندارد و، آن فقط مذاکره است 

و اگر برخی در تخیل خویش، به راههای دیگری می اندیشند، در اشتباهند. 
هرگونه تأخیر در حصول توافق نهایی، تنها هزینه ها را بالا می برد و این هزینه 
ها نه فقط بر ما، که بر اقتصاد و تجارت طرف مقابل و بر توسعه و امنیت منطقه 
ای تحمیل می شود وهیچکس نباید در این حقیقت تردیدی داشته باشد که 

مصالحه و توافق با ایران، به نفع همگان، بخصوص کشورهای منطقه است

در منطقه پرآشوب و پرتلاطم خاورمیانه، ایران یکی از 
با ثبات ترین و امن ترین کشورهای این منطقه است. همه کشورهای 
منطقه باید در نظر داشته باشند که، همه ما در یک کشتی نشسته 

ایم، در مسائل سیاسی و اجتماعی، تا امنیتی و نظامی، همۀ ما نیازمند 
همکاری های گسترده برای دستیابی به تفاهم مشترک و دائمی 
هستیم. اگر در منطقۀ خاورمیانه، هماهنگی و همکاری بیشتر و 

گستردهتری می داشتیم، هزاران انسان بی گناه فلسطینی در غزه، 
قربانی تجاوز رژیم صهیونیستی قرار نمی گرفتند
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بهترین های امّت من، ازدواج  کرده ها هستند 

و بدترین های امّت من مجرّدها.
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یادداشت

تشکر امام جمعه تهران از مواضع رییس جمهور در نیویورک 
گفته می شود: حجت الاسلام کاظم صدیقی امام جمعه موقت تهران با بیان این که رئیس جمهور در 
سفر به نیویورك چهره کریه استکبار را نشان داد، تصریح کرده است:در این سفر از رفتار نامناسب غرب 

افشاگری و همچنین پیام مقاومت ملت ایران منعکس شد که از رییس جمهور تشکر می کنم.

بی عرضگی ما باعث شده تحریم ها فشار وارد کند
گفته می شود: آیت الله  عبدالله جوادی آملی  گفته است: تعامل علم و دانشگاه و صنعت باید وجود 
داشته باشد، ولی اینگونه نیست که انسان را اسیر خود کند. ماشین نباید ما را اسیر خود کند زیرا ما هستیم 
که به همه چیز ارزش می دهیم.این مرجع تقلیدروز پنجشنبه در دیدار با رئیس و مدیران جهاد دانشگاهی 
کشور  یادآور شده است: بی عرضگی ما باعث شده است که تحریم ها فشار وارد کند؛ کشوری که ده درصد 
انرژی و منابع جهان را در اختیار دارد و یک درصد جمعیت جهان را نیز دارد نباید اینگونه تحت فشار قرار 
گیرد؛ قرآن ما را غیور بار می آورد، غیور نیز از برترین صفات و خصایلی است که یک انسان دارد. جوادی 
آملی گفته است : غیور و با غیرت بودن این است که نه در حریم کسی دخالت کنیم و نه اینکه اجازه بدهیم 
کسی در حریم ما دخالت کند؛ برای غیور بودن ابتدا باید هویت شناس باشیم، زیرا کسی که خود و هویتش 
را نشناخت، هیچ گاه نمی تواند این عرصه را درست تفکیک کند.وی افزوده است: قرآن ما را زنده کرده و به 
ما آموخته است که از حداقل ها بهترین زندگی را درست کنید؛ کشوری که دو سوی آن دریا باشد و این 

همه معادن و جنگل باشد چرا باید این گونه مشکل داشته باشد و تحریم نیز بشود.

وزیر کشور: وارد بازی های سیاسی نخواهیم شد 
گفته می شود: عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور گفته است: بارها گفته ام که وزارت کشور مدیریت 
سیاسی را در عرصه تعاملات سیاست داخلی دنبال می کند و به هیچ عنوان وارد بازی های سیاسی نخواهد 
شد؛ سال آینده در اجرای انتخابات مجلس شورای اسلامی ظهور و بروز کامل این رویکرد را شاهد خواهیم 

بود.

دلواپسان دنبال ایجاد تنشج نباشند
گفته می شود: حسین سبحانی نیاعضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه انتقادات 
و پیشنهادات دلواپسان به برنامه های دولت باید منطقی و بر پایه اصول نقد سازنده باشد، گفته است: 
انتقادات غیر منطقی در جامعه چالش ایجاد کرده و تشنج هایی را در پی خواهد داشت. وی با بیان اینکه 
بیان انتقادات نشان می دهد که مجلس و مردم نسبت به اوضاع بین المللی آگاه هستند گفته است: اگر 
دلواپسان به دنبال کارشکنی و فضاسازی برای منفی کردن افکار عمومی نسبت به اقدامات دولت باشند 

اقدامی اشتباه است.

وقتی شمخانی مجری تلویزیون را غافلگیر کرد
گفته می شود: دریابان علی شمخانی و دبیر شورای عالی امنیت ملی در اولین برنامه سطرهای 
ناخوانده" که به مناسبت هفته دفاع مقدس با دعوت از شخصیت های مؤثر در جنگ از  سیمای جمهوری 
اسلامی پخش می شود به سؤالات مجریان و بینندگان پاسخ گفته است. وی وقتی که یکی از مجریان 
گفت: قصد دارند از افرادی دعوت کنند، آقای شمخانی صریحاً گفته است: "شما باید از آیت الله هاشمی 
رفسنجانی" که فرمانده جنگ بودند دعوت کنید تا ایشان بسیاری از ناگفته ها را بگویند." مجریان هم بدون 
اینکه سخنی درباره این پیشنهاد آقای شمخانی بگویند، به یکدیگر نگاه می کردند. صدا و سیما چنانچه 
قصد دارد ابعاد مختلف دفاع مقدس را بدون تحریف و یکسونگری به اطلاع نسل جوان برساند باید دست از 
سانسور شخصیت هایی همچون آیت الله هاشمی رفسنجانی بردارد تا واقعیت های مهمترین حادثه در تاریخ 

معاصر ایران در بالاترین سطح به اطلاع مردم و بخصوص نسل جوان رسانده شود.

انتقاد شدید حاتمی کیا از کیارستمی 
گفته می شود: ابراهیم حاتمی کیا پس از دریافت جایزه بهترین کارگردانی از سیزدهمین جشنواره 
بین المللی فیلم مقاومت پشت تریبون رفت و با انتقاد شدید از سخنان عباس کیارستمی گفته است: عزیز 
کرده ای حرف هایی زد و شهدا را افرادی دانست که قربانی جنگ شده اند. من مصاحبه ایشان را چندبار نگاه 
کردم که ببینم آیا اشتباه می کنم یا خیر؛ البته از قبل هم می دانستم که جریانی وجود دارد که نسبت به 
جنگ بی اعتنا است. وی افزوده است: ایشان عزیز کرده بودند و هستند. ایشان همیشه پرچم ایران را در 
جشنواره های خارجی بالا برده اند و دستشان درد نکند اما آنچه اکنون رخ داده میزان را به دست بچه ها و 
کسانی می دهد که باید متوجه برخی از امور باشند. حاتمی کیا با تاکید بر این که عزتش را از جای دیگر به 
دست می آورد، خطاب به حجت الله ایوبی تصریح کرده است: آقای ایوبی! شما در جنگ بودید و بچه های 
جنگ و شهدا را می شناسید. از شما انتظار داریم در این باره به صراحت سخن بگویید. رئیس سازمان 
سینمایی عصر پنج شنبه در گفت و گویی درباره سخنان کیارستمی واکنش شدیدالحن نشان داده و گفته  
است: »خبر اظهار نظر سخیف یکی از کارگردانان درباره دفاع مقدس را بررسی می کنیم. دفاع مقدس خط 

قرمز همه است. سینما خود را مدیون، وابسته و دلبسته دفاع مقدس می داند.«

درآمد عربستان از حج امسال
گفته می شود: سایت شبکه خبری سی ان ان عربی به نقل از یک روزنامه سعودی، درآمد حاصل از 

سفر حجاج و عمره گزاران به این کشور در سال جاری را حدود ۲0 میلیارد دلار اعلام کرده است.

رشد 2۳درصدی فوت درقم
گفته می شود: ولی الله عسکری مدیرکل ثبت احوال  استان قم گفته است : در شهریورماه امسال 
دو هزار و ۲۱۷ نوزاد در قم متولد شده اند.وی افزوده است: این آمار نسبت به شهریورماه سال گذشته با 
رشد یک درصدی همراه است. عسکری اضافه کرده است: از این تعداد، یکهزار و ۱4۵ پسر و یکهزار و 
۷۲ دختر در این استان متولد شده اند. وی گفته است: پرطرفدارترین نام های انتخابی دختر و پسر در 
این ماه، 'فاطمه' با ۱۲۵ مورد و 'امیرعلی' با ۶۲ مورد بوده است. عسکری بیان داشته است: در شهریورماه 
امسال، یک هزار و ۷۳ واقعه ازدواج در استان قم به ثبت رسیده و ۳0۷ واقعه طلاق رقم خورده است. وی 
به تعداد فوت شدگان نیز اشاره کرده و افزوده است: در این مدت ۵0۲ مورد وفات در استان به ثبت رسیده 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۳ درصد رشد داشته است. وی اضافه کرده است: از این تعداد 

فوت،۳00 نفر مرد و ۲0۲ نفر زن می باشد .

نجفی: شخص خاصی برای وزارت علوم مدنظر نیست 
گفته می شود: محمدعلی نجفی سرپرست وزارت علوم در پاسخ به سوالی در خصوص اینکه بیشتر 
گفته بود تعیین من به عنوان وزیر علوم یک شوخی است نیز گفته است: من در این خصوص گفتم حرف 
من یک شوخی است نه اصل مساله؛ اصل مساله به تصمیم رئیس جمهور بستگی دارد. وی تصریح کرده 
است: در حال حاضر شخص خاصی مدنظر ما نیست و قرار است پس از سفر رئیس جمهور به نیویورك، 

در این خصوص تصمیم گیری شود. 

ابتلای سالانه 90 هزار ایرانی به سرطان 
گفته می شود: محمدتقی طباطبایی رئیس بیمارستان امام حسین)ع( با انتقاد از اینکه بخش سرطان 
معمولا در بدترین جای بیمارستان و در فضاهای تاریک و قدیمی ساخته می شود گفته است:  سالانه 90 

هزار نفر در کشور به سرطان مبتلا می شوند.

خودباوری ملی
بارزترین گنجِ جنگ 

 هفته دفاع مقدس، یادآور درخشان ترین دوران تاریخ این مرز و بوم 
است که گرچه با سختی ها و رنج ها همراه بود اما به برکت اخلاص و 
ایمان مردم رزمنده ما به خدای متعال و ولایت مداری آنان در رهرویِ راه خمینی کبیر، شیرینی ها و 
دستاوردهایش آن چنان است که سال هایِ سال همگان می توانند از این سفره به قدر توان و فهم و لیاقت 
خود متنعم شوند. به دیگر سخن گرچه ما در جنگ عزیزان بسیاری را از دست داده و هزاران میلیارد تومان 
خسارت دیدیم، اما به راستی چه کسی است که نداند چه غنایم گران بهایی را نیز به دست آوردیم که آن 
ها را به همه دنیا عوض نمی کنیم. خدا را شکر هنوز هم مشاهده عکس ها و فیلم های باقی مانده از رشادت 
شهدا و رزمندگان، غرورانگیز است و مایه وحدت و اقتدار در این کشور و اگر کسی به راستی در این راز و 
رمز شک دارد، باید بر حقانیت گفتار وسیره و منش خود تردید داشته باشد، چرا که به زیبایی گفته اند و به 
اثبات رسیده که راه شهدا حفاظت شده است و خطایی ندارد. نه آن که معتقد باشیم شهدا معصوم هستند، 
خیر ؛ لیکن راه و مسیری که آنان برای ما گشودند از آن جا که از جنس بندگی و شیفتگی حضرت حق 
بود، خطاناپذیر است و گمراهی در آن مطرح نیست دفاع جانانه رزمندگان اسلام از مترِ متر این آب و خاك 
آن هم در شرایط غربت و مظلومیت سال های جنگ تحمیلی و نامردی مطلق مستکبرینی که به ظاهر غمِ 
انسان و بشر دارند، درس بزرگی است که امروز هم پیام آن فراروی تک تک ملت بزرگ و غیور ایران است.

صلابت و غیرت دینی و ملی شهدا و ایثارگران صدالبته ریشه در ولایت پذیری و ولایت محوری آنان 
دارد؛ آنانی که در دانشگاه جِبهه ها و در درس انسان سازی، شاگرد اول شدند و برای همیشه به الگوهایی 
ماندگار تبدیل گشتند. امام امت فرمود: » هر روز ما در جنگ برکتی داشته ایم که در همه صحنه ها از 
آن بهره جسته ایم«. بی گمان یکی از برکات مادی و ملموس جنگ ، تقویت خودباوری ملی و کاستن 
از فرهنگ مصرف گرایی طاغوتی است، چنان که بنابر آمار مستند، مردم ما برای نخستین بار از سال ۶4 
تا پایان جنگ تحمیلی در یک اقدام خودجوش به طور متوسط سالانه ۱/۲ درصد از میزان مصرف خود 

کاستند و در عوض بیشترین محموله ها را به خط مقدم جبهه ها ارسال نمودند. 
آری! یکی از نشانه های "گنج" بودن جنگ ما همین است که به ظاهر ناممکن ها را به امری ممکن 
و شدنی تبدیل کرد و البته این ها همه به عنایت حق تعالی و حضرات معصومین )ع( محقق شده است.

و اینک ما بیش از همیشه نیازمند تکیه بر فرهنگ ایثار و از خودگذشتگی جبهه ها هستیم و این که 
در برابر سختی ها و تحریم ها و ناملایمتی ها ، صبر و استقامت ورزیده و این را بدانیم که به تعبیر زیبا و 
لطیف حضرت روح الله)ره( ؛ »جنگ ما جنگ حق و باطل بود و تمام شدنی نیست ، جنگ ما جنگ فقر و 

غنا بود ، جنگ ما جنگ ایمان و رذالت بود و این جنگ از آدم تا ختم زندگی وجود دارد«
امید آن که در این جنگ تمام ناشدنی ، به سان یاران عاشوراییِ امام عشق خود ، استوار و عزیز باقی 

بمانیم و گرنه رفیق نیمه راه بودن در این مسیر، جز تباهی و سقوط نتیجه ای در بر ندارد!
فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب)ع(

ناگفته های جنگ

طنــز قمی

دل نوشته

دل وامونده

چو کنیم هر جا بریمون دلمون وانمیشه
دل وامونده ی من مثل قدیما نمیشه

پیر شده نق میزنه بونه ی بیجا میگیره
هر چه میگم بخُدا تو گوش اون جا نمیشه

بش میگم حُنّاق سواره بیگیری هیچی نگو
آخه هر چیز که بخوای با ساز و سورنا نمیشه

هر چیزی جای خودش حرف های بیهوده نزن
تنده آلوچه که مثل تنده خرما نمیشه
تازه گی انقذه تنبل شده و گیوه گشاد

اگ بیفته رو زمین اجاش دیگه پا نمیشه
چوکنم چاره ندارم که میگم خیلی خوبم

دس پلِِم درد میکنه اصلا مداوا نمیشه
به خیالم همه چیز دارم و هیچی ندارم

دهن اصلا که شیرین با حلوا حلوا نمیشه
پتَ و پول هر که داره هر جا دلش میخواد میره

آهِ هیشکه دائیه با ناله سودا نمیشه
همه اینو میدونن رسوای شهری دلکم
آخه اشتر سواری که دولا دولا نمیشه

هوس گردش و صحرا نکن ای جون دلم
دیگه دل مث قدیما عاشق و شیدا نمیشه

خوش اومدی جونم

اسماعیل قرنلی
محمد خامه یار

حدود یک ماه توی چادر بسر بردن، زمان کمی نیست. خاطرات زیادی را 
از آن روزها به یاد دارم. اسماعیل قرنلی بازار حرف هایش همیشه داغ و حلقه 
بچه های دور و برش پر رونق و شلوغ بود، اسماعیل هر جا می نشست بساط 
خنده راه می انداخت. گاهی هم لا به لای حرف هایی که می زد، از شهادتش 

حرف به میان می آورد. یک بار توی جمعی که نشسته بودیم گفت:
 اگر من شهید بشم اون وقت قدرم را می دونید. تموم شاهسون های 
اطراف محله، تشییع جنازه ام میان و شما توی اون جمعیت گم می شین! 

همه جمعیت ترك و آذری زبان هستن. فکر نکنین من غریبم!
اسماعیل قرنلی در همین گردان وقتی مأموریت عملیات والفجر چهار 
رفته بود منطقه پنجوین، نزدیک کمین عراقی ها فرمان ایست به او دادند و 

گفته بودند؛ قف...
اسماعیل فکر می کرد بچه های گردان با او شوخی می کنند و گفته بود: 

شوخی نکنین بابا. الان چه وقت شوخیه!
 عراقی ها هم او را به رگبار گرفتند و بدنش را سوراخ سوراخ کردند، به 
طوری که کاسه جمجمه اش پریده بود. پیکرپاکش را قم آوردند، هنگام تشییع 
جنازه اش، توی بیمارستان بستری بودم. چند وقت بعد سر مزارش رفتم، 
عکس دختر کوچولوی او را دیدم که نشسته و دست برده بود توی کاسه 

سرش، جایی که رگبار گلوله آن را به دو نیم کرده بود...
یاد حرف های اسماعیل افتادم و بذله گویی هایش که بچه ها را به خنده 

وا می داشت.

  کاش با قافله همسوگشتن

فصل پاییزکه از راه رسید
بادی از سمت غروب آمدو با خط درشت

جمله اي روي در باغ نوشت:
که من ازرنگ طلایی غروب

هدیه آورده ام از راه دراز
هر درختی که تقاضا بدهد

زودترموی سرش رنگ شود؛
باد از لاي درختان که گذشت
کاج خود را به کری زد نشنید

زآنطرف پیر چناران بلند
پیشتر از همه  با خنده دوید

گفت :من طالب خورشیدم و نور
ودلم نازک واز جنس بلور

دوست دارم که در این باغ بزرگ
زودتر موي سرم رنگ شود

تکنوازی نکنم بین همه
ساز من با توهماهنگ شود

باد تا دید چنارعاشق اوست
آمد آرام در اطراف درخت

دست بر کیسه حنا کرد و کشید
رنگی ازسرخی خورشید قشنگ

تا شروع کرد به رنگ آمیزی
سرو چایید به خویش از سر ذوق
   کاج با حسرت ازآنسو نگریست

رنگ پاشید روی تبریزی
کم کمک باغ پر از زردی و نور

فصل پاییز شدو سرد ونمور
کاج خوشحال زسرسبزي خود
آرزو داشت  که تک رنگ شود
غافل از آنکه دراین جنگل زرد
تک و تنها شده، دلتنگ  شود

در پپی همسخنی گشت  به باغ
پاسخ از هیچ درختي نرسید
هرچه فریاد کشید از ته دل

هیچکس ناله او را نشنید
باخودش گفت  چه کاري است

عبس تک روي کردن و تک رنگ شدن
کاش با قافله همسو گشتن.

کاش با یارهماهنگ شدن
حسین غریب

ایمان: عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی روز 
پنجشنبه در سفر یک روزه به قم ضمن بازدید از پروژه 
آزادراه قم – گرمسار، در آئین افتتاح همزمان 10 پروژه 
ساماندهی سکونتگاه های غیر رسمی قم در مدرسه 
شهید احمدی روشن شرکت کرد. وی همچنین از 
پروژه توسعه ضلع شرقی حرم بازدید نمود و در جلسه 
هم اندیشی وزیر راه و شهرسازی با اعضای هیات علمی 
و اساتید دانشگاههای قم حضور یافت. نشست با جمعی 
از فعالان صنعت ساختمان و حمل و نقل استان قم نیز 

از دیگر برنامه های سفر یک روزه آخوندی به قم بود. 

پروژه ای را بدون ایمنی کامل 
از پیمانکاران تحویل نمی گیریم

وزیر راه و شهرسازی صبح پنجشنبه در نشست با پیمانکار 
پروژه آزادراه قم – گرمسار از بهره برداری از آزادراه قم – گرمسار 
تا زمستان سال جاری خبر داد. عباس آخوندی با اشاره به 
اینکه این پروژه تا زمستان آماده بهره برداری خواهد شد، اظهار 
داشت: تصمیم ما این است که هیچ پروژه ای را بدون ایمنی 
کامل از پیمانکاران تحویل نگیریم. وی با اشاره به اینکه در بهره 
برداری از طرح ها عجله ای وجود ندارد، گفت: آنقدر تحمل 
می کنیم تا آزادراه قم - گرمسار صد درصد تکمیل شده و تمام 
جزئیات از جمله علائم راهنمایی و رانندگی، سیستم کنترل از 
راه دور، خط کشی ها و گاردیل آماده شود تا سازمان راهداری 
بتواند مسئولیت بهره برداری از آن را به عهده بگیرد. وزیر راه و 
شهرسازی از پیمانکار این پروژه خواست تامین جزئیات مربوط 
به ایمنی این راه مانند گاردریل و سیستم کنترل از راه دور 
را از همین الان آغاز کند. وی با اشاره به اینکه بجز ایمنی، 
زیبایی و منظر آزادراه هم مهم است، ادامه داد:  پیمانکار باید 
با مشاور معماری و شهرسازی به منظور ارتقای زیبایی منظر 
آزادراه همکاری کند. آخوندی ادامه داد: همانطور که به ایمنی 
راه ها فکر می کنیم زیبایی و آسایش مسافر را هم مورد توجه 
قرار خواهیم داد. وی با اشاره به اینکه به مفهوم معماری راه 
تاکنون توجهی نشده اظهار داشت: این اصطلاح باید در ادبیات 
وزارت راه و شهرسازی وارد شود. وزیر راه و شهرسازی با اشاره 
به مطالبات پیمانکار این پروژه تصریح کرد: با توجه به مصوبه 
هیئت دولت می توان مطالبات و بدهی های پیمانکاران را تهاتر 
کرد و به این وسیله بخش مهمی از مطالبات تامین می شود. 
وی به طرح احداث کمربند جنوب غربی تهران نیز اشاره کرد 
و افزود: پس از تصویب این طرح در هیئت دولت آماده احداث 
این کمربندی خواهیم بود تا به آزاد راه قم - گرمسار متصل 

شود.
 

طرح جامع حمل و نقل کشور تدوین شده است
وزیر راه و شهرسازی همچنین ظهر پنج شنبه در حاشیه 
با  گفت وگو  در  گرمسار  قم  آزادراه  روند ساخت  از  بازدید 
خبرنگاران با اشاره به عملکرد دولت یازدهم در حوزه راه سازی 
گفت: تصویب سند جامع حمل و نقل کشور که نقشه راه را 
به ما نشان می دهد یکی از مهم ترین اقدامات است. عباس 
آخوندی با اشاره به تکمیل تمام ملزومات این مسیر تا دهه 
فجر امسال اظهار داشت: بخش عمده کار زیرساخت جاده تمام 
شده و تنها لایه رویی آسفالت باقی مانده است. وی ادامه داد: 
وقتی این لایه رویی اجرا شود کل علائم و خط کشی ها هم 
ایجاد می شود و امیدواریم برای دهه فجر یک پروژه بزرگی را 
به ملت ایران تقدیم کنیم. وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: 
جمیعتی که از این مسیر عبور می کنند بسیار زیاد است. تمام 
کسانی که از جنوب غربی به شمال شرق می روند از این مسیر 
می توانند عبور کنند و این آزادراه یکی از کریدورهای مهم 
کشور خواهد شد. وی با اشاره به ترددی که در حال حاضر 
از این مسیر صورت می گیرد ادامه داد: از پیمانکار خواسته ایم 
که ورودی های جاده را صد درصد ببندند. وزیر راه و شهرسازی 
با اشاره به کارنامه دولت یازدهم در زمینه توسعه راه ها گفت: 
در این مدت تمام پروژه های راه را فعال کرده و تنها در همین 
۵ ماه نخست سال ۵00 هزار تن آسفالت در آزادراه ریخته ایم. 
آخوندی خاطرنشان کرد: پروژه های بزرگ دیگری را هم شروع 
به کار کرده ایم که در آینده اعلام می شود. به عنوان مثال همین 
پروژه آزادراه قم گرمسار قرار است در مرحله بعدی به مشهد 
مقدس اتصال پیدا کند. وی با اشاره به اینکه طرح جامع حمل 
و نقل کشور در وزارت راه و شهرسازی به اتمام رسیده گفت: 
دقیقاً می دانیم در کل سرزمین در حوزه های ریلی، جاده ای و 

هوایی چه اتفاقاتی باید انجام بگیرد. 

تخریب سکونت گاه های غیررسمی عملی نیست
وزیر راه و شهرسازی همچنین ظهر پنج شنبه در مراسم 
افتتاح ۱0 پروژه ساماندهی سکونتگاه های غیر رسمی قم  در 
مدرسه شهید احمدی روشن با اشاره به وجود دو رویکرد 
در برخورد با سکونت گاه های غیررسمی گفت: رویکردی که 
عده ای مبنی بر تخریب این سکونت گاه ها مطرح می کنند، 
عملی نیست. عباس آخوندی بهبود وضعیت سکونتگاه های 
غیررسمی شهر قم اظهار داشت: امروز یکی از مشکلات 
کلان شهرهایی مانند قم و مشهد مسئله سکونت گاه های 
غیر رسمی است.وی ادامه داد: در شهر قم یک ششم شهر 
سکونت گاه ناکارآمد است و در مشهد مقدس این عدد به یک 
سوم می رسد. این نشان می دهد که باید توجه ویژه به مسئله 
ساماندهی این بافت ها داشته باشیم.وزیر راه و شهرسازی با اشاره 
به وجود دو نوع رویکرد در زمینه برخورد با سکونت گاه های غیر 
کارآمد عنوان کرد: یک رویکرد این است که این سکونت گاه ها 
را تخریب کنیم. این رویکرد اگرچه به نظر ساده می آید، اما 

تجربه دنیا نشان داده که عملی نیست.

تلاش برای هویت بخشیدن
 به سکونت گاه های غیررسمی

وی گفت: رویکرد دیگر این است که به ساکنان این 
سکونت گاه ها احترام گذاشته و آنها را کالا نبینیم بلکه با انجام 
اقداماتی این سکونت گاه ها را توانمند کنیم.آخوندی هویت 

بخشیدن به بافت شهری در این مناطق را یکی مهم ترین 
اقدامات در این زمینه دانست و افزود: اینکه در این بافت ها 
مدرسه، درمانگاه، فرهنگسرا یا بوستانی بسازیم موجب می شود 
مردمی که در آن زندگی می کنند نسبت به آن تعلق خاطر پیدا 
کنند و این بخشی از مشکلات اجتماعی را کنترل می کند.وی 
با اشاره به افتتاح ۱0 پروژه در سکونت گاه های غیر رسمی در قم 
اضافه کرد: هیچ یک از این طرح ها واحد مسکونی نیستند اما 
به سکونت گاه های موجود کمک می کنند تا وضعیت بهتری در 
آنها جریان داشته باشد.وزیر راه و شهرسازی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به مشکلات ترافیکی موجود در هسته 
مرکزی شهر گفت: قم محور مواصلاتی ۱۷ استان کشور است 
و باید ساختارهای حمل و نقلی آن از جمله راه های اتصال 

حمل و نقل بین شهری و درون شهری تکمیل شود.

لزوم احداث پایانه ترکیبی قم
وی با اشاره به اینکه پایانه ترکیبی شهر قم باید افتتاح شود 
خاطرنشان کرد: قم پایتخت تشیع است و موقعیت راهبردی 
از نظر حرکت راهبردی انقلاب اسلامی در جهان دارد که به 
همین نسبت امکانات این استان نیز باید ارتقا یابد.آخوندی 
با اشاره به اینکه امام خمینی)ره( و رهبر انقلاب پیوندی 
ناگسستنی با قم دارند گفت: به همین دلیل خدمت به قم تنها 
خدمت به مردم این شهر نیست بلکه یک اقدام ملی است.وی با 
اشاره به حجم تردد در شهر قم برای تبادلات تجاری، فرهنگی، 
تحصیل و زیارت ابراز داشت: توسعه حرم مطهر و پیرامون آن 
به خاطر خدمت به همین افراد باید در دستور کار قرار بگیرد. 
در حال حاضر صحن شرقی به صورت ناقص در چند نوبت به 
بهره برداری رسیده اما تلاش برای تکمیل این طرح ادامه دارد.

وزیر راه و شهرسازی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به 
اینکه حضور در قم و در یک مدرسه برای او نوستالژیک است 
گفت: با گذشتن از مدرسه حکیم نظامی به یاد روزهایی افتادم 

که در این شهر تحصیل می کردم.

استاندار قم:
 برای رفع مشکلات پردیسان برنامه داریم

استاندار قم نیز در این مراسم از عزم جدی مسئولان استانی 
برای برطرف کردن مشکلات پردیسان خبر داد. حجت الاسلام 
محمدصادق صالحی منش اظهار کرد: از روزی که دولت تدبیر 
و امید کار را به دست گرفته تلاش کردیم در استان قم همه 
چیز رو به پیشرفت باشد. وی با اشاره به سیاست های وزارت 
راه و شهرسازی در توانمندسازی بافت ناکارآمد شهری گفت: 
تلاشمان این است که در راستای این سیاست ها هر اقدامی 
که لازم است، انجام دهیم.استاندار قم افزود: در همین مدت 
هم با وجود کمبود اعتبارات و مشکلات دیگر اقدامات خوبی 
صورت گرفته است.وی با اشاره به توجه وزیر راه و شهرسازی 
به محله آذر گفت: به خاطر همین توجه در مدت اخیر تمام 
تلاشمان را انجام دادیم تا بلوار شهید روحانی که مسیر بسیار 
وسیعی را در قلب بافت فرسوده باز می کند، افتتاح شود.صالحی 
منش به مشکلات مسکن مهر در پردیسان اشاره کرد و افزود: 
عزم استانی بر رفع این مشکلات است و در بازدیدی که اخیراً از 
این منطقه داشته ایم، به این نتیجه رسیده ایم که هر طور شده 
مشکلات مسکن مهر پردیسان باید مرتفع شود.وی با اشاره به 
افتتاح صحن شرقی حرم در چند موقعیت خاص از جمله ماه 
رمضان و نوروز امسال گفت: برخی از مالکان در مسیر این ملک 
به هیچ وجه همکاری نمی کردند که با همکاری دادستانی حکم 
تخلیه را برای آنها گرفتیم.شهرداری هم نخستین نهادی بود که 
در این زمینه بیشترین همکاری را با ما داشت و ساختمان های 

خود در این محدوده را خراب کرد.

مدیرعامل شرکت عمران و بهسازی شهری ایران:
قم دو هزار هکتار بافت ناکارآمد شهری دارد

مدیرعامل شرکت عمران و بهسازی شهری ایران نیز در 
این مراسم گفت: شهر قم دارای دو هزار هکتار سکونت گاه غیر 
رسمی و بافت فرسوده است. محمد سعید ایزدی اظهار داشت: 
شهر قم مانند بسیاری از کلان شهرها با مشکل بافت فرسوده و 
سکونت گاه های غیر رسمی روبه رو است. وی افزود: قم ۱۲ هزار 
هکتار بافت فرسوده دارد که ۱0 هزار هکتار آن بافت متراکم 
شهری است و از این مقدار ۲ هزار هکتار سکونت گاه های غیر 
رسمی و بافت فرسوده هستند. معاون وزیر راه و شهرسازی 
گفت: این مقدار بافت فرسوده و سکونت گاه غیر رسمی 
نشان می دهد شهر قم با مشکلات پیچیده ای در این زمینه 
روبه رو است. وی با اشاره به اهتمام وزارت راه و شهرسازی به 
ساماندهی این مقوله اضافه کرد: در این راستا ۱۷ محله را که 
از این نظر آسیب پذیر بودند شناسایی کردیم. ایزدی گفت: از 
میان این ۱۷ محله، محله های شهرك مهدیه، شهرك فاطمیه، 
قلعه کامکار، شادقلی خان و شیخ آباد را به عنوان محلات هدف 
برای اجرای طرح های خود انتخاب کرده ایم. وی با اشاره به 
اینکه شرکت عمران و بهسازی شهری ایران در این زمینه 
سه سیاست روشن را دنبال می کند خاطرنشان کرد: تأمین 
خدمات عمومی، ارتقای زیرساخت ها و تحولات نرم افزاری 
این سیاست ها را تشکیل می دهد که ایجاد فضای هماهنگی 
و هم  افزایی میان مسئولان استانی برای این سه سیاست بسیار 
مهم است. مدیرعامل شرکت عمران و بهسازی شهری ایران 
اظهار داشت: ایجاد مراکز بهداشت، بوستان های شهری، خانه 
فرهنگ، فرهنگسراها و کمک به تکمیل کلانتری ها از جمله 
اقداماتی است که در این بافت های ناکارآمد پیگیری می کنیم.

مدیر کل راه و شهرسازی قم:
سکونت گاه های غیررسمی یک ششم 

بافت شهری قم را تشکیل می دهند
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم نیز در این مراسم با 
اشاره به اینکه ۱8 طرح در این رابطه تعریف شد که در آن 
مدرسه، خانه بهداشت، بوستان و سالن ورزشی وجود داشت، 
گفت:  از این ۱8 پروژه، ۱0 طرح آماده بهره برداری است و  4 
پروژه نیز تا اسفندماه به بهره برداری خواهد رسید. محسن 

بهشتی ادامه داد: در اجرای این طرح ها شهرداری، استانداری 
و وزارت راه و شهرسازی از طریق شرکت عمران معصومیه 
مشارکت داشته اند. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم اجرای 
این طرح ها را محرك توسعه در سکونت گاه های غیررسمی 
که یک ششم بافت شهری قم را تشکیل می دهند، دانست. 
وی خاطرنشان کرد: تعادل بخشی میان مناطق شهری قم و 
کاهش اختلافات طبقاتی در مناطق شهری از جمله اهداف 
اجرای این طرح ها است. مدرسه ۱۲ کلاسه مهدیه با عرصه 
هزار و 8۶0 متر و هزینه بیش از یک میلیارد تومان از جمله این 
۱0 پروژه است. احداث خانه دانش بوستان قلعه کامکار، احداث 
خانه بوستان شفق، احداث خانه دانش بوستان فدك و احداث 
سالن ورزشی در علی آباد سعدگان از دیگر طرح هایی است که 
روز پنجشنبه افتتاح شد. یکی دیگر از طرح هایی که به منظور 
بهسازی سکونت گاه های غیر رسمی پیگیری شده، اجرای 
روکش آسفالت در مناطق دو و سه شهری است که به طور ۶0 
هزار متر مربع و هزینه یک و نیم میلیارد تومان است. داروخانه 
مجتمع درمانی جمکران و سالن ورزشی مدارس شیخ آباد و 
ولی عصر)عج( از دیگر طرح های اجرا شده در سکونت گاه های 

غیر رسمی است.

بافت های تاریخی قم مورد بی مهری قرار می گیرد
وزیر راه و شهرسازی  همچنین غروب پنجشنبه در جلسه 
هم اندیشي با اعضاي هیئت علمي و استادان دانشگاه هاي قم 
که در دانشگاه قم برگزار شد،  گفت: بخش عمده ای از بافت های 
با ارزش تاریخی و فرهنگی شهر قم مورد بی مهری قرار 
می گیرد. عباس آخوندی اظهار کرد: مسئله قابل زندگي بودن 
شهرها تبدیل به یک سئوال اصلي شده که چقدر شهرهاي ما 
قابلیت زندگي دارد؟ این یک سئوال بسیار سختي است چون 
این جریان به تدریج اتفاق مي افتد و در برخي شهرها مثل قم 
وضعیت حادتري دارد.وزیر راه و شهرسازي با اشاره به رشد 
سریع جمعیت در شهر قم، نرخ رشد جمعیت در این شهر را 
نگران کننده دانست و افزود: اینکه جمعیت قم ظرف 40 سال 
به 8 برابر برسد، در واقع سریع ترین رشد جمعیت در کشور 
است. وي تاکید کرد: دلیل رشد جمعیت در شهر قم افزایش 
مهاجرت به این شهر است که بافت ناهمگون شهري را با خود 
همراه دارد.آخوندي با بیان اینکه قم کارکردهاي متفاوتي دارد، 
گفت: قم یک نقش جهاني و در عین حال کارکردهاي مهم 
منطقه اي و محلي دارد.وزیر راه و شهرسازي اظهار کرد: هویت 
شهري قم به دلیل کارکردهاي متفاوتي که دارد بسیار پیچیده 
است.وي با اشاره به اظهارات برخي استادان دانشگاه پیرامون 
مشکلات شهري قم ادامه داد: برخي مسائل جزو موضوعاتي 
نیستند که دولت ها تصمیم گیري کنند بلکه باید در جامعه 
محلي گفتگویي صورت بگیرد تا این مشکلات برطرف شود.

آخوندي برقراري ارتباط بین استادان دانشگاه هاي قم با مرکز 
تحقیقات وزارت راه و شهرسازي را امري مهم دانست و افزود: 
باید در مورد مسائل قم سلسله بحث هایي انجام شود تا به 

اجماعي براي توسعه قم دست پیدا کنیم.

تخریب بخش زیادي از بافتهاي باارزش قم
مراکز  دانشجو در  به تحصیل ۲۵0 هزار  اشاره  با  وي 
آموزش عالي این استان اظهار کرد: اعلام مي شود قم یک 
شهر فرهنگي است از طرفي دیگر بخش عمده اي از بافت هاي 
باارزش فرهنگي و تاریخي قم تخریب شده و اینها تعارضاتي به 
وجود مي آورد.وزیر راه و شهرسازي تاکید کرد: بخش عمده اي 
از بافت هاي باارزش قم مورد بي مهري قرار مي گیرد، بنابراین 
استادان دانشگاه ها باید به کمک ما بیایند. البته شاید بتوانیم 
با کمک استانداري و شهرداري قم طرحي به نام راهبردهاي 
توسعه شهر تهیه کنیم و براي این طرح مي توانیم از کمک 
استادان دانشگاه ها استفاده کنیم. وي ساماندهي حمل و نقل 
را یکي از مسائل مورد توجه وزارت راه و شهرسازي ذکر کرد 
و افزود: حمل و نقل قم به دلیل چهارراه ارتباطي این استان 
خیلي مهم است. آزادراه قم - تهران اشباع شده و ما معتقدیم 
بخشي از مسافران و ترافیک این آزادراه باید به شبکه ریلي و 

آزادراه قم - گرمسار هدایت شوند.

نشست وزیر راه و شهرسازی با فعالان 
صنعت ساختمان وحمل و نقل قم

وزیر راه و شهرسازی پنجشنبه شب با جمعی از فعالان 
صنعت ساختمان و حمل و نقل استان قم دیدار و گفت 
وگو کرد. رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم 
در این نشست بر لزوم بکارگیری مقررات ملی ساختمان در 
ساخت و سازهای شهری تاکید کرد و گفت: اجرای این قوانین 
و مقررات که از سوی حاکمیت وضع شده است، باید مورد 
توجه و استقبال مسوولان قرار بگیرد. سعید خان احمدلو' با 
بیان اینکه برخی از مواد مقررات ملی ساختمان، مردم را دچار 
مشکلاتی کرده است، خاطرنشان کرد: تلاش های بسیاری 
برای کاهش زمان طراحی ساختمان ها در نظام مهندسی 
صورت گرفته است، اما با این حال پیمانکاران به جای نقشه 
تایید شده، از نقشه اجرایی برای ساخت و سازها استفاده می 
کنند. وی بر ضرورت نظارت بر اجرای طرح های تفصیلی 
شهرها و بکارگیری نیروهای متخصص در این زمینه تاکید کرد 
و گفت: در کشورمان با توجه به قرار گرفتن روی خط زلزله 
باید کیفیت ساخت و سازها در همه کشور مطابق با شاخص 
ها و استانداردها بوده تا در هنگام زلزله خسارات مالی و جانی 
کمتری به مردم وارد شود. رییس سازمان نظام مهندسی 
ساختمان قم در پایان با بیان اینکه ساخت و سازها باید به 
دست متخصصان انجام شود، تصریح کرد: امروز همه شرایط 
برای اجرای قوانین و دستورالعمل های مرتبط با ساخت ابنیه 
ها در استان قم فراهم آمده است و ما امیدواریم با اجرای آنها 
شاهد ارتقاء کیفیت ساخت و سازها در استان باشیم. همچنین 
در این مراسم جمعی از پیمانکاران، سرمایه گذاران و فعالان 
اقتصادی حوزه راه و شهرسازی استان قم نقطه نظرات خود 
را در خصوص مباحث مطرح شده در این نشست صمیمی 

ارایه کردند. 

وزیر راه و شهرسازی:

آزادراه قم - گرمسار زمستان به بهره برداری می رسد
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سردار مهدی مهدوی نژاد


